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AD) RGE núm. 7564/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a atenció a la dependència.
4230

AE) RGE núm. 7565/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de casos grau I
a Eivissa. 4230

AF) RGE núm. 7566/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de casos grau I
a Formentera. 4231

AG) RGE núm. 7567/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de casos grau I
a Mallorca. 4231

AH) RGE núm. 7568/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de casos grau I
a Menorca. 4231

AI) RGE núm. 7569/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de casos grau II
a Eivissa. 4231

AJ) RGE núm. 7570/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de casos grau II
a Formentera. 4231

AK) RGE núm. 7571/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de casos grau II
a Mallorca. 4231

AL) RGE núm. 7572/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de casos grau II
a Menorca. 4231

AM) RGE núm. 7573/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de casos grau
III a Eivissa. 4232

AN) RGE núm. 7574/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de casos grau III
a Formentera. 4232

AO) RGE núm. 7575/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de casos grau III
a Mallorca. 4232

AP) RGE núm. 7576/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de casos grau III
a Menorca. 4232

AQ) RGE núm. 7577/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a ajuda a domicili. 4232

AR) RGE núm. 7666/24, de la diputada Maria Ramon i Salas, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a Comissió ètica
de les escoletes concertades (1). 4232

AS) RGE núm. 7667/24, de la diputada Maria Ramon i Salas, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a Comissió ètica
de les escoletes concertades (2). 4233

AT) RGE núm. 7668/24, de la diputada Maria Ramon i Salas, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a fons públics per
a escoletes concertades (1). 4233

AU) RGE núm. 7669/24, de la diputada Maria Ramon i Salas, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a fons públics per
a escoletes concertades (2). 4233

AV) RGE núm. 7694/24, de la diputada Joana Gomila i Lluch, del Grup Parlamentari Mixt, relativa a resposta als docents
menorquins que han obtingut plaça a les Pitiüses. 4233

AW) RGE núm. 7716/24, del diputat Marco Antonio Guerrero i Moreno, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a denúncia de
presumptes irregularitats en alguna federació esportiva de les Illes Balears. 4233

AX) RGE núm. 7717/24, del diputat Marco Antonio Guerrero i Moreno, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a autorització
o sol·licitud de concessió sobre el port d'Es Canar a Santa Eulària del Riu. 4233
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AY) RGE núm. 7744/24, de la diputada Amanda fernández i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a norma on queda
reflectida la possibilitat d'obtenir l'aptitud del període de proves del procediment selectiu convocat per resolució de la directora general
de Personal Docent de 5 de desembre de 2022 sense haver superat el termini de 5 mesos. 4234

AZ) RGE núm. 7745/24, de la diputada Amanda Fernández i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a motiu que fonamenta
la reducció del període de proves de la Sra. Isabel Salas. 4234

BA) RGE núm. 7746/24, de la diputada Amanda Fernández i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a consideració del
fet d'optar a un càrrec de confiança com a força major degudament acreditada. 4234

BB) RGE núm. 7747/24, de la diputada Amanda Fernández i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a aportació de
sol·licitud i documentació acreditativa en relació al període de proves de la sra. Salas feta abans del 16 d’octubre de 2023. 4234

BC) RGE núm. 7748/24, de la diputada Amanda Fernández i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a documentació
acreditativa per justificar que optar a un lloc de treball com a càrrec de confiança és una força major. 4235

BD) RGE núm. 7749/24, de la diputada Amanda Fernández i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a documentació
acreditativa de força major que va adjuntar a la sol·licitud la Sra. Isabel Salas per poder reduir el seu termini de pràctiques. 4235

BE) RGE núm. 7750/24, de la diputada Amanda Fernández i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a resolució del director
general de Personal Docent i Centres Concertats confirmant reducció de termini de pràctiques de la sra. Isabel Salas. 4235

BF) RGE núm. 7763/24, del diputat Ferran Rosa i Gaspar, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a motius de suspensió
de la L312. 4235

BG) RGE núm. 7764/24, del diputat Ferran Rosa i Gaspar, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a motius de suspensió
de la L312 (2). 4235

BH) RGE núm. 7765/24, del diputat Ferran Rosa i Gaspar, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a motius de suspensió
de la L312 (3). 4236

BI) RGE núm. 7766/24, del diputat Ferran Rosa i Gaspar, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a pas a nivell a Santa
Maria. 4236

BJ) RGE núm. 7767/24, del diputat Ferran Rosa i Gaspar, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a pas a nivell a Santa
Maria (2). 4236

BK) RGE núm. 7768/24, del diputat Ferran Rosa i Gaspar, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a pas a nivell a Santa
Maria (3). 4236

BL) RGE núm. 7769/24, del diputat Ferran Rosa i Gaspar, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a pas a nivell a Santa
Maria (4). 4236

BM) RGE núm. 7770/24, del diputat Ferran Rosa i Gaspar, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a pas a nivell a Santa
Maria (5). 4237

BN) RGE núm. 7771/24, del diputat Ferran Rosa i Gaspar, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a pas a nivell a Santa
Maria (6). 4237

BO) RGE núm. 7785/24, de la diputada Amanda Fernández i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a regulació de la
Comissiò ètica. 4237

3.11. PREGUNTES AMB SOLALICITUD DE RESPOSTA ORAL DAVANT PLE

A) RGE núm. 7781/24, del diputat Ares Fernández i Lombardo, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a contractació de metges.
4237

B) RGE núm. 7784/24, del diputat Ferran Rosa i Gaspar, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a previsió de
contractació de metges per al segon semestre de l'any. 4237

C) RGE núm. 7787/24, de la diputada Manuela Cañadas i Pinilla, del Grup Parlamentari VOX, relativa a creixent inseguretat als
nostres municipis. 4237
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D) RGE núm. 7817/24, de la diputada Idoia Ribas i Marino, del Grup Parlamentari VOX, relativa a inversió en carreteres.
4238

E) RGE núm. 7818/24, de la diputada Patricia de las Heras i Fernández, del Grup Parlamentari VOX, relativa a mesures per atallar
el problema de l'"okupació". 4238

F) RGE núm. 7820/24, del diputat Josep Castells i Baró, del Grup Parlamentari Mixt, relativa a mesures per fer front a la
massificació turística. 4238

G) RGE núm. 7821/24, del diputat Lluís Enric Apesteguia i Ripoll, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a illes
sostenibles. 4238

H) RGE núm. 7822/24, de la diputada Maria Ramon i Salas, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a procés
d'escolarització. 4238

I) RGE núm. 7823/24, de la diputada Carol Marquès i Portella, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a parc públic d'habitatges
de lloguer. 4238

J) RGE núm. 7824/24, del diputat Marc Pons i Pons, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a restriccions a la circulació.
4239

K) RGE núm. 7825/24, de la diputada Irantzu Fernández i Prieto, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a excessos laborals.
4239

L) RGE núm. 7826/24, de la diputada Patricia Gómez i Picard, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a tancar centres de salut.
4239

M) RGE núm. 7827/24, del diputat Ares Fernández i Lombardo, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a matrícules
universitàries. 4239

N) RGE núm. 7828/24, del diputat Llorenç Pou i Garcias, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a rebaixes fiscals. 4239

O) RGE núm. 7829/24, de la diputada Amanda Fernández i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a Institut per a la
Convivència i l'Èxit Escolar. 4239

P) RGE núm. 7830/24, de la diputada Mercedes Garrido i Rodríguez, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a model del port
de Palma. 4239

Q) RGE núm. 7831/24, de la diputada Pilar Costa i Serra, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a resposta a les reclamacions
dels sectors socials. 4240

R) RGE núm. 7832/24, del diputat Iago Negueruela i Vázquez, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a dem,ocràcia i diàleg.
4240

S) RGE núm. 7833/24, de la diputada Cristina Gómez i Estévez, del Grup Parlamentari Mixt, relativa a EPRTVIB i llengua de
signes. 4240

T) RGE núm. 7834/24, de la diputada María José Verdú i Torres, del Grup Parlamentari VOX, relativa a principals prioritats actuals
de salut pública a les Illes Balears. 4240

U) RGE núm. 7847/24, de la diputada Manuela Cañadas i Pinilla, del Grup Parlamentari VOX, relativa a infraestructures actuals
a les Illes Balears i adequació a les necessitats dels residents. 4240

3.14. PROPOSICIONS NO DE LLEI DAVANT COMISSIÓ

A) RGE núm. 7539/24, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a defensa de la convivència democràtica, la tolerància, el respecte
i contra la proliferació dels discursos d'odi, davant la Comissió d'Assumptes Institucionals i Generals. 4241

B) RGE núm. 7625/24, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a mantenir els serveis de valoració de discapacitat de les zones
d'Inca i Manacor i evitar el seu desmantellament, davant la Comissió d'Assumptes Socials (procediment d'urgència). 4242

C) RGE núm. 7672/24, del Grup Parlamentari Popular, relativa a Barnahus, davant la Comissió d'Assumptes Socials. 4243
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D) RGE núm. 7712/24, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a diagnosi de les potencialitats de la indústria remanufacturera
a les Illes Balears, davant la Comissió d'Economia. 4245

E) RGE núm. 7738/24, del Grup Parlamentari VOX, relativa a reprovació al Govern d'Espanya després de l'aprovació de la Llei
d'amnistia, davant la Comissió d'Assumptes Institucionals i Generals. 4245

F) RGE núm. 7739/24, del Grup Parlamentari Mixt, relativa a rebuig a l'ampliació del port de Palma, davant la Comissió d'Ordenació
Territorial, Habitatge, Mobilitat, Mar i Cicle de l'Aigua. 4246

G) RGE núm. 7751/24, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a garantir una pesca sostenible i acabar amb el furtivisme i el
comerç fraudulent, davant la Comissió d'Economia. 4247

H) RGE núm. 7752/24, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a impuls a un pla de conservació i recuperació d'hàbitats i espècies
vulnerables, davant la Comissió d'Economia. 4248

I) RGE núm. 7754/24, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a impuls per a la creació de refugis climàtics, davant la Comissió
d'Economia. 4249

J) RGE núm. 7755/24, del Grup Parlamentari Popular, relativa a que el Ministeri de Justícia procedeixi a la dotació dels mitjans
materials i humans per garantir una justícia eficaç a les Illes Balears, davant la Comissió d'Assumptes Institucionals i generals.

4250

K) RGE núm. 7756/24, del Grup Parlamentari Popular, relativa a impuls de la monitorització i el control dels fluxos turístics, davant
la Comissió de Turisme, Comerç, Treball, Cultura i Esports. 4251

L) RGE núm. 7790/24, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a reforma de la Residència de Llucmajor, davant la
Comissió d'Assumptes Socials. 4252

3.16. SOLALICITUDS DE COMPAREIXENÇA

A) RGE núm. 7629/24, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relatiu a solAlicitud de compareixença urgent del president de
l'Autoritat Portuària de Balears, Sr. Javier Sanz Fernández, sobre el projecte d'ampliació del port de Palma. 4253

3.17. INFORMACIÓ

A) RGE núm. 7113/24, dels Grups Parlamentaris Popular i VOX, de sol·licitud de modificació del pla de treball de la Comissió no
permanent d’investigació sobre les irregularitats produïdes en la celebració de contractes amb l’empresa Soluciones de Gestión y Apoyo
a Empresas, SL, per part del Govern de les Illes Balears des de l’any 2020 fins a la data. 4253

B) RGE núm. 7496/24, dels Grups Parlamentaris Popular i VOX, de sol·licitud de modificació del pla de treball de la Comissió no
permanent d’investigació sobre les irregularitats produïdes en la celebració de contractes amb l’empresa Soluciones de Gestión y Apoyo
a Empresas, SL, per part del Govern de les Illes Balears des de l’any 2020 fins a la data. 4253

C) RGE núm. 7580/24, dels Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, de sol·licitud de modificació del pla de treball de la Comissió
no permanent d’investigació sobre les irregularitats produïdes en la celebració de contractes amb l’empresa Soluciones de Gestión y
Apoyo a Empresas, SL, per part del Govern de les Illes Balears des de l’any 2020 fins a la data. 4254

D) Substitució de les preguntes amb sol·licitud de resposta oral davant el Ple RGE núm. 7659, 7671 i 7653/24. 4254

E) Continuació de la tramitació i obertura de terminis per a la presentació d'esmenes de la Proposició de llei RGE núm. 5653/24.
4254

F) Continuació de la tramitació i obertura de terminis per a la presentació d'esmenes de la Proposició de llei RGE núm. 6519/24.
4255

G) Sol·licitud de sessió extraordinària de la Comissió de Salut (RGE núm. 7791/24). 4255

H) Rectificació de la Proposició no de llei RGE núm. 7199/24. 4255

I) Retirada de la sol·licitud de compareixença RGE núm. 2947/24. 4256
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J) Escrit RGE núm. 7594/24, presentat per la Sindicatura de Comptes, d'Informe 233/2024, del Compte General de l'Ajuntament
de Palma corresponent a l'exercici 2021. 4256

K) Tramitació pel procediment d'urgència per a la Interpel·lació RGE núm. 5902/23. 4256

4. INFORMACIONS

A) Substitucions de membres a les Comissions de l'Estatut dels Diputats i les Diputades, de Participació Ciutadana, de Peticions
i de Reglament, i a la Diputació Permanent, per part del Grup Parlamentari VOX 4256

B) Comptabilitat del Grup Parlamentari VOX-Actua Baleares, corresponent a l'any 2023 (X legislatura). 4256



4184 BOPIB núm. 49 -  14 de juny de 2024

1. PLE DEL PARLAMENT

1.1. TEXTOS APROVATS

1.1.3. RESOLUCIONS DERIVADES 
DE MOCIONS

Ordre de Publicació

El Ple del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia
28 de maig de 2024, procedí a debatre el text de la Moció RGE
núm. 7005/24, relativa a política general en matèria de
memòria democràtica, i quedà aprovada la següent

RESOLUCIÓ

A)

1. El Parlament de les Illes Balears manifesta que les
polítiques de memòria democràtica han de seguir impulsant
mesures restauradores, preventives i d’altra naturalesa que
segueixin els principis del dret internacional de veritat,
justícia, reparació i garantia de no repetició.

2. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a donar continuïtat a les polítiques públiques
de memòria democràtica, és a dir, a totes aquelles polítiques
per garantir la reparació d’aquelles persones, grups i
col·lectius que varen patir repressió durant la Guerra Civil
i la dictadura franquista, i per reconèixer la contribució de
totes aquelles persones, grups i col·lectius que des de
diferents ideologies han contribuït a la democràcia.

3. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a rebutjar i impedir qualsevol manifestació que
suposi un reconeixement del franquisme o una exaltació de
la sublevació militar, la dictadura franquista o el mateix
dictador.

4. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a seguir impulsant nous plans de fosses i
avançar, juntament amb la comissió tècnica de persones
desaparegudes, en la planificació del V Pla de Fosses.

5. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a seguir col·laborant amb els consells insulars,
els ajuntaments, la Universitat de les Illes Balears, altres
institucions científiques i les entitats memorialistes i
associacions de víctimes de la Guerra Civil i la dictadura
franquista, en accions de reparació i reconeixement de les
víctimes de la repressió; així com a facilitar l'accés a les
fonts, la documentació i els espais necessaris per als treballs
de recuperació, reparació i memòria dels quals és tributari
i/o propietari, així com a la realització d'activitats de difusió
de recuperació de la memòria històrica a les Illes Balears.

6. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a garantir que els espais de convivència siguin
espais per a la cultura democràtica i la concòrdia, així com
a reconèixer la tasca de les entitats memorialistes i
associacions de víctimes per restituir la memòria de les
víctimes i reclamar justícia; així, com a impulsar i protegir

els Espais i Itineraris de la Memòria i Reconeixement
Democràtics i els monuments de record existents a les
víctimes de la Guerra Civil i de la dictadura franquista.

7. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a impulsar declaracions i mencions de
reconeixement per a les víctimes de la Guerra Civil i de la
dictadura franquista; així com també a organitzar actes
d’homenatge institucional a les víctimes de la Guerra civil
i la dictadura franquista.

A la seu del Parlament, 4 de juny de 2024
La secretària primera
Misericordia Sugrañes i Barenys
El president
Gabriel Le Senne i Presedo

Ordre de Publicació

El Ple del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia
4 de juny de 2024, procedí a debatre el text de la Moció RGE
núm. 7365/24, relativa a política general en matèria de model
econòmic, i quedà aprovada la següent

RESOLUCIÓ

B)

1. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a impulsar un model econòmic on les decisions
de política econòmica estiguin fonamentades en
l’assoliment, alhora, de la sostenibilitat econòmica, social
i medi ambiental.

2. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a impulsar la productivitat del conjunt de
l’economia balear i, per això, a establir sistemes
d’incentius, més enllà de les deduccions fiscals, perquè els
habitatges buits surtin al mercat. 

3. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a impulsar la productivitat del conjunt de
l’economia balear i, per això, a augmentar significativament
les places de graus D de formació professional en els
propers cursos acadèmics, tant la general com la dual
intensiva, especialment en aquells sectors estratègics i
emergents, per tal de seguir reduint el dèficit de persones
amb formació de tipus tècnic. 

4. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a impulsar la productivitat del conjunt de
l’economia balear i, per això, a comprometre anualment un
percentatge dels fons anuals de l’Impost de Turisme
Sostenible a la finalitat e) contemplada en l’article 19.3 de
Llei 2/2016, de 30 de març, de l'impost sobre estades
turístiques a les Illes Balears, de l’impost consistent en
polítiques de formació i ocupació, almenys fins que les Illes
Balears disposin d’una xarxa pública suficient de nous
centres integrats de formació professional. 

5. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a impulsar la productivitat del conjunt de
l’economia balear i, per això, a establir un pla al llarg de la
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legislatura actual de retenció de talent, que inclogui la
publicació anual de la convocatòria del programa SOIB
Qualificats recerca i innovació. 

6. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a impulsar la productivitat del conjunt de
l’economia balear i, per això, a establir un fons específic
per a la diversificació econòmica dirigit a dinamitzar
sectors com ara l’industrial i l’agrícolapesquer.

7. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a impulsar la productivitat del conjunt de
l’economia balear i, per això, a defensar la salut laboral dels
treballadors i les treballadores tot fent campanyes
específiques, a través de l'IBASSAL en coordinació amb la
Inspecció de Treball, de seguiment del nivell de
compliment de l’obligació d’inclusió dels llits elevables
recollida a la Llei de turisme de 2022.

A la seu del Parlament, 10 de juny de 2024
La secretària segona
Pilar Costa i Serra
El president
Gabriel Le Senne i Presedo

1.1.4. RESOLUCIONS DERIVADES DE
PROPOSICIONS NO DE LLEI

Ordre de Publicació

El Ple del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia
28 de maig de 2024, procedí a debatre el text de la Proposició
no de llei RGE núm. 7255/23, relativa a foment de la seguretat
i la protecció de les víctimes de violència contra les dones,
amb les esmenes RGE núm. 7381, 7384, 7394, 7383, 7387,
7388, 7408 i 7409/24, i quedà aprovada la següent

RESOLUCIÓ

A)

1. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a reforçar el servei de telèfon 24 hores i
l'acompanyament presencial a víctimes de violència contra
les dones. 

2. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern
d'Espanya a crear el quart Jutjat de Violència sobre la Dona
a Palma i a reforçar la plantilla d'aquests ens
jurisdiccionals, amb l'objectiu de permetre guàrdies 24
hores de personal de l'Administració de Justícia, fet que
implicarà donar una resposta especialitzada i immediata a
les dones denunciants. 

3. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern
d'Espanya a reforçar la Unitat d'Atenció a la Família i a la
Dona (UFAM) a les Illes Balears, amb la finalitat de
reforçar la protecció de les víctimes de violència contra les
dones. 

4. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern
d'Espanya a identificar els violadors que hagin sortit al
carrer gràcies a la modificació del Codi Penal produïda per
l'aprovació de la llei del només sí és sí; a posar les mesures
necessàries per protegir les dones en cas que algun d'ells
pretengui traslladar-se o es trobi a les Illes Balears; a exigir
responsabilitats polítiques a qui ha col·laborat en
l'alliberament dels agressors de dones; i a derogar de forma
immediata la llei i substituir-la per una que augmenti les
penes als culpables de delictes sexuals, incloent-hi la presó
permanent revisable.

5. El Parlament de les Illes Balears manifesta la importància
de la recentment constituïda subcomissió per renovar el
pacte contra la violència de gènere al Congrés dels Diputats
i l’insta a presentar un document amb el nou full de ruta en
un termini no superior a sis mesos.

6. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears i tots els consells insulars a impulsar els
centres de crisi d’atenció integral 24 hores per a dones
víctimes de violència sexual, que comptin amb tots els
recursos necessaris per facilitar l’atenció psicològica,
jurídica i social, a les víctimes, els familiars i totes les
persones del seu entorn.

7. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a impulsar, de la mà de la patronal hotelera i
de l’oci, campanyes d’estiu contra la violència sexual, a
donar a conèixer els recursos existents per a les dones
turistes víctimes d’agressió sexual i a informar de les
conseqüències penals dels delictes. Així mateix,
s’intensificaran els dispositius de prevenció de la violència
sexual a les festes patronals, de la mà dels consells i els
ajuntaments.

8. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a treballar per erradicar de la nostra comunitat
els discursos masclistes, ja siguin civils o religiosos, que
promoguin o justifiquin la violència contra la dona.

9. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a garantir tota l'assistència, el suport i la lluita
enfront de la violència contra les dones, a treballar també en
la prevenció i a realitzar un estudi en profunditat sobre
l'augment de les agressions sexuals, especialment els
aberrants casos de violacions grupals, per determinar causes
i elaborar perfils repetits dels agressors per tal de poder
combatre'ls amb més eficàcia, tot identificant les causes i
els perfils repetits dels agressors.

10. El Parlament de les Illes Balears insta al Govern de les
Illes Balears a finalitzar el nou pla de coeducació i a
posar-lo en marxa el curs escolar 25/26.

11. El Parlament de les Illes Balears insta al Govern de les
Illes Balears a implantar els punts liles a tots els IES.

A la seu del Parlament, 4 de juny de 2024
La secretària primera
Misericordia Sugrañes i Barenys
El president
Gabriel Le Senne i Presedo
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Ordre de Publicació

El Ple del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia
28 de maig de 2024, procedí a debatre el text de la Proposició
no de llei RGE núm. 7067/24, relativa a reducció del nombre
de vols, amb les esmenes RGE núm. 7396 i 7397/24, i quedà
aprovada la següent

RESOLUCIÓ

B)

El Parlament de les Illes Balears insta el Govern d’Espanya
i el Govern de les Illes Balears a dur a terme les
negociacions i els canvis legislatius necessaris per fer
efectiva la participació de la comunitat autònoma en la
gestió dels ports i aeroports d’interès general, segons allò
previst al punt 15 de l’article 32 de l’Estatut d’Autonomia
de les Illes Balears.

A la seu del Parlament, 4 de juny de 2024
La secretària primera
Misericordia Sugrañes i Barenys
El president
Gabriel Le Senne i Presedo

1.2. TEXTOS DEBATUTS

1.2.1. INTERPELALACIONS

Ordre de Publicació

A)
El Ple del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia 28

de maig de 2024, debaté la InterpelAlació RGE núm. 2921/24,
del Grup Parlamentari Socialista, relativa a política general en
matèria d'agilitació administrativa.

Actuà com a interpelAlant el diputat Marc Pons i Pons i la
contestà en nom del Govern de les Illes Balears el vicepresident
i conseller d'Economia, Hisenda i Innovació. Hi hagué torn de
rèplica i de contrarèplica.

Palma, 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

Ordre de Publicació

B)
El Ple del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia 4

de juny de 2024, debaté la InterpelAlació RGE núm. 6800/24,
del Grup Parlamentari Socialista, relativa a política general del
Govern en relació amb el preu de l'habitatge.

Actuà com a interpelAlant la diputada Mercedes Garrido i
Rodríguez i la contestà en nom del Govern de les Illes Balears
la consellera d'Habitatge, Territori i Mobilitat. Hi hagué torn de
rèplica i de contrarèplica.

Palma, 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

1.2.2. RESPOSTES A PREGUNTES 
FORMULADES EN EL PLE

Ordre de Publicació

El Ple del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia 28
de maig de 2024, debaté les preguntes que es relacionen a
continuació:

A) RGE núm. 7231/24, del diputat Damià Borràs i Barber, del
Grup Parlamentari Socialista, relativa a model territorial de
Menorca, que contestà la consellera d'Habitatge, Territori i
Mobilitat.

B) RGE núm. 7230/24, de la diputada Irantzu Fernández i
Prieto, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a Àrea de
Salut d'Eivissa i Formentera, que contestà la consellera de
Salut.

C) RGE núm. 7232/24, del diputat Àlex Pitaluga i Ivorra, del
Grup Parlamentari Socialista, relativa a mesures per solucionar
el problema de saturació, que contestà el conseller de Turisme,
Cultura i Esports.

D) RGE núm. 7241/24, de la diputada Maria Ramon i Salas,
del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a pla de
segregació lingüística, que contestà el conseller d'Educació i
Universitats.

E) RGE núm. 7392/24, de la diputada Cristina Gómez i
Estévez, del Grup Parlamentari Mixt, relativa a habitatges
desocupats de grans tenidors, que contestà la consellera
d'Habitatge, Territori i Mobilitat.

F) RGE núm. 7226/24, de la diputada María José Verdú i
Torres, del Grup Parlamentari VOX, relativa a Plataforma
antiturisme, que contestà el conseller de Turisme, Cultura i
Esports.

G) RGE núm. 7227/24, de la diputada Patricia de las Heras i
Fernández, del Grup Parlamentari VOX, relativa a contractes
formalitzats en pandèmia, que contestà la consellera de Salut.

H) RGE núm. 7233/24, del diputat Carles Bona i Casas, del
Grup Parlamentari Socialista, relativa a simplificació
administrativa, que contestà el vicepresident i conseller
d'Economia, Hisenda i Innovació.

I) RGE núm. 7229/24, de la diputada Idoia Ribas i Marino, del
Grup Parlamentari VOX, relativa a legalització de cases en sòl
rústic i oferta d'habitatge a Balears, que contestà la consellera
d'Habitatge, Territori i Mobilitat.

J) RGE núm. 7235/24, de la diputada Amanda Fernández i
Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a govern i
transparència, que contestà la consellera de Presidència i
Administracions Públiques.
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K) RGE núm. 7234/24, del diputat Llorenç Pou i Garcias, del
Grup Parlamentari Socialista, relativa a conflicte de les
treballadores cuidadores a domicili, que contestà el conseller
d'Empresa, Ocupació i Energia.

L) RGE núm. 7237/24, de la diputada Pilar Costa i Serra, del
Grup Parlamentari Socialista, relativa a Llei estatal d'habitatge,
que contestà la consellera d'Habitatge, Territori i Mobilitat.

M) RGE núm. 7236/24, de la diputada Mercedes Garrido i
Rodríguez, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
legalització de xalets i piscines, que contestà el vicepresident
i conseller d'Economia, Hisenda i Innovació.

N) RGE núm. 7238/24, del diputat Marc Pons i Pons, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a massificació del vehicle
privat a Palma, que contestà el vicepresident conseller
d'Economia, Hisenda i Innovació.

O) RGE núm. 7225/24, del diputat Josep Castells i Baró, del
Grup Parlamentari Mixt, relativa a contribució de l'amnistia en
rústic a la massificació, que contestà la presidenta del Govern
de les Illes Balears.

P) RGE núm. 7240/24, del diputat Lluís Enric Apesteguia i
Ripoll, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a
respecte a les lleis i normatives territorials i urbanístiques, que
contestà la presidenta del Govern de les Illes Balears.

Q) RGE núm. 7228/24, de la diputada Manuela Cañadas i
Pinilla, del Grup Parlamentari VOX, relativa a relació del
Govern de les Illes Balears amb Delegació del Govern, que
contestà la presidenta del Govern de les Illes Balears.

R) RGE núm. 7239/24, del diputat Iago Negueruela i Vázquez,
del Grup Parlamentari Socialista, relativa a accions i
sostenibilitat, que contestà la presidenta del Govern de les Illes
Balears.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament 
Gabriel Le Senne i Presedo

Ordre de Publicació

El Ple del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia 4
de juny de 2024, debaté les preguntes que es relacionen a
continuació:

S) RGE núm. 7467/24, de la diputada Marta Carrió i Palou, del
Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a reducció del
nombre de visitants, que contestà el conseller de Turisme,
Cultura i Esports.

T) RGE núm. 7457/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del
Grup Parlamentari Socialista, relativa a  desmantellament dels
serveis de valoració de discapacitat, que contestà la consellera
de Famílies i Afers Socials.

U) RGE núm. 7458/24, de la diputada Carol Marquès i
Portella, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a 
sostenibilitat en les polítiques hidràuliques, que contestà el
conseller de la Mar i del Cicle de l'Aigua.

V) RGE núm. 7456/24, del diputat Ares Fernández i
Lombardo, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a 
beneficis socials del Decret llei 3/2024, que contestà el
conseller d'Empresa, Ocupació i Energia.

W) RGE núm. 7449/24, de la diputada María José Verdú i
Torres, del Grup Parlamentari VOX, relativa a  resultats del pla
de xoc sobre llistes d'espera, que contestà la consellera de
Salut.

X) RGE núm. 7454/24, del diputat Carles Bona i Casas, del
Grup Parlamentari Socialista, relativa a  derogació del Decret
llei 2/2020, que contestà el vicepresident i conseller
d'Economia, Hisenda i Innovació.

Y) RGE núm. 7482/24, de la diputada Amanda Fernández i
Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a decret llei
negociat, que contestà el vicepresident i conseller d'Economia,
Hisenda i Innovació.

Z) RGE núm. 7461/24, de la diputada Pilar Costa i Serra, del
Grup Parlamentari Socialista, relativa a  decret llei òmnibus i
transparència, que contestà el vicepresident i conseller
d'Economia, Hisenda i Innovació.

AA) RGE núm. 7459/24, de la diputada Mercedes Garrido i
Rodríguez, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a 
habitatge digne i assequible, que contestà la consellera
d'Habitatge, Territori i Mobilitat.

AB) RGE núm. 7462/24, del diputat Marc Pons i Pons, del
Grup Parlamentari Socialista, relativa a límits a la construcció
en sòl rústic, que contestà el vicepresident i conseller
d'Economia, Hisenda i Innovació.

AC) RGE núm. 7453/24, del diputat Josep Castells i Baró, del
Grup Parlamentari Mixt, relativa a consens per a la modificació
de la Llei Menorca Reserva de Biosfera, que contestà el
vicepresident i conseller d'Economia, Hisenda i Innovació.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament 
Gabriel Le Senne i Presedo

1.3. TEXTOS REBUTJATS

1.3.3. MOCIONS

Ordre de Publicació

A)
El Ple del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia 28

de maig de 2024, rebutjà els Punts 1, 5, 8 i 11 a 14 de la Moció
RGE núm. 7005/24, del Grup Parlamentari Socialista, relativa
a política general en matèria de memòria democràtica, amb el
resultat següent: vots emesos 54, vots a favor 23, vots en contra
31 i abstencions 0.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo
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Ordre de Publicació

B)
El Ple del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia 4

de juny de 2024, rebutjà els Punts 2 a 5, 11 i 12 de la Moció
RGE núm. 7365/24, del Grup Parlamentari Socialista, relativa
a política general en matèria de model econòmic, amb el
resultat següent: 
• Punts 2 a 5 i 11: vots emesos 51, vots a favor 21, vots en

contra 30 i abstencions 0.
• Punt 12: vots emesos 51, vots a favor 21, vots en contra 23

i abstencions 7.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

1.3.4. PROPOSICIONS NO DE LLEI

Ordre de Publicació

A)
El Ple del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia 28

de maig de 2024, rebutjà els Punts 1 a 5 de la Proposició no de
llei RGE núm. 7067/24, del Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca, relativa a reducció del nombre de vols, amb el
resultat següent: 
• Punt 1: vots emesos 51, vots a favor 7, vots en contra 29 i

abstencions 15.
• Punt 2: vots emesos 50, vots a favor 7, vots en contra 28 i

abstencions 15.
• Punts 3 i 5: vots emesos 51, vots a favor 22, vots en contra

29 i abstencions 0.
• Punt 4: vots emesos 51, vots a favor 21, vots en contra 29

i abstencions 1.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

1.4. COMPAREIXENCES

Ordre de Publicació

A)
Compareixença de la consellera d'Habitatge, Territori

i Mobilitat, davant el Ple de la cambra, per tal de donar
compte del compliment del punt 1 de la Resolució derivada
de la Moció RGE núm. 7834/23, relativa a política general
en matèria d'habitatge (RGE núm. 6492/24).

Al Ple del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia 28
de maig de 2024, tengué lloc la compareixença de la consellera
d'Habitatge, Territori i Mobilitat, qui informà sobre el tema
indicat.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

1.5. INFORMACIONS

Ordre de Publicació

A)
Ajornament de les preguntes amb sol·licitud de resposta

oral davant el Ple RGE núm. 7455, 7452, 7450, 7464, 7466,
7451 i 7463/24.
 

En el Ple del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia
4 de juny de 2024, quedaren ajornades per a la propera sessió,
a petició del Govern de les Illes Balears, les preguntes
esmentades, presentades per la diputada Maria Pilar Carbonero
i Sánchez, del Grup Parlamentari Socialista, la diputada
Patricia de las Heras i Fernández, del Grup Parlamentari VOX,
el diputat Sergio Rodríguez i Farré, del Grup Parlamentari
VOX, la diputada Cristina Gómez i Estévez, del Grup
Parlamentari Mixt, el diputat Lluís Enric Apesteguia i Ripoll,
del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, per la diputada
Manuela Cañadas i Pinilla, del Grup Parlamentari VOX, i pel
diputat Iago Negueruela i Vázquez, del Grup Parlamentari
Socialista; relatives a Decret llei de simplificació i
racionalització administratives, a decisió de la UIB de no
contractar empreses d'Israel, a origen del conflicte social que
viu la barriada palmesana de Son Gotleu, a decret òmnibus, a
desregularitzar el sòl, a mesures concretes per assegurar que les
polítiques europees no perjudiquin Balears i el nostre país i a
Mesa de sostenibilitat, respectivament.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

Ordre de Publicació

B)
Presa en consideració de la Proposició de llei RGE núm.

6519/24.

 El Ple del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia
4 de juny de 2024, prengué en consideració, per 44 vots a
favor, 7 en contra i cap abstenció, la proposició de llei
esmentada, presentada pel Consell Insular d'Eivissa, de
necessitat de limitar l'entrada de vehicles a l'illa d'Eivissa.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo
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Ordre de Publicació

C)
Presa en consideració de la Proposició de llei RGE núm.

5653/24.

 El Ple del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia
4 de juny de 2024, prengué en consideració, per 29 vots a
favor, 17 en contra i 1 abstenció, la proposició de llei
esmentada, presentada pel Grup Parlamentari VOX, de
modificació de la Llei 9/2017, de 3 d'agost, de regulació de les
corregudes de bous i de protecció dels animals a les Illes
Balears.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

Ordre de Publicació

D)
Resolució del Parlament de les Illes Balears per la qual

es convalida el Decret llei 2/2024, de 10 de maig, pel turisme
responsable i la millora de la qualitat a zones turístiques, de
modificació del Decret llei 1/2020, de 17 de gener (RGE
núm. 6789/24).
 

D’acord amb l’article 49.2 de l’Estatut d’Autonomia de les
Illes Balears, el Ple del Parlament de les Illes Balears, en sessió
de dia 4 de juny de 2024, després d’un debat i una votació de
totalitat, acordà convalidar el Decret llei 2/2024, de 10 de
maig, pel turisme responsable i la millora de la qualitat a zones
turístiques, de modificació del Decret llei 1/2020, de 17 de
gener (RGE núm. 6789/24). (Butlletí Oficial de les Illes
Balears núm. 62 d’11 de maig de 2024).

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

Ordre de Publicació

E)
No tramitació com a projecte de llei pel procediment

d'urgència per al Decret llei 2/2024, de 10 de maig, pel
turisme responsable i la millora de la qualitat a zones
turístiques, de modificació del Decret llei 1/2020, de 17 de
gener (RGE núm. 6789/24).
 

El Ple del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia 4
de juny de 2024, després de la convalidació del Decret llei
2/2024, de 10 de maig, pel turisme responsable i la millora de
la qualitat a zones turístiques, de modificació del Decret llei
1/2020, de 17 de gener, rebutjà, per 20 vots a favor, 30 en
contra i cap abstenció, la seva tramitació com a projecte de llei
pel procediment d'urgència.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

2. COMISSIONS PARLAMENT

2.1. TEXTOS APROVATS

2.1.2. RESOLUCIONS DERIVADES 
DE PROPOSICIONS NO DE LLEI

Ordre de Publicació

La Comissió d'Ordenació Territorial, Habitatge, Mobilitat,
Mar i Cicle de l'Aigua del Parlament de les Illes Balears, en
sessió de dia 22 de maig de 2024, procedí a debatre el text de
la Proposició no de llei RGE núm. 5343/24, relativa a millores
pendents als ports de Menorca, amb les esmenes RGE núm.
7140 i 7141/24, i quedà aprovada, per unanimitat, la següent

RESOLUCIÓ

A)

1. El Parlament de les Illes Balears insta Ports de les Illes
Balears a construir un aparcament de llarga durada al port
exterior de Ciutadella (dic de Son Blanc), d’acord amb el
que preveu el Pla General de Ports de les Illes Balears. 

2. El Parlament de les Illes Balears insta Ports de les Illes
Balears a adequar l’estació marítima del dic de Son Blanc,
dur a terme les actuacions necessàries per millorar la seva
operativa, tant pel que fa als passatges com als vehicles,
evitar problemes de trànsit al vial d’accés i incrementar les
superfícies destinades a embarcament i desembarcament, de
forma que sigui una estació més confortable per a l’usuari.

3. El Parlament de les Illes Balears insta Ports de les Illes
Balears a renunciar a obrir un nou procés de licitació per a
la concessió administrativa de les cases del carrer
Governador per destinar-les a l’ús de restaurant. 

4. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a decidir conjuntament amb l’Ajuntament d'Es
Mercadal els usos a què cal destinar les cases del Carrer
Governador que són titularitat de Ports de les Illes Balears.

5. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a decidir conjuntament amb l’Ajuntament d’Es
Mercadal els usos a què cal destinar la casa del
Contramaestre, titularitat de Ports de les Illes Balears.

A la seu del Parlament, 4 de juny de 2024
La secretària de la comissió
Idoia Ribas i Marino
El president de la comissió
Mauricio Rovira i de Alós

Ordre de Publicació

La Comissió d'Ordenació Territorial, Habitatge, Mobilitat,
Mar i Cicle de l'Aigua del Parlament de les Illes Balears, en
sessió de dia 22 de maig de 2024, procedí a debatre el text de
la Proposició no de llei RGE núm. 6292/24, relativa a defensa
dels processos d'avaluació ambiental participats i dels
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manteniment de la Comissió de Medi Ambient de les Illes
Balears, i quedà aprovada, per unanimitat, la següent

RESOLUCIÓ

B)

El Parlament de les Illes Balears constata la importància de
l’avaluació ambiental dels projectes i les activitats
humanes, abans que es duguin a terme, com a mesura
imprescindible per a la protecció del medi ambient, amb
l’objectiu principal d’identificar els possibles impactes
negatius sobre el medi ambient i prendre les mesures
necessàries a temps per evitar-los o minimitzar-los, per
protegir els ecosistemes, la biodiversitat, els recursos
naturals i la salut de les persones.

A la seu del Parlament, 4 de juny de 2024
La secretària de la comissió
Idoia Ribas i Marino
El president de la comissió
Mauricio Rovira i de Alós

Ordre de Publicació

La Comissió d'Hisenda i Pressuposts del Parlament de les
Illes Balears, en sessió de dia 28 de maig de 2024, procedí a
debatre el text de la Proposició no de llei RGE núm. 9356/23,
relativa a captació de talent a IdISBa, i quedà aprovada la
següent

RESOLUCIÓ

C)

1. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a continuar amb les polítiques de captació i
retenció de talent investigador en l’àmbit de la salut com a
element fonamental d’un sistema sanitari eficient,
innovador i sostenible. 

2. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a crear el Complement de Rendiment
Investigador previst al Decret 17/2019, de 15 de març de
2019, pel qual s'aprova l'Estatut del personal investigador
laboral al servei dels instituts d'investigació sanitària de les
Illes Balears. 

3. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a mantenir la utilització de part dels fons
recaptats per l’Impost de Turisme Sostenible per finançar
les estratègies de captació i retenció de talent investigador
per part de l’IdISBa.

A la seu del Parlament, 4 de juny de 2024
El secretari de la comissió
Sebastià Mesquida i Pallicer
La presidenta de la comissió
Patricia Gómez i Picard

Ordre de Publicació

La Comissió d'Assumptes Institucionals i Generals del
Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia 29 de maig de
2024, procedí a debatre el text de la Proposició no de llei RGE
núm. 4247/24, relativa a compra pública de productes
ecològics i quilòmetre zero, i quedà aprovada, per unanimitat,
la següent

RESOLUCIÓ

D)

El Parlament de les Illes Balears insta la Conselleria de
Presidència i Administracions Públiques a convocar la
Comissió d’assessorament i seguiment de les clàusules
socials i mediambientals de la contractació pública del
Govern de les Illes Balears.

A la seu del Parlament, 4 de juny de 2024
La secretària de la comissió
Sandra Palau i Boned
La presidenta de la comissió
Margalida Pocoví i Sampol

Ordre de Publicació

La Comissió d'Ordenació Territorial, Habitatge, Mobilitat,
Mar i Cicle de l'Aigua del Parlament de les Illes Balears, en
sessió de dia 29 de maig de 2024, procedí a debatre el text de
la Proposició no de llei RGE núm. 6564/24, relativa a revisió
de l'impost de matriculació d'embarcacions, i quedà aprovada
la següent

RESOLUCIÓ

E)

El Parlament de les Illes Balears insta el Govern d’Espanya
a modificar la Llei 38/1992, de 28 de desembre, d’imposts
especials, concretament en els articles que fan referència a
l’actual impost sobre embarcacions i vaixells d’esbarjo, en
els següents termes: 

1. Modificació de l’article 65.1 b) i d) i de la disposició
addicional primera amb l’objectiu que l’impost passés de
ser un monofàsic de meritació puntual a un impost de
meritació periòdic (anual) que es mantindria durant tota la
vida útil de l’embarcació. 

2. Modificació de l’article 66.1 i) i h), per a l’exempció de
les embarcacions impulsades a rem i pala, les embarcacions
de titularitat d’escoles nàutiques reconegudes i les
embarcacions destinades efectivament i exclusivament a
activitats de lloguer. 

3. Modificació de l’article 67, per configurar el subjecte
passiu com el titular de l’embarcació o d’un dret que
concedeixi el seu ús. 

4. Modificació de l’article 69, determinant que no fos
d’aplicació a embarcacions. No seria necessari determinar
la base imposable en configurar-se l’impost en base a una
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tarifa que determini la quota tributària en funció de
paràmetres objectius que reflecteixin la capacitat econòmica
amb valors màxims.

A la seu del Parlament, 4 de juny de 2024
La secretària de la comissió
Idoia Ribas i Marino
El president de la comissió
Mauricio Rovira i de Alós

Ordre de Publicació

La Comissió d'Ordenació Territorial, Habitatge, Mobilitat,
Mar i Cicle de l'Aigua del Parlament de les Illes Balears, en
sessió de dia 29 de maig de 2024, procedí a debatre el text de
la Proposició no de llei RGE núm. 6798/24, relativa a
establiment d'obligacions de servei públic a la ruta marítima
entre els ports de Ciutadella i Alcúdia, i quedà aprovada, per
unanimitat, la següent

RESOLUCIÓ

F)

El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears, mentre no s’autoritzi una nova Obligació de Servei
Públic entre els ports de Ciutadella i d’Alcúdia, a dur a
terme totes les millores necessàries al port de Son Blanc de
Ciutadella per afavorir la creació d’almanco una nova
freqüència diària entre els ports de Ciutadella i d’Alcúdia,
amb origen al port de Ciutadella a primera hora del matí
que permeti retornar a Menorca el mateix dia garantint una
estada mínima de 10 hora en destí a Mallorca.

A la seu del Parlament, 4 de juny de 2024
La secretària de la comissió
Idoia Ribas i Marino
El president de la comissió
Mauricio Rovira i de Alós

Ordre de Publicació

La Comissió d'Economia del Parlament de les Illes
Balears, en sessió de dia 30 de maig de 2024, procedí a
debatre el text de la Proposició no de llei RGE núm. 2257/24,
relativa a millora de la prevenció i la defensa del risc
d'incendis, i quedà aprovada la següent

RESOLUCIÓ

G)

1. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern central
a fer feina conjuntament amb les comunitats autònomes, per
tal d'efectuar de manera consensuada les modificacions
normatives adients, amb l'objectiu de clarificar l'article
48.6.a) i 6.e) de la Llei 43/2003 de 21 de novembre, de
monts, que va ser modificat per RDL 15/2022, d'1 d'agost,
de mesures urgents en matèria d'incendis forestals.

2. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern central
a efectuar les modificacions normatives necessàries per tal

d'eliminar l'exigència del pla anual per prevenir, vigilar i
extingir incendis a les comunitats autònomes que s'aprova
al RDL 15/2022, d'1 d'agost, i a incorporar la possibilitat
que es permeti aprovar plans decennals o quinzenals, com
a eina realitzable i efectiva.

3. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern central
a efectuar les modificacions normatives necessàries per
clarificar en quin estat de vigència es troben les zones d'alt
risc d'incendi forestal, ja que a dia d'avui queden sense
reconeixement normatiu i d'això se’n deriva tota la
planificació sectorial i urbanística.

A la seu del Parlament, 4 de juny de 2024
El secretari en funcions de la comissió
Jacobo Varela de Limia i Chordá
El president de la comissió
Sergio Rodríguez i Farré

Ordre de Publicació

La Comissió d'Economia del Parlament de les Illes
Balears, en sessió de dia 30 de maig de 2024, procedí a
debatre el text de la Proposició no de llei RGE núm. 3464/24,
relativa a foment de la formació dual ocupacional per a la
dinamització dels sectors productius estratègics i tradicionals,
amb les esmenes RGE núm. 7487 i 7488/24,  i quedà aprovada
la següent

RESOLUCIÓ

H)

1. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears, a través de la Direcció General d’Economia
i Estadística i del Servei d’Ocupació de les Illes Balears, a
efectuar una anàlisi dels principals sectors estratègics i
emergents, amb especial incidència sobre els nostres sectors
industrials tradicionals (calçat, moble, bijuteria, etc.) per
conèixer quines són les seves necessitats de personal, amb
especial èmfasi de com els pugui afectar el relleu
generacional.

2. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a través de la Conselleria d’Educació i
Universitats i del Servei d’Ocupació de les Illes Balears, a
intensificar els programes específics de formació dual
intensiva.

3. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears, a través del Servei d’Ocupació de les Illes
Balears, a publicar el més urgentment possible la
convocatòria SOIB DUAL VULNERABLES de formació
dual ocupacional per a col·lectius vulnerables que tants
bons resultats oferí fins a 2023 tant en termes de formació
als seus alumnes com de posterior inserció laboral.

4. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears, a través del Servei d’Ocupació de les Illes
Balears, a activar la convocatòria de SOIB DUAL
SECTORS ESTRATÈGICS actual vigent, amb pressupost
per als anys 2023, 2024 i 2025 de fons provinents de la
Conferència Sectorial d’Ocupació i Assumptes Laborals del
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Ministeri de Treball i Economia Social, el tràmit telemàtic
de la qual el SOIB manté paralitzat el tràmit telemàtic sense
donar opció a les empreses a presentar sol·licituds.

5. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a implementar els punts aprovats el més aviat
possible dins l’any 2024.

6. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a realitzar, a través del Servei d’Ocupació de
les Illes Balears, una anàlisi territorialitzada de necessitats
formatives i prospecció de mercat per saber quins són els
perfils professionals que demanden els sectors.

A la seu del Parlament, 4 de juny de 2024
El secretari en funcions de la comissió
Jacobo Varela de Limia i Chordá
El president de la comissió
Sergio Rodríguez i Farré

Ordre de Publicació

La Comissió d'Assumptes Socials del Parlament de les Illes
Balears, en sessió de dia 30 de maig de 2024, procedí a
debatre el text de la Proposició no de llei RGE núm. 1565/24,
relativa a major apoderament i participació activa de les
persones amb trastorn de l'espectre autista (TEA) i de les seves
famílies, i quedà aprovada, per assentiment, la següent

RESOLUCIÓ

I)

1. El Parlament de Illes Balears defensa la promoció i
l’impuls d'accions encaminades a millorar la vida de les
persones amb trastorn de l'espectre autista (TEA) i de les
seves famílies. 

2. El Parlament de Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a celebrar aquest dia duent a termes accions per
difondre i sensibilitzar la societat en el seu conjunt sobre els
drets i la realitat de les persones amb TEA. 

3. El Parlament de Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears, els consells insulars i els ajuntaments a impulsar
iniciatives i projectes per fomentar la governança inclusiva
i l'apoderament de les persones amb TEA, promovent la
seva participació en la gestió i la presa de decisions en tots
els àmbits de la vida. 

4. El Parlament de Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears, els consells insulars i els ajuntaments a treballar de
valent per seguir donant suport a les persones amb
síndrome Asperger/TEA i les seves famílies, per tal
d'afavorir una major inclusió d’aquestes persones en la
societat, donant suport i establint totes les mesures
necessàries per fer-ho possible. 

5. El Parlament de Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears, concretament la Conselleria de Salut, a treballar
per facilitar l’accés a l’àmbit sanitari.

6. El Parlament de Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears, concretament la Conselleria d’Educació i
Universitats, a seguir invertint i dotant de professionals,
formació i recursos educatius necessaris, per afavorir la
plena inclusió de les persones amb síndrome Asperger/TEA
en l’àmbit educatiu. 

7. El Parlament de Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a seguir apostant per l'habitatge compartit, com a
sistema de suport per a la vida independent, i a
desenvolupar mesures d’impuls a l’habitatge compartit per
a persones amb discapacitat intel·lectual, persones amb
diagnòstic de salut mental i persones amb alta fragilitat
relacional. 

8. El Parlament de Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears i els consells insulars a incloure en el catàleg de
prestacions de serveis socials la figura de l'habitatge
compartit com a prestació del sistema públic de serveis
socials, i a estudiar el seu cost i la seva futura inclusió
pressupostària.

9. El Parlament de Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears i el conjunt de les administracions públiques a
reconèixer i posar en valor la tasca encomiable que
desenvolupen el conjunt de les associacions de persones
amb discapacitat intel·lectual, persones amb diagnòstic de
salut mental i persones amb alta fragilitat relacional, així
com el conjunt de les entitats del tercer sector social de les
Illes Balears en defensa dels drets de les persones amb
discapacitat.

A la seu del Parlament, 4 de juny de 2024
El secretari de la comissió
Agustí Buades i Rul·lán
La presidenta de la comissió
María Teresa Torrent i Pallicer

Ordre de Publicació

La Comissió d'Assumptes Socials del Parlament de les Illes
Balears, en sessió de dia 30 de maig de 2024, procedí a
debatre el text de la Proposició no de llei RGE núm. 2053/24,
relativa a prevenció de la mutilació genital femenina, amb
l'esmena RGE núm. 7490/24, i quedà aprovada, per
assentiment, la següent

RESOLUCIÓ

J)

1. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a avaluar i reforçar el protocol de prevenció i
atenció en les dones i nines sobre la mutilació genital
femenina, de la mà de tots els agents socials implicats. 

2. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a fer feina, de la mà de mediadores culturals i
de les comunitats susceptibles de practicar mutilació genital
a les seves filles per tal de prevenir la MGM, i a advertint
dels riscos per a la salut i que és un delicte amb
conseqüències penals, a més d’una vulneració flagrant dels
drets humans de les nines i dones. 
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3. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a impulsar un programa específic que
contempli la mediació, l'atenció psicològica i l’atenció a la
disfunció sexual de les dones que han patit mutilació
genital. 

4. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a estudiar quins han de ser els criteris de
valoració i d’inclusió per a la reconstrucció genital, i a fer
protocols de derivació de les dones a aquesta intervenció
quirúrgica.

A la seu del Parlament, 4 de juny de 2024
El secretari de la comissió
Agustí Buades i Rul·lán
La presidenta de la comissió
María Teresa Torrent i Pallicer

2.3. TEXTOS REBUTJATS

2.3.2. PROPOSICIONS NO DE LLEI

Ordre de Publicació

A)
La Comissió d'Ordenació Territorial, Habitatge. Mobilitat,

Mar i Cicle de l'Aigua del Parlament de les Illes Balears, en
sessió de dia 22 de maig de 2024, rebutjà els Punts 1, 2, 3, 6,
7 i 8 de la Proposició no de llei RGE núm. 5343/24, del Grup
Parlamentari Mixt, relativa a millores pendents als ports de
Menorca, amb el resultat següent: vots emesos 14, vots a favor
6, vots en contra 8 i abstencions 0.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

Ordre de Publicació

B)
La Comissió d'Ordenació Territorial, Habitatge. Mobilitat,

Mar i Cicle de l'Aigua del Parlament de les Illes Balears, en
sessió de dia 22 de maig de 2024, rebutjà els Punts 2 a 6 de la
Proposició no de llei RGE núm. 6292/24, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a defensa dels processos
d'avaluació ambiental participats i del manteniment de la
Comissió de Medi Ambient de les Illes Balears, amb el resultat
següent: vots emesos 14, vots a favor 6, vots en contra 8 i
abstencions 0.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

Ordre de Publicació

C)
La Comissió d'Assumptes Institucionals i Generals del

Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia 29 de maig de
2024, rebutjà el Punt 2 de la Proposició no de llei RGE núm.
4247/24, del Grup Parlamentari Mixt relativa a compra pública
de productes ecològics i quilòmetre zero, amb el resultat
següent: vots emesos 13, vots a favor 6, vots en contra 7 i
abstencions 0.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

Ordre de Publicació

D)
La Comissió de Turisme, Comerç, Treball, Cultura i

Esports del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia 30
de maig de 2024, rebutjà la Proposició no de llei RGE núm.
6426/24, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a
millor repartiment dels beneficis del treball, amb el resultat
següent: vots emesos 13, vots a favor 6, vots en contra 7 i
abstencions 0.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

2.4. COMPAREIXENCES

Ordre de Publicació

A)
Compareixença de la Sra. Valentina Milano, professora

de la Universitat de les Illes Balears.

A la Comissió no permanent per a l'estudi i la reflexió sobre
l'impacte de la digitalització en l'educació del Parlament de les
Illes Balears, en sessió de dia 30 de maig de 2024, tengué lloc
la compareixença de la Sra. Valentina Milano, professora
titular de dret internacional públic i relacions internacionals de
la Universitat de les Illes Balears.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

2.5. INFORMACIÓ

Ordre de Publicació

La Comissió no permanent d’investigació sobre les
irregularitats produïdes en la celebració de contractes amb
l’empresa Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas, SL, per
part del Govern de les Illes Balears des de l’any 2020 fins a la
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data, del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia 24 de
maig de 2024, aprovà l'escrit RGE núm. 7113/24, relatiu a la
modificació del Pla de treball de la comissió.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

A)
 
Es proposa una modificació del punt quart del Pla de
treball, de tal manera que es retirin les sol·licituds de
compareixença subsegüents:

1. Sr. Emiliano García Page
2. Sra. Concepción Saavedra Rielo
3. Sra. María lsabel Berga Figuerola
4. Sr. lgnacio García
5. Sra. María Somalo San Juan

A la seu del Parlament, a 3 de juny de 2024
La secretària de la comissió
Margalida Durán i Cladera
La presidenta de la comissió
María José Verdú i Torres

Ordre de Publicació

B)
Debat de l'escrit RGE núm. 4240/24, del director de

l'Ens Públic de Radiotelevisió de les Illes Balears.

 A la Comissió d'Hisenda i Pressuposts del Parlament de les
Illes Balears, en sessió de dia 28 de maig de 2024, es debaté
l'escrit esmentat, mitjançant el qual es tramet l'informe sobre
l'execució pressupostària de l'exercici 2023 acreditatiu de
l'adequació de la gestió de l'EPRTVIB als principis de la Llei
Orgànica d'estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

Ordre de Publicació

C)
Rebuig de la sol·licitud de compareixença RGE núm.

5914/24.

 La Comissió d'Assumptes Institucionals i Generals del
Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia 29 de maig de
2024, va rebutjar, per 6 vots a favor, 7 en contra i cap
abstenció, la sol·licitud de compareixença esmentada,
presentada pel Grup Parlamentari Socialista, de la Sra. Catalina
Ferrer, cap d'Inspecció General de Serveis del Govern sobre la
seva imparcialitat en el desenvolupament de la seva tasca.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

Ordre de Publicació

D)
Rebuig de la sol·licitud de compareixença RGE núm.

6517/24.

 La Comissió d'Assumptes Institucionals i Generals del
Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia 29 de maig de
2024, va rebutjar, per 6 vots a favor, 7 en contra i cap
abstenció, la sol·licitud de compareixença esmentada,
presentada pels Grups Parlamentaris Socialista, MÉS per
Mallorca i Mixt, de la Sra. Catalina Moragues, exjutgessa i
especialista en memòria democràtica sobre les conclusions de
l'informe sobre la situació de la memòria democràtica a les
nostres illes.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

Ordre de Publicació

La Comissió no permanent d’investigació sobre les
irregularitats produïdes en la celebració de contractes amb
l’empresa Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas, SL, per
part del Govern de les Illes Balears des de l’any 2020 fins a la
data, del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia 3 de
juny de 2024, aprovà l'escrit RGE núm. 7496/24, relatiu a la
modificació del Pla de treball de la comissió.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

E)
 
Els grups parlamentaris sotasignats exposen que, en
referència als compareixents sol·licitats, Sr. Koldo García
lzaguirre i Sr. Javier Hidalgo Gutiérrez, els serveis del
Parlament de les llles Balears han realitzat fins a sis intents
de contacte a través de diferents direccions i sistemes, per
recaptar la seva presència. També s'ha recorregut a I'lnstitut
Nacional d'Estadística (lNE), i ni tan sols així ha estat
possible obtenir resposta i fer la comunicació pertinent.

Proposen que, tal com fan suposar les circumstàncies
exposades, en el cas que el Sr. Koldo García lzaguirre i el
Sr. Javier Hidalgo Gutiérrez no compareguin davant la
Comissió d'investigació el dia 3 de juny, data de la
finalització de les compareixences, s'entengui que aquesta
comissió d'investigació renuncia a la recaptació de les seves
compareixences.

A la seu del Parlament, a 3 de juny de 2024
La secretària de la comissió
Margalida Durán i Cladera
La presidenta de la comissió
María José Verdú i Torres

https://web.parlamentib.es/repositori/publicacions/11/bopibs/bopib-11-039.pdf#page=82
https://web.parlamentib.es/repositori/publicacions/11/bopibs/bopib-11-043.pdf#page=90
https://web.parlamentib.es/repositori/publicacions/11/bopibs/bopib-11-043.pdf#page=90
https://web.parlamentib.es/repositori/publicacions/11/bopibs/bopib-11-045.pdf#page=72
https://web.parlamentib.es/repositori/publicacions/11/bopibs/bopib-11-045.pdf#page=72
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3. TEXTOS EN TRAMITACIÓ

3.7. PROPOSTES DE CONCLUSIONS 
DAVANT COMISSIÓ

Ordre de Publicació

La Mesa de la Comissió no permanent d’investigació sobre
les irregularitats produïdes en la celebració de contractes amb
l’empresa Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas, SL, per
part del Govern de les Illes Balears des de l’any 2020 fins a la
data, del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia 5 de
juny de 2024, admeté a tràmit les propostes de conclusions de
l'esmenada comissió.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

A) 
RGE núm. 7686/24, del Grup Parlamentari  Mixt,

relativa a proposta de conclusions de la Comissió no
permanent d’investigació sobre les irregularitats produïdes
en la celebració de contractes amb l’empresa Soluciones de
Gestión y Apoyo a Empresas, SL, per part del Govern de
les Illes Balears des de l’any 2020 fins a la data.

D’acord amb l’escrit RGS 2994/2024, de la presidenta de
la Comissió no permanent d’investigació sobre les irregularitats
produïdes en la celebració de contractes amb l’empresa
Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas, SL, per part del
Govern de les Illes Balears des de l’any 2020 fins a la data, en
què s’informa del termini per a la presentació de les propostes
de conclusió de l’esmentada comissió no permanent
d’investigació, el Grup Parlamentari Mixt (Més per Menorca)
presenta les següents

Conclusions

Es constata que la Comissió no permanent d’investigació sobre
les irregularitats produïdes en la celebració de contractes amb
l’empresa Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas, SL, per
part del Govern de les Illes Balears des de l’any 2020 fins a la
data, no ha estat un mecanisme útil per aclarir els fets relatius
a la contractació pública feta pel Govern de les Illes Balears
des de l’any 2020 fins a l’actualitat, sinó que ha estat emprat
instrumentalitzada com una eina de desgast polític entre els
partits majoritaris de la cambra.

Les proves de l’esterilitat dels treballs d’aquesta comissió no
permanent d’investigació són les següents:

1. Els grups parlamentaris que donen suport al Govern (Popular
i VOX) han imposat un pla de treball per a la comissió no
permanent d’investigació esmentada que preveia inicialment la
convocatòria de trenta-tres compareixences en tres setmanes,
amb un ritme que no permet que es puguin preparar i
desenvolupar els treballs de la comissió adequadament i
perjudicant especialment els grups parlamentaris de menor
representació.

2. Els grups parlamentaris que donen suport al Govern (Popular
i VOX) varen acordar unilateralment modificar, el passat 17 de
maig, el pla de treball de la comissió no permanent
d’investigació esmentada, condensar encara més els seus
treballs i retirar algunes compareixences programades
inicialment, amb l’únic objectiu de poder votar i aprovar les
conclusions d’aquesta comissió abans del 9 de juny 2024, data
en la qual els ciutadans estan convocats a votar a les eleccions
al Parlament Europeu, amb l’objectiu d’erosionar electoralment
un dels seus competidors electorals.

3. Fins a cinc dels compareixents convocats s’han acollit al seu
dret de no declarar, per la qual cosa no s’ha pogut aportar el
seu testimoni a nombroses de les preguntes formulades pels
diferents grups parlamentaris. Concretament, s’han acollit a
aquest dret els senyors Víctor de Aldama, Daniel Sierra, Íñigo
Rotaetxe, Juan Carlos Cueto i Israel Pilar.

4. Un altre dels compareixents que, tot i haver estat convocat
en dues ocasions per part del Parlament de les Illes Balears,
s’ha negat a comparèixer davant la Comissió no permanent
d’investigació ha estat el senyor Koldo García, exassessor de
José Luis Ábalos durant la seva etapa com a ministre de
Mobilitat, Transports i Agenda Urbana. Segons la querella del
Ministeri Fiscal, el Sr. Koldo García hauria fet d’intermediari
entre l’empresa Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas, SL
i diferents administracions públiques que la varen contractar.
Per tant, el seu testimoni hauria estat molt valuós per als
treballs de la Comissió no permanent d’investigació, i la seva
incompareixença deixa en evidència que les conclusions que es
puguin derivar d’aquella no tindran el rigor exigit.

5. Ja hi ha un procediment judicial iniciat que serà molt més
efectiu per esclarir els fets que formalment eren objecte
d’investigació d’aquesta comissió no permanent.

6. Com a resposta a aquesta instrumentalització, el Grup
Parlamentari Mixt (Més per Menorca) ha rebutjat a participar
d’aquesta comissió no permanent d’investigació.

5 de juny de 2024
El portaveu
Josep Castells i Baró

B) 
RGE núm. 7690/24, del Grup Parlamentari  Socialista,

relativa a proposta de conclusions de la Comissió no
permanent d’investigació sobre les irregularitats produïdes
en la celebració de contractes amb l’empresa Soluciones de
Gestión y Apoyo a Empresas, SL, per part del Govern de
les Illes Balears des de l’any 2020 fins a la data.

D’acord amb el previst a l’article 58 del Reglament del
Parlament, atès l’acord de Ple de data 12 de març pel qual
s’acorda la creació de l’esmentada comissió, un cop analitzada
la documentació tramesa pels diferents organismes i
administracions públiques i les compareixences dutes a terme
en el si d’aquesta comissió no permanent d’investigació, el
Grup Parlamentari Socialista adjunta al present document les
propostes de conclusions perquè siguin debatudes i aprovades
pel Ple de la cambra.
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Conclusions de la Comissió no permanent d’investigació
en relació amb les irregularitats produïdes en la

celebració de contractes amb l’empresa Soluciones de
Gestión y Apoyo a Empresas SL, per part del Govern de

les Illes Balears des de l’any 2020 fins a la data

Consideracions prèvies

L’article 76 de la Constitució Espanyola disposa que el
Congrés i el Senat o totes dues cambres conjuntament, poden
constituir comissions d’investigació sobre qualsevol assumpte
d'interès públic.

Les seves conclusions no seran vinculants per als tribunals, ni
afectaran les resolucions judicials, sens perjudici que el resultat
sigui comunicat al Ministeri Fiscal per a l'exercici, quan
correspongui, de les accions oportunes.

A l’àmbit de les Illes Balears, les comissions parlamentàries no
permanents vénen regulades a la secció tercera del capítol III
del títol IV del Reglament del Parlament de les Illes Balears. Es
creen amb un objectiu i per a un treball concret i finalitzen amb
la realització de la feina encomanada o, en tot cas, en concloure
la legislatura.

El dia 9 d’abril de 2024, es va constituir al Parlament de les
Illes Balears la Comissió no permanent denominada
“d’investigació en relació amb les irregularitats produïdes en la
celebració de contractes amb l’empresa Soluciones de Gestión
y Apoyo a Empresas SL, per part del Govern de les Illes
Balears des de l’any 2020 fins a la data”.

En data 30 d’abril de 2024, la Comissió aprova el Pla de
treball, que ha previst la compareixença de més de 20 persones
durant els mesos de maig i juny.

D’acord amb l’article 58.4 i 5 del Reglament del Parlament de
les Illes Balears, el Ple del Parlament de les Illes Balears
aprova les conclusions de la comissió, entre les proposades pels
diferents grups parlamentaris. Les conclusions no són
vinculants per als tribunals, sens perjudici que la Mesa del
Parlament pugui donar trasllat al Ministeri Fiscal per a
l'exercici, quan així pertoqui, de les accions oportunes.

Tenint en compte l’exposat, els fets i les declaracions que han
tingut lloc a les diferents compareixences que han conformat el
treball de la Comissió, el Grup Parlamentari Socialista vol
reflectir una sèrie de consideracions sobre la finalitat, els
objectius i el sentit que han d’imperar en les comissions
parlamentàries d’investigació. Cal reflexionar sobre la
necessitat i la idoneïtat de crear comissions d’investigació
sobre assumptes que, paral·lelament, són objecte d’una
investigació judicial.

Pel que fa a les comissions parlamentàries (principalment, a
nivell estatal), el Tribunal Constitucional (entre d’altres,
Interlocutòria del Tribunal Constitucional número 664/1984, de
7 de novembre de 1984, Sentència número 226/2004 de 29 de
novembre, Sentència número 226/2004 de 29 de novembre,
Sentència número 227/2004 de 29 de novembre, Sentència
número 39/2008 de 10 de març, i la recent Sentència número
133/2018 de 13 de desembre), ha afirmat que l'activitat
parlamentària és estrictament política.

Concretament, en la Sentència 133/2018, el Tribunal
Constitucional ha subratllat que una comissió parlamentària
d’investigació no es tracta d'una activitat jurisdiccional, així
com tampoc no és un reflex de la potestat administrativa
sancionadora de l’administració pública. En aquest sentit, al
seu fonament de dret vuitè, l'esmentada Sentència del Tribunal
Constitucional indica que “D'acord amb la seva naturalesa
política, les cambres, en l'exercici de les seves facultats
d’investigació, emeten, com els és propi, judicis d'oportunitat
política que, per molt sòlids i fundats que resultin, manquen
jurídicament d'idoneïtat per suplir la convicció de certesa que
només el procés judicial garanteix (STC 46/2001, de 15 de
febrer, FJ 2). Així doncs, les seves decisions, adoptades
lliurement, responen a una valoració conformement a criteris
polítics o d'oportunitat dels fets investigats i de les actuacions
dels subjectes responsables i manquen d'efectes jurídics (STC
39/2008, de 10 de març, FJ 7). Les seves conclusions, en fi,
com disposa expressament per al Congrés dels Diputats i el
Senat l'article 76.1 CE, i és predicable en el nostre ordenament
de qualsevol cambra o assemblea parlamentària, no són
vinculants per als tribunals ni afecten les resolucions judicials
(ATC 664/1984, FJ 1).

L'àmbit de l'activitat investigadora de les cambres
parlamentàries ha de contreure's, conformement a paràmetres,
no de legalitat, sinó polítics o d'oportunitat, propis d'un òrgan
de la seva naturalesa, a l'esclariment o el coneixement més
exacte possible dels fets objecte de la recerca, a la determinació
de la responsabilitat política o, en tot cas, no en virtut
d'actuacions constitutives d'il·lícits penals o administratius dels
subjectes intervinents i, si és el cas, a la formulació de
propostes o recomanacions. Aquí s'esgota l'àmbit
constitucionalment possible de l'activitat investigadora
parlamentària en el nostre ordenament jurídic".

D’acord amb la doctrina del Tribunal Constitucional, les
comissions parlamentàries d’investigació responen a criteris
purament d’oportunitat política, de recerca d’una “veritat
política”, que en cap cas no compta amb un fonament jurídic i
administratiu. És a dir, no poden concloure cap mena de certesa
jurídica. Aquesta “veritat política” es fixa pel joc de la majoria,
que és qui finalment aprova el dictamen proposat per la
comissió en el Ple. I a la majoria la poden guiar nombrosos
interessos: l'interès general, l'interès del partit polític o del
Govern, el desprestigi a l'adversari, la creació de fake news o
bulos, o la desinformació al ciutadans i les ciutadanes.

A la Comissió d’investigació sobre la compra de mascaretes,
que el Partit Popular i VOX han encapçalat al Parlament de les
Illes Balears, les dues formacions polítiques han traspassat i
incomplert els límits constitucionals prevists per a les
comissions parlamentàries, i han optat per destinar la comissió
a la creació de “bulos informatius”, de mentides a la ciutadania
de les Illes Balears i al desprestigi polític i personal de
membres de l’anterior govern de les Illes Balears. Podem
destacar:
• El propi nom de la comissió és un reflex de l’oportunisme

polític del Partit Popular i VOX, i de la seva manca de
voluntat d’esclarir els fets que han transcorregut en la
compra de material de protecció, amb la intenció de
millorar la gestió en l’Administració Pública de les Illes
Balears. Al propi nom de la comissió, ja han donat per fet
que existeixen irregularitats en la compra de material de
protecció de la COVID-19 a l’empresa Soluciones de
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Gestión y Apoyo a Empresas, SL, cosa que demostra que ja
tenien unes conclusions fetes abans d’iniciar-se la comissió,
i que no tenia cap importància el que poguessin aportar i
demostrar els compareixents.

• Els representants del Partit Popular i VOX a la comissió
han atribuït, durant les compareixences, comportaments
il·legals (mereixedors de pena o sanció) a determinades
persones compareixents de l’anterior govern de las Illes
Balears, contravenint els límits que el Tribunal
Constitucional estableix per a les comissions parlamentàries
d’investigació. Aquests fets, que han de ser rebutjats i
sancionats, no tan sols no han estat objecte de rebuig per
part de la comissió, sinó que, la presidenta de la comissió
els ha permès sense cap tipus de control i privació.

• En la sessió de dia 3 de juny, el Partit Popular i VOX varen
renunciar a la compareixença del Sr. Koldo García, qui,
segons ells, és la persona que ha motivat la creació de la
comissió d’investigació, el “suposadament” cap d’una
organització criminal. Han renunciat, en aquest sentit, al
motiu de ser, segons el seu parer, de la Comissió
d’investigació. 

Per tant, hem de pensar sobre la necessitat de millorar el paper
i la regulació de les comissions d’investigació, especialment, en
relació amb fets que simultàniament són investigats pels òrgans
jurisdiccionals. No podem permetre que les comissions es
destitin a un resultat absurd, on les persones, els representants
polítics i els governs que han realitzat correctament la seva
feina, són sotmesos a un judici polític i públic, mentre que
aquells que són investigats en el procés judicial paral·lel no es
pronuncien sobre els fets suposadament investigats i no els pots
exigir pronunciar-se. 

Amb tot el succeït a la comissió d’investigació del Parlament
de les Illes Balears, els partits polítics que conformem l’arc
parlamentari hem de repensar quin ha de ser el model i el paper
de les comissions parlamentàries d’investigació. El Parlament
és on resideix la sobirania popular, i per tant, no podem emprar
els seus espais de debat i de política, per desprestigiar la
institució, l’adversari polític, i molt manco, per desinformar i
mentir a la ciutadania de les Illes Balears sobre fets que són del
seu interès general.

Conclusions

Sens perjudici de les reflexions inicials, de les manifestacions,
les declaracions, la documentació i les proves aportades durant
les compareixences de la Comissió, es poden extreure les
següents conclusions de la compra de material de protecció
contra la COVID-19, per part del Servei de Salut de les Illes
Balears a l’empresa Soluciones de Gestión y Apoyo a
Empresas, SL.

1. La compra de mascaretes a l’empresa Soluciones de
Gestión i Apoyo a Empresas, SL realitzada per la
tramitació d’emergència, és correcta i ajustada a la
legalitat. La contractació compta amb dos informes
favorables de la Intervenció General de la comunitat
autònoma i un informe de l’Oficina de Prevenció i Lluita
contra la Corrupció de les Illes Balears

Abans d’analitzar l’adequació normativa, és important
situar-nos a l’any 2020, als mesos de març i abril, per entendre
la situació de la pandèmia de la COVID-19 i la necessitat

imperiosa d’adquirir urgentment material de protecció per a
tota la ciutadania i els professionals sanitaris, en un moment en
que es varen rompre els canals ordinaris de compra. Per fer
aquest exercici, ens remetem a les paraules del Sr. Antoni
Mascaró, en aquella data subdirector de Compres i Logística
del Servei de Salut de les Illes, en la seva compareixença del
dia 20 de maig de 2024:

“El contexto, como todos ustedes saben, la pandemia
aparece el 11 de marzo de 2020 y previo a eso, el 9 de
febrero de 2020, ya hay un primer caso en las islas, el
segundo a nivel nacional, y era domingo, y me acuerdo que
era domingo, porque ya desde ese mismo domingo se
realizó una primera reunión al respecto de cómo podía
afectar esto al Servei de Salut.
En aquel momento no sabíamos nadie, ni la letalidad, ni el
grado de contagio, ni la evolución que llevaría a la
pandemia.
Y en ese momento, en el momento del caso en el que aquí
comparecemos, ya sé se produce una demanda mundial de
material de protección, demanda que la cadena de
suministro no es capaz de soportar, nuestros proveedores
desaparecen.
Por lo tanto, todas las administraciones del mundo van a
China a comprar material o a importar material y, en
nuestro caso, por el hecho insular, competimos en
desigualdad.
También recibimos poco material del ministerio y en ese
momento nos encontramos con una doble tensión logística:
la primera es que la única manera de tener material era ir
a China, directamente a la fábrica, cosa en que no éramos
especialistas, no éramos especialistas en importar material
sanitario, no éramos especialistas en contratar aviones, y,
por otro lado, en esta comunidad solo el ib-salut podía
importar material, con lo que en la práctica toda la
comunidad se gira hacia el ib-salut pidiendo material.
Primero, por tanto, teníamos que abastecer nuestra propia
demanda interna y, luego en ayuntamientos, consejos,
farmacias, direcciones generales, el IMAS, Cuerpos y
Fuerzas de Seguridad del Estado, otras empresas públicas,
etc.”

Continuant amb l’exposició del context de la situació generada
per l’esclat de la pandèmia de la COVID-19, ens podem referir
a les declaracions del Sr. Manuel Palomino, en aquella data
director de Pressuposts i Gestió del Servei de Salut de les Illes
Balears, en la seva compareixença de dia 14 de maig de 2024:

“Desde un punto de vista legal, la pandemia aparece el 11
de marzo de 2020, cuando la Organización Mundial de la
Salud elevó la situación a pandemia internacional. El
Gobierno español tramita el Real Decreto Ley 7/2020, de
12 de marzo, por el que se adoptan medidas urgentes para
responder al impacto económico de la COVID, y la
comunidad autónoma balear el 18 de marzo de 2020 dicta
el acuerdo de Consell de Govern de la comunidad, donde
se establece que los contratos motivados en la pandèmia se
tratarán como de emergencia.
En ese tiempo se produce un desabastecimiento mundial de
material de protección. Los proveedores habituales son
incapaces de suministrar material. Todas las
administracions del mundo acuden a China para adquirir
material directamente a sus fábricas. Baleares, en ese
momento, compite en desigualdad, es territorio insular y
recibe poco material del ministerio por estar afectando la
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pandemia con mayor virulencia a otros territorios. Nuestro
consumo en esos momentos se multiplica por 500.
El Govern balear decide entonces comprar a través del
Servei de Salud el material sanitario mediante tramitación
de emergencia directamente a China, poniéndonos en
contacto con múltiples proveedores e intermediarios y
eligiendo los que nos ofrecieran mayor garantía y menor
plazo de entrega.
(...)
Y ya recuperamos a partir de ese momento,
aproximadamente el mes de junio, julio, proveïdores
habituales. Empezamos por Garric Medica, Medline
International Iberia y El Corte Inglés. Se realizan hasta ese
momento consultas, tanto en el caso de fabricantes locales
como en el de importadores, presentándose un total de 64
empresas, 33 en el caso de empresas que querían actuar
como fabricantes locales y 31 que quisieran actuar como
importadoras. Se realizaron cinco pedidos en esa consulta
por un importe de 551.000 euros.
Como vemos, en el peor momento de la pandemia se
contactó con más de 73 empresas".

Com es pot extreure de les manifestacions del Sr. Palomino i el
Sr. Macaró, un cop esclata la pandèmia de la COVID-19, es
genera una crisi sanitària sense precedents, amb molt de
desconeixement respecte de la malaltia, i amb una necessitat de
material de protecció que el mercat ordinari no era capaç
d’abastir, generant una situació d’emergència, com bé descriu
la infermera Maria Alemany, adscrita al Servei de Compres de
l’IB-SALUT, en la seva compareixença de dia 17 de maig de
2024: 

“A mediados de febrero nadie servía ya, nadie, nosotros
estuvimos sobreviviendo gracias a los pedidos duplicados
que hicimos en enero y a finales de diciembre, Así
sobrevivieron estas islas, y esto es super importante porque
no teníamos de dónde coger.
Eso quiero que quede muy claro, porque yo tengo
compañeros enfermeros, médicos no sabéis la
desesperación, o sea, no hablamos de urgencia, era una
emergència”.

El pèrit Arturo Molina, en la seva compareixença de 17 de
maig de 2024, confirma:

“Abril de 2020, FFP2 no existe en el mundo, porque se
fabricaba en cantidades extremadamente pequeñas,
comparado con lo que después fue. Tenemos que entender,
como el diputado decía, que es de uso profesional.
Entonces, ¿para quién se fabricaban las mascarillas FFP2
en Europa? Exclusivamente para profesionales que
necesitarán en sus industrias protegerse de determinados
ambientes peligrosos,
con lo cual era un mercado, vamos a decir, conocido y
enmarcado.
El problema surge cuando toda la población mundial
quiere consumir y necesita FFP2 y entonces, claro, no
existen, se agotaron, se acabaron, nadie las tenía; las
empresas que fabricaban, no podían fabricar más y el
limitante fue que la recomendación europea dice, bueno,
no podemos seguir así, no existen pero hay otros productos
que tienen una cierta equivalencia y que vamos a habilitar
para poder ser comprados, para poder ser utilizados
dentro de este marco de la pandemia.
Entonces, uno de esos productos que se considera
suficientemente eficaz para sustituir a las mascarillas

FFP2 con marcado CE, es la KN95, también lo fue la
NIOSH95, que es de fabricación americana, y como su
propio nombre indica, es una norma NIOSH, que lo mismo
se llaman 95, porque en su ensayo consiguen tener una
filtración de al menos el 95% de las partículas contra las
que se somete esta capacidad de filtración”.

Constatada la situació d’emergència generada per la
COVID-19, veiem com ha quedat acreditat, en les diferents
sessions de la Comissió, que el contracte realitzat per
l’IB-SALUT amb l’empresa Soluciones de Gestión y Apoyo a
Empresas, SL, s’ajusta a la legalitat vigent.

La tramitació d'emergència ve regulada a l'article 120 de la Llei
9/2017, de 8 de novembre, de contractes del sector públic, per
la qual es transposen a l'ordenament jurídic espanyol les
directives del Parlament Europeu i del Consell 2014/23/UE i
2014/24/UE, de 26 de febrer de 2014.

A l'àmbit de les Illes Balears, com han exposat els i les
compareixents, a conseqüència del que es disposa en el Reial
decret 463/2020, de 14 de març, pel qual es declara l'Estat
d'alarma per a la gestió de la situació de crisi sanitària
ocasionada pel COVID-19, i de l'Acord del Consell de Govern
de les Illes Balears de 13 de març de 2020, pel qual s'aprova el
Pla de mesures excepcionals per a limitar la propagació i el
contagi del COVID-19 (BOIB núm. 37, de 18 de març), el
Consell de Govern de les Illes Balears, en data 18 de març de
2020, adopta un scord en el qual es concreten les mesures que
s'han d'adoptar en matèria de contractació pública.

L'esmentat acord de Consell de Govern de 18 de març de 2020,
es remet a l'aplicació de l’article 120 de la Llei de contractes
del sector públic. En aquest sentit, l'Acord indica que a tots els
contractes que hagin de celebrar-se per l'Administració de la
comunitat autònoma de les Illes Balears i el seu sector públic
instrumental per atendre les necessitats derivades de la
protecció de les persones i altres mesures adoptades pel Consell
de Govern per fer front al COVID-19, els resultarà d'aplicació
la tramitació d'emergència. El mateix Acord de Consell de
Govern precisa que la tramitació d'emergència, atès que implica
l'exclusió dels principis de llibertat d'accés a les licitacions,
transparència i publicitat, ha de limitar-se a l'estrictament
indispensable en l'àmbit objectiu i temporal per prevenir o
remeiar els danys derivats de la situació d'emergència.

L'Acord de Consell de Govern continua referint que l'òrgan de
contractació, sense obligació de tramitar expedient, pot ordenar
l'execució de les prestacions necessàries per poder satisfer la
necessitat sobrevinguda i contractar lliurement el seu objecte
sense subjectar-se als requisits formals que estableix la Llei
9/2017, de 8 de novembre, de contractes del sector públic, fins
i tot el de l'existència de crèdit suficient. En cas que no hi hagi
crèdit adequat i suficient, una vegada adoptat l'acord, s'ha de
procedir a la seva dotació de conformitat amb el que estableix
la Llei 14/2014, de 29 de desembre, de finances de la comunitat
autònoma de les Illes balears. L'Acord de Consell de Govern
exigeix que s'haurà de donar compte al Consell de Govern en
el termini màxim de trenta dies de la contractació pública.

Amb posterioritat, la comunitat autònoma de les Illes Balears
aprova el Decret llei 4/2020, de 20 de març, pel qual
s'estableixen mesures urgents en matèria de contractació,
convenis, concerts educatius i subvencions, serveis socials,
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medi ambient, procediments administratius i pressupostos per
fer front a l'impacte econòmic i social del COVID-19. L'article
1 del Decret llei estableix:

“1. L'adopció de qualsevol tipus de mesura o actuació per
part dels òrgans de l'Administració de la comunitat
autònoma de les Illes Balears i dels ens del sector públic
instrumental autonòmic per fer front directament o
indirectament els efectes del COVID-19 justificarà la
necessitat d'actuar de manera immediata.
Quant a la contractació pública, haurà d'adoptar-se a
l'empara del que es preveu en l'article 120 de la Llei
9/2017, de 8 de novembre, de contractes del sector públic,
per la qual es transposen a l'ordenament jurídic espanyol les
directives del Parlament europeu i del Consell 2014/23/UE
i 2014/24/UE, de 26 de febrer de 2014, i de l'Acord del
Consell de Govern de 18 de març de 2020, pel qual es
concreten les mesures que s'han d'adoptar en matèria de
contractació pública a conseqüència d'allò que disposa el
Reial decret 463/2020, de 14 de març, pel qual es declara
l'estat d'alarma per a la gestió de la situació de crisi sanitària
ocasionada pel COVID-19, i de l'Acord del Consell de
Govern de 13 de març de 2020 pel qual s'aprova el Pla de
mesures excepcionals per a limitar la propagació i el
contagi del COVID-19 (BOIB núm. 37, de 18 de març).

2. D'acord amb la previsió establerta en l'apartat anterior, a
tots els contractes que hagin de subscriure l'Administració
de la comunitat autònoma de les Illes Balears o els ens del
sector públic instrumental autonòmic per atendre les
necessitats derivades de la protecció de les persones i altres
mesures adoptades pel Consell de Govern o pels òrgans
superiors de l'Administració o dels ens esmentats per fer
front al COVID-19 els és aplicable la tramitació
d'emergència.
En aquests casos, si és necessari fer pagaments a compte
per actuacions preparatòries a realitzar pel contractista, no
s'aplicarà el que disposa respecte de les garanties la Llei
9/2017 citada, i correspon a l'òrgan de contractació,
mitjançant una decisió motivada de la qual es deixarà
constància en l'expedient, determinar la concurrència
d'aquesta circumstància en funció de la naturalesa de la
prestació a contractar i la possibilitat de satisfer la
necessitat per altres vies.

3. El lliurament dels fons necessaris per fer front a les
despeses que generi l'adopció de les mesures per a la
protecció de la salut de les persones enfront del COVID-19
es podrà realitzar a justificar”.

A la llum de l'exposat, cal indicar que la tramitació
d'emergència és un procediment específic i singular, diferent
per tant de la resta de procediments de contractació.

La Junta Consultiva de Contractació Administrativa Estatal va
dictar la Recomanació de dia 4 de març de 2019 -just un any
abans de la crisi sanitària- que analitzava la contractació
d'emergència; i va admetre l'aplicació de l'article 120 de la Llei
de contractes del sector públic, entre altres, amb els raonaments
següents:

“En conseqüència, caldrà valorar si s'ha produït el respecte
de cadascuna de les condicions establertes pel Tribunal són
les següents:

I) Que concorri algun dels supòsits que taxativament
estableix la llei, sense que sigui suficient qualsevol altra
circumstància que doni lloc a una situació d'urgència. Ja
hem assenyalat que certament és possible emmarcar el
supòsit plantejat, almenys en termes hipotètics, dins d'una
de les tres causes del procediment d'emergència que
estableix taxativament la llei.

II) Que no sigui suficient per resoldre la situació la
utilització d'altres procediments menys restrictius de la
lliure concurrència. Aquesta circumstància es revela
fonamental en aquest cas. La raó és que en cap cas no seria
congruent amb la pròpia naturalesa del contracte públic ni
amb el contingut de la llei seria que es pogués fer un ús
abusiu de la tramitació d'emergència. La realitat de les
coses ens demostra que, de fet, aquest procediment no s'ha
emprat en ocasions anteriors, de manera que únicament
podrà acudir-se a aquesta opció quan no quedi cap altra . A
conseqüència de tot l'anterior ha de quedar clar que si
existeix la possibilitat de tramitar de mode ordinari els
contractes derivats de la convocatòria de les eleccions, bé
emprant el sistema de la divisió en lots, bé acudint a alguns
dels procediments establerts en la llei (per exemple, el
negociat sense publicitat per raons d'imperiosa urgència de
l'article 168 b) 1), aquesta ha de ser la via emprada pels
òrgans de contractació.

III) Que l'emergència sigui apreciada per l'òrgan de
contractació, qui es responsabilitza de motivar la
concurrència d'una circumstància excepcional i d'acreditar
la seva existència”.

Amb tot, pot concloure's que ni la Llei de contractes del sector
públic, ni el Decret llei 4/2020 de la comunitat autònoma de les
Illes Balears, ni la pròpia Junta Consultiva de Contractació
administrativa estatal, exigeixen, en la tramitació d'emergència,
cap tràmit formal més que el de la justificació i la resolució
d'urgència, donar compte al Consell de Govern en el termini
d'un mes des de l'esmentada resolució i iniciar la prestació en
el termini també d'un mes, així com després la publicació en la
plataforma de contractació.

La contractació que realitza el Servei de Salut de les Illes
Balears amb l'empresa Soluciones de Gestión y Apoyo a
Empresas, SL, compleix amb el requerit per la normativa
relacionada anteriorment, perquè s'han realitzat les següents
actuacions que consten en la documentació obrant en
l'expedient administratiu i que han estat declarades per les
persones compareixents en la Comissió (especialment, els Srs.
Manuel Palomino, Antoni Mascaró, Juli Fuster i Jaume Far):

• En data 25 d'abril de 2020, com així consta en els correus
electrònics que formen part de l'expedient administratiu,
l'empresa realitza una oferta al Servei de Salut per a la
compra de 1.470.600 mascaretes de protecció, i s'adjunta la
documentació tècnica exigida per la normativa vigent en
aquell moment.

En aquest sentit, el Sr. Palomino, en la seva compareixença
de dia 14 de maig, ha conclòs que:

“Y ahora ya entramos en el expediente de emergencia
de compra de mascarillas a Soluciones de Gestión.
Recibí, como ya dije ayer, recibí una llamada por parte
del Ministerio de Fomento interesándose por nuestra
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situación, informándonos que estaban organizando un
gran transporte de importación de material desde
China, por si necesitábamos participar. Para ello se
nos facilitó un contacto telefónico. A este contacto se le
envía un whatsapp presentándome y solicitando
información.
A respuesta de este whatsapp se recibe una llamada de
esteseñor, que se presenta como asesor del ministerio.
Por tanto, se trataba del Sr. García, a quien le
manifiesto nuestro interés en conocer los detalles del
transporte, para lo que me remite al responsable
operativo de la empresa, Sr. Rotaeche, facilitándole
teléfono y mails. A partir de ahí se le pone en contacto
con la subdirección de compras y se sigue el
procedimiento absolutamente habitual, realizándose
una adquisición de un 1.480.600 unidades de
mascarillas a 2,5 euros.
En el correo recibido del responsable operativo
adjuntava la documentación de los aviones que tenían
previsto llegar a Barajas el 26 de abril, y se nos ofrecía
una parte de ese material, que podría llegar a Palma el
27 de abril, compuesto por mascarillas KN95,
1.480.600 unidades a un importe de 2,5 euros cada
una. El resto de mascarillas parecía ir dirigido al
Ministerio del Interior, a ADIF y a Puertos y a otras
administraciones, según se nos informó en ese
momento”.

• En els correus electrònics que formen part de l'expedient
administratiu, el dia 25 d'abril de 2020, es deixa constància
que prèvia anàlisi de l'oferta pel personal tècnic i
funcionarial del Comitè de Compres del Servei de Salut,
s'accepta l'oferta de l'empresa.

En aquest punt, cal fer referència a les manifestacions del
Sr. Palomino en relació amb el procediment de treball del
Servei de Salut per l’adquisició de material, fonamentat en
decisions col·legiades. En aquest sentit, el Sr. Palomino, en
la seva compareixença de dia 14 de maig, ha afirmat:

“Una característica de la toma de decisiones en
Sanidad es que siempre ha de ser muy consensuada,
habitualmente colegiada.
Y tiene que ser así porque salud es un sector en el que
todos sus componentes tienen una alta capacidad de
cualificación técnica.
Con la pandemia se profundiza en este tipo de
organización estructurándose en comités permanentes
por temas, áreas, hospitales e incluso por momentos.
(...)
En fecha 25 de abril de 2020 se remite la
documentación al Departamento de Recursos
Materiales de la central de compres del Servei de Salut
para que se pudieran pronunciar sobre si el material
cumplía. Quienes determinaron en base a la
documentación que cumplían la normativa china,
cumplían la GB2626-2006, por lo tanto, eran KN95, el
proveedor realizaba una declaración de conformidad
y enviaban a Auditoría de Calidad correspondiente a
dos empresas auditoras.”

De forma molt clara també, en la compareixença de dia 17
de maig, la Sra. Alemany manifesta:

“Sí, sí, sí, bueno, nosotros teníamos correos
corporatives por áreas, por departamentos y claro,

desde el corporativo nosotros éramos RRM, pues a lo
mejor había cuatro persones o cinco personas en cada
sitio, hay prótesis, hay..., lo tenemos diferenciado. Y,
evidentemente, tanto nuestros jefes como nosotros los
poníamos en copa a todos, porque para mí era todo
muy transparente y siempre ha sido así, no es que sea
en el momento de la pandemia, es que siempre ha sido
así; y siempre
colaboramos, es que es todo por consenso, tú no puedes
deci
... Sí que es verdad que la última palabra la tienen
nuestros ..., el jefe de servicio y el subdirector, pero
todo es muy consensuado, todo.”

• En data 26 d'abril de 2020, es gestiona l'alta del proveïdor
Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas, SL en el Servei
de Salut de les Illes Balears.

• El dia 27 d'abril de 2020, el Servei de Salut de les Illes
Balears recepciona les mascaretes.

• El dia 29 d'abril de 2020, el Subdirector de Compres i
Logística del Servei de Salut de les Illes Balears signa
l'Informe pel qual es sol·licita a l'òrgan de contractació la
declaració i tramitació d'emergència, conformement amb
l'article 120 de la Llei de contractes del sector públic, de
l'adquisició de mascaretes de protecció realitzada a
l'empresa Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas, SL.

• El dia 4 de maig de 2020, l'òrgan de contractació emet
Resolució en la qual declara l'emergència i la tramitació
d'emergència de la compra de les mascaretes a l'empresa
Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas, SL. La
resolució se signa pel director general del Servei de Salut
de les Illes Balears.

• En data 4 de maig de 2020, el Servei de Salut de les Illes
Balears emet la conformitat a la factura de la compra de les
mascaretes presentada per l'empresa, i expedeix la
corresponent ordre de pagament.

• El dia 8 de maig de 2020, com així consta en el
corresponent acord, es dóna compte al Consell de Govern
de les Illes Balears de la tramitació d'emergència de la
compra de mascaretes de protecció a l'empresa Soluciones
de Gestión y Apoyo a Empresas, SL.

• El dia 12 de maig de 2020, es publica l'Expedient SSCC
EM 226/20, de compra en la Plataforma de Contractació del
Sector Públic.

• El 30 de juliol de 2021, s'emet Informe per la Intervenció
de la comunitat autònoma de les Illes Balears, signat per la
interventora delegada, denominat “Informe definitiu del
control financer de contractació d'emergència realitzada per
l'Administració de la comunitat autònoma de les Illes
Balears i els seus organismes autònoms dependents
2020/23-01”. En aquest, s'informa favorablement
l'Expedient SSCC EM 226/20, de compra de mascaretes a
l'empresa Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas, SL.

• El dia 14 de setembre de 2020, l'Oficina de Prevenció i
Lluita Contra la Corrupció de les Illes Balears emet informe
sobre la compra pública d'emergència en la resposta a la
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crisi sanitària derivada de la COVID-19. En aquest,
s'informa favorablement l'Expedient SSCC EM 226/20, de
compra de mascaretes a l'empresa Soluciones de Gestión y
Apoyo a Empresas, SL.

Un cop descrit el procediment de contractació, cal fer
referència a la compareixença del dia 21 de maig de 2024 del
Sr. Jaume Far, director de l'Oficina de Prevenció i Lluita
Contra la Corrupció de les Illes Balears en la data del contracte
objecte d’anàlisi. En un moment de la compareixença, el
diputat del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, Sr. Lluís
Apesteguia conclou: 

“Per tant, concloc que si estam parlant de finals del mes
d’abril, en aquell moment vostè considerava que sí que
encara operava aquesta necessitat d’urgència”. 

Davant aquesta expressió, el Sr. Far afirma:
“Sí, del que diu l’informe es dedueix aquesta conclusió”.

El Sr. Far, en respostes a les preguntes dels diputats i les
diputades, deixa també clar que el preu de les mascaretes
pagades per l’ib-salut és ajustat als preus de mercat del
moment. Literalment conclou:

“Pero esta en concreto no nos llamó la atención, estaban
más o menos todas”
“Però la compra de mascaretes i el preu que es va pagar per
mascareta no ens va cridar l'atenció, de fet, no és la més
cara de les que apareixen a l’informe. Per tant...”.

Per tant, el Sr. Far reafirma les paraules que el Sr. Antoni
Mascaró va expressar a la compareixença de dia 20 de maig de
2024: 

“En cuanto a la parte económica, que en esa sí es donde yo
participo más, en ese momento el importe unitario de las
mascarillas podía llegar a 3,5 euros cada una, sin tener en
cuenta el transporte y los gastos aduaneros. En este caso,
los gastos aduaneros también se hicieron aparte, pero en
ese caso el transporte venía incluido, y el precio de las
mascarillas de Soluciones de Gestión eran 2,5 euros”.

En aquest punt, cal recordar que el Servei de Salut de les Illes
Balears va pagar un preu de 2,5 euros per mascaretes KN95. En
el cas del Govern de la Comunitat de Madrid, de la Sra. Ayuso,
es va pagar fins a 6 euros per mascareta, en la compra de
material gestionada pel germà de la presidenta.

A més, el Sr. Far no tan sols justifica la tramitació
d’emergència del contracte que el Servei de Salut de les Illes
Balears va signar amb l’empresa Soluciones de Gestión y
Apoyo a Empresas, SL, sinó que també afirma que el contracte
és correcte i legal, afirmant el següent: 

“con la información que teníamos de fuentes abiertas y lo
que pudimos averiguar respecto de la información que nos
envió el ib-salut no vimos indicios de ningún delito”.

Per tot l'anterior, pot concloure's que l'Expedient SSCC EM
226/20, de compra de mascaretes a l'empresa Soluciones de
Gestión y Apoyo a Empresas, SL s'ajusta a la legalitat vigent en
el període de tramitació d'aquest.

2. Les mascaretes comprades pel Servei de Salut de les Illes
Balears a l’empresa Soluciones de Gestión y Apoyo a
Empresas, SL eren útils i varen complir l’objecte previst

per la seva compra, servir com a material d’estoc per a un
ús extrahospitalari/domiciliari

En la Comissió d’investigació, tot el personal compareixent,
que formava part de l’equip de compres de material de
protecció del Servei de Salut de les Illes Balears, ha afirmat que
les mascaretes, adquirides a l’empresa Soluciones de Gestión
y Apoyo a Empresas, SL, estaven destinades a un ús domiciliari
o extrahospitalari, perquè havien de formar part de l’estoc que
el Ministeri de Sanitat exigia a les comunitats autònomes durant
la pandèmia, especialment, pel que fa al progrés en el període
de desescalada, però també per possible abastiment a altres
professionals, població, etc., perquè era molt important garantir
un estoc de seguretat suficient davant la incertesa de l’evolució
de la pandèmia. Per tant, les paraules dels compareixents han
conformitat allò que ja consta per escrit a tots els documents
que formen part de l’expedient administratiu.

Cal advertir que, una vegada declarada la pandèmia de la
COVID-19, la petició de material per part de les diferents
institucions i administracions era constant al Servei de Salut de
les Illes Balears, com ha declarat el Sr. Antoni Mascaró a la
seva compareixença de dia 20 de maig de 2024 (FELIB,
emergències, residències, funeràries, consells insulars, col·legi
de farmacèutics, etc.).

El mateix Ministeri de Sanitat controlava l'estoc de material de
les Comunitats Autònomes, per assegurar que existia suficient
material en tots els territoris, sent un dels criteris de valoració
durant l'aplicació del Pla per a la transició cap a una nova
normalitat, aprovat pel Govern d'Espanya. Es tracta d'un criteri
sempre present en la presa de decisions per part de la comunitat
autònoma, a l'efecte de poder garantir la protecció enfront de la
COVID-19 en l'àmbit extrahospitalari.

La incertesa de l'evolució de la pandèmia va ser contínua
durant tres anys per això era important disposar d'un estoc de
cada material de protecció.

Recordem que és l'Ordre SND/726/2023, de 4 de juliol, per la
qual es publica l'Acord del Consell de Ministres de 4 de juliol
de 2023, pel qual es declara la finalització de la situació de
crisi sanitària ocasionada per la COVID-19, la que posa fi a la
pandèmia de la COVID-19, i retira l'obligació de portar
màscares (per part de la ciutadania) en hospitals, residències,
farmàcies, etc. Per això, és coherent que l'estoc de màscares per
a ús extrahospitalari (incloses les KN95), es mantingués.

A títol d’exemple (varen ser successives les ordres que exigien
la remissió d'informació al Ministeri de Sanitat), podem citar
l'Ordre SND/234/2020, de 15 de març, sobre adopció de
disposicions i mesures de contenció i remissió d'informació al
Ministeri de Sanitat davant la situació de crisi sanitària
ocasionada pel COVID-19, que exigia la remissió setmanal de
l’estoc de material de protecció.

A l’expedient administratiu, consta el correu electrònic de data
29 d’abril de 2020, del Sr. Juan Martorell Font, Cap de Servei
de Logística, en el qual el funcionari manifesta:

“Buenos días
Necesitamos un código sap para una compra que hemos
hecho para uso ciudadano, no intrahospitalario...
La descripción podría ser algo así como mascarilla ffp2
kn95 uso extrahospitalario...”.
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En la seva compareixença, de dia 20 de maig de 2024, el Sr.
Antoni Mascaró afirma:

“Con lo cual, haciendo un ejercicio de memoria también,
imaginémonos que estamos en abril del 2020. En abril del
2020 tenemos, que se pueden comprar mascarillas FFP2
o sus equivalentes N95 y KN95, tenemos que recibimos
poco material del Estado, tenemos mascarillas FFP2 y
tenemos pedidos hechos de mascarillas FFP2 pendientes
de llegar, y tenemos, o había en aquel momento, una cierta
inquietud, por llamarlo de alguna forma, que se extendiera
la recomendación y el aumento de protección a la
población civil y a las profesiones esenciales.
Por eso es por lo que se decide destinar las mascarillas de
Soluciones de Gestión al ámbito civil y, por eso también, es
por lo que se codifican como mascarillas de protección
-tengo el período por aquí, porque ya tirando de memoria-,
mascarillas de protección facial FFP2, KN95 de uso
domiciliario. Es por eso, porque por un lado teníamos
mascarillas FFP2, estábamos pendientes de recibir más
mascarillas FFP2 y, por otro lado, teníamos que tener un
stock de seguridad para la población civil, fuera del
ámbito sanitario”.

Continuant amb la seva compareixença, el Sr. Mascaró constata
que les mascaretes, efectivament, compliren amb la necessària
funció de comptar amb un estoc de seguretat:

“Bueno, un stock de seguridad es un stock conceptual, es
decir, hay dos stocks de seguridad: en el ámbito sanitario
hay un stock de seguridad en un ámbito normal, es decir,
en un ámbito no pandémico, que ese stock de seguridad es
un stock de cobertura de consumo, es decir, si tenemos en
el almacén un stock de un determinado material de 100
días y nos tarda el proveedor, cuando hacemos el pedido,
a entregárnoslo 5 días, el stock de seguridad puede ser un
10% de que son 10 días.
¿Para qué sirve ese stock de seguridad en condiciones
normales, de consumo habitual? Ese stock de seguridad de
consumo habitual en condiciones normales sirve
precisamente para no quedarse sin material mientras nos
están llegando los períodos de reaprovisionamiento.
El stock de seguridad de una pandèmia, por su pròpia
definición conceptual, es un stock de seguridad llamado a
no utilizarse, pero que tienes que tener, por si la pandemia
se descontrola o, es decir, ¡ojalá!, o sea, ¡ojalá! no, me
refiero:¡suerte que no lo necesitábamos, que no lo
llegamos a necesitar!, es decir, pero había que tenerlo,
estará de acuerdo conmigo, que a veces más vale prevenir
y más en una pandemia, por tanto, teniendo el stock de
seguridad que no tenerlo. ¿Cuál era la alternativa?”

D’altra banda, la Sra. Alemany, en la compareixença de dia 17
de maig de 2024, ha afirmat:

“Evidentemente, y fuera de pandèmia, creo que siempre
tendríamos que tener un stock de seguridad  más alto aquí,
en las Islas, que en cualquier otro sitio. Pero no es la
tendencia a nivel económico, porque la tendencia a reducir
stocks, para ahorrar o para que no sea un tema
presupuestario, yo ahí tampoco entro. Pero también es muy
necesario. Y nosotros intentamos ya, yo creo que ya hoy en
día ya se tiene un stock de seguridad más alto que el que
teníamos inicialmente.
(...)
Yo creo que sí. En ese momento era imprescindible tenir
ese stock, no sabíamos qué iba a venir. Hubo un montón de

olas, como cinco o seis olas, y no sabíamos bien. Yo creo
que es importante ese stock”.

L’actual subdirector de Compres i Logística del Servei de Salut
de les Illes Balears, el Sr. Rafael Marcote, que en dates de la
pandèmia ocupa el lloc de feina de Cap de Servei de Logística
de l’Hospital de Son Espases, en la seva compareixença de dia
31 de maig de 2024, ha afirmat que les mascaretes es varen
adquirir per a us extrahospitalari/domiciliari, per servir d’estoc
de durant la pandèmia, i que, efectivament, per aquest motiu, es
va crear un codi SAP específic per aquestes mascaretes. A més,
el Sr. Marcote reconeix que en cap moment les mascaretes es
varen repartir al personal sanitari, per quant eren destinades a
servir com estoc, i que no varen sortir del magatzem en el qual
es varen depositar.

En aquest punt, donam coneixement d’un fragment de la
compareixença del Sr. Marcote, a preguntes de la diputada
Mercedes Garrido:

"LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:
No, efectivament, no, jo no sé si m’entén o no m’entén, el
que li deman és: el pedido del SAP, que vostè va veure,
posava que eren d’ús domiciliari, posava això?
EL SR. MARCOTE I DARRIBA:
Hombre, el que recibe el material, el pedido que me
mandaron, de referencia sí ponía eso.
(...)
LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:
Efectivament, posaven d’ús domiciliari.
(...)
Per tant, aquestes mascaretes mai no s’han distribuït, de fet
vostè ens ha dit que varen arribar a Son Dureta amb la
indicació que “No deben movilizarse de esta ubicación”.
Per tant, amb l’objectiu concret de no mobilitzar-se, des del
primer moment.
EL SR. MARCOTE I DARRIBA:
Sí, desde el primer momento se dijo que no se movilizaran,
que no se ponían a disposición del ámbito hospitalario.
Con lo cual, pues no lo pusimos, lógicamente.
LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:
Per tant, això, si no es posaven a disposició de l’àmbit
hospitalari, corrobora molt més el fet que, des del seu
primer moment, eren per a ús domiciliari, directament.”.
(...)
LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:
Bé, qui va fer la comanda ens ha contat que era amb
aquesta intencionalitat. Per tant, si no s’havien de moure
(...), vol dir que eren estoc.
EL SR. MARCOTE I DARRIBA:
Un stock, sí."

Per tant, en relació a la no distribució de les mascaretes KN95
al personal sanitari, el Sr. Marcote confirma les paraules del Sr.
Antoni Mascaró, realitzades a la compareixença de dia 20 de
maig de 2024 a saber: 

“Yo, respecto a este material, di dos órdenes: una, que no
se distribuyera, que se sacase de la circulación normal,
que se almacenara fuera de las dependencias, de las que
era su circuito habitual, y efectivamente cuando se hizo la
reclamación, cuando yo firmo el inicio de la propuesta de
reclamación se envía dos o tres veces, ya no recuerdo
cuántas, que el material no se destruyera hasta tener la
finalización de esa resolución o de esa reclamación”.
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Un cop clarificat que les mascaretes adquirides a Soluciones de
Gestión y Apoyo a Empresas, SL es varen comprar per a un ús
domiciliari/extrahospitalari per servir com a estoc de seguretat,
una altra conclusió a la qual s’ha arribat a la Comissió
d’investigació és que les mascaretes són útils. Per tal
d’acreditar aquest extrem, ens remetrem a les intervencions a
la Comissió del personal tècnic, especialitzat, com el Sr. Arturo
Molina i la Sra. Maria Alemany.

El Sr. Arturo Molina, en la seva compareixença de dia 17 de
maig de 2024, afirma amb rotunditat:

“Yo lo que me atrevo a afirmar es que estas mascarillas
tienen unas prestaciones muy altas, no voy a poder decir
que son iguales que las FFP2, porque no lo son, y este es
el error de base en muchos casos. ¿Hay una equivalencia?
Sí, porque ambos productos están pensados para ese uso
que ya hemos explicado, creo que profusamente. Lo que
ocurre es que uno está bajo una normativa y una norma
desarrollada por un país, y las otras están bajo la
clasificación y la tipología de una norma de la Unión
Europea.
(...)
Bueno, primero, que el término “fake”... de aquella
manera. Si lo trasladamos al español: falsas y que no
cumplen, que son defectuosas, que son deficientes, todas
esas palabras creo que son más apropiadas. Entonces ¿son
fake? No, son KN95, y, como son KN95 cumplen con
KN95; no son fake, son KN95.
(...)
Entiendo que ese término, que no me gusta, no está bien
utilizado porque, efectivamente, el Gobierno balear
compro KN95 y se le entregaron KN95”.

Amb tot, el Sr. Molina confirma que una mascareta KN95
protegeix més a una persona que no pas una mascareta
quirúrgica. En la compareixença de dia 17 de maig, el Sr.
Molina afirma:

“El Ministerio de Sanidad y creo que el de Industria, ya no
me acuerdo, emitió un documento, que fue muy
ejemplarizante, y creo que muy útil en su momento, y era
como un cuadrito que decía qué mascarillas se deben
utilizar en qué cosa: en paciente sano, en persona
infectada profesional o persona que puede estar expuesta
al contagio del virus, ¿verdad? Entonces, decía: mira, pues
si eres un ciudadano y te mueves por ahí, però estás sano,
puedes utilizar las mascarillas higiénicas -las mascarillas
higiénicas, clase de mascarilla que no existía antes de la
pandemia y que nos inventamos, esto sí que fue popular, o
sea, la gente empezó a hacer mascarillas en sus casas-,
está la mascarilla civil, la mascarilla higiénica que, al
final, se acabo regulando mediante dos normas españolas,
exclusivamente españolas.
Entonces, efectivamente, cada producto tiene un objetivo,
las mascarillas quirúrgicas son una barrera para la
contaminación cruzada entre el operario, el que la utiliza
y los demás. Y los equipos de protección individual lo que
hacen es, como su propio nombre indica, pues protegerte,
al que la lleva puesta”.

Per la seva banda, en la compareixença de dia 17 de maig, la
Sra. Maria Alemany manifesta:

“Entonces, lo que se tiene que tener en cuenta es esto. Y si
estas... son EPI porque esto es una normativa dual, en
teoría, tiene que ser normativa, producto sanitario y

normativa EPI. La normativa de EPI es más estricta en este
caso, pero la normativa EPI lleva una evaluación de la
conformidad, lleva el marcado CE, que va por módulos, es
más complejo, es mucho más complejo. Entonces, como
EPI, EPI europeo, eso ya te digo que no lo cumplía para
mí en ese momento. Pero claro, si tengo la documentación
que está Okay para el momento, yo tengo que decir que sí,
porque esa documentación era correcta para ese
momento".

Finalment, cal concloure que les mascaretes KN95 es poden
destinar a un ús domiciliari/extrahospitalari. En aquest sentit,
traslladem les paraules del Sr. Arturo Molina, a la
compareixença de 17 de maig de 2024, juntament amb la
pregunta que li realitza el diputat socialista Iago Negueruela:

“Una pregunta sencilla, los equipos de protección
individual se pueden usar para trabajadores por cuenta
ajena, però también se pueden usar como uso civil, sin
ningún tipo de problema, por tanto, se pueden adquirir
para cualquier tipo de uso. ¿Es así?
EL SR. MOLINA I MIRANDA:
Por poner un ejemplo que aclare esto, antes de la famosa
pandemia de la COVID-19 usted podía adquirir una FFP2
o cualquier otro equipo de protección individual en una
ferreteria”.

Per tant, d’acord amb tot l’exposat, es conclou que les
mascaretes KN95 adquirides per l’ib-salut a l’empresa
Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas, SL es podien i es
varen destinar a l’ús extrahospitalari/domiciliari com a estoc de
seguretat, i eren mascaretes útils.

3. El finançament de les mascaretes amb fons europeus és
correcta

Ha quedat acreditat que estava plenament justificat el
finançament amb fons europeus de la compra de les mascaretes
objecte del contracte analitzat.

Així l’exconsellera d’Hisenda, la Sra. Rosario Sánchez, en la
seva compareixença de dia 27 de maig de 2024, va explicar
com la Unió Europea va aprovar una normativa extraordinària
per aquests finançaments, i així diu literalment: 

“...La UE decidió hacer una normativa extraordinària, que
se
llamaba el CRII, Coronavirus Response Investment
Initiatrive, que era que te dejaban flexibilidad
extraordinario de los fondos europeos, para que pudieras
imputar el gasto sanitario necesaripo para la pandèmia, el
programa operativo 2014-2020, y entonces, nosotros
decidimos como otras comunidades autónomas y en
coordinación con el Estado, reprogramar nuestro fondo
FEDER 2014-2024, para que pudiéramos certificar el
gasto sanitario”.
“.... cuando tú haces un informe de elegibilidad, lo hacen
los técnicos, en base a un cheklist, determinado por la UE,
lo firma el técnico, le da el visto bueno el director general.
A partir de entonces, los Servicios de salud son informados
de que con el procedimiento normal de certificación de
fondos europeos, se pueden incluir las operaciones que
tienen que ver con la respuesta sanitaria a la Covid-19”.
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També va quedar clar que l’objectiu polític era que la
Conselleria de Salud no tingués limitació de pressupost. En
aquest sentit, la Sra. Sánchez va expressar: 

“.... prácticamente se nos iban a caer los ingresos más de
1.000 millones de euros entre el 20 y el 21.... y era
fundamental que Salud no tuviera limitación de
presupuesto para afrontar la pandèmia y que teníamos que
sostener todos los Servicios públicos”.

Per altra banda, es va posar de manifest en aquesta mateixa
compareixença de la Sra. Sánchez, que la documentació remesa
pel Govern de la Sra. Prohens a la comissió d’investigació és
incomplerta. La Sra. Sánchez afirmà: 

“Diré más, creo que en este expediente faltan papeles...
falta el informe que hizo la intervención General de la
CAIB como encargo de la Intervención General del Estado,
para verificar la certificación de los fondos FEDER, que
seleccionó este contrato para su anàlisis. Faltan todas las
declaraciones de ausencia de conflicto de intereses que
tienen que firmar todos los involucrados.... Faltan
albaranes y falta el albarán de entrega, al que hace
referencia uno de los ckecklist del personal técnico de
fondos europeos. Falta el informe de verificación in situ del
personal técnico de fondos europeos; porque se hizo una
verificación in situ de la mercancía recibida, con lo cual
entiendo que faltan, además los expedientes de todos los
informes de control financiero que se hicieron de este
expediente, anto de la Intervención como del de fondos
europeos.”

Quant al control a posteriori de l'expedient, també queda clar
la conformitat de tots els informes de control financer tant de 

“... la Oficina anticorrupción, Intervención General de la
CAIB, y la Intervención de la CAIB actuando como
delegación General del Estado, y los tres avalan la
contratación de emergencia”.

La Sra. Sánchez desmonta el fet o l’ombra de dubtes que
s’intenta crear dient que no es va informar sobre el preu que
segons els tècnics havien de ser menors. Diu la Sra. Sánchez: 

“Insisto en tres idees: una de las ideas es el tema de los
controles financieros que, para mí, es importantísimo
porque creo que es relevante y es relevante que ustedes
tengan el informe... El segundo tema es que cuando la
nueva administración...hace suyo el informe del ib-salut,
no se descertifica nada. Y el tercer tema son los plazos:
gasto, hasta el 31 de diciembre del 2023...y hay plazo hasta
el 2025, de descertificar... en este momento no había
habido ninguna revisión de preciós, porque no hay ningún
documento de revisión de precios...porque se descertifica
en tiempo y forma y además no había ninguna necesidad
de escoger un expediente determinado para descertificar el
programa operativo FEDER, porque se puede sustituir por
cualquier otro gasto... En el programa operativo no te
están hablando del grado de protección de la mascarilla...
Lo habitual es que se descertifique bastante gasto
certificado que se va detectando, porque los requisitos a
nivel europeo no eran de la calidad de las mascarillas,
pero son muy exigentes... y es habitual que a lo largo del
procedimiento se certifiquen cosas que después te
descertifican y se sustituyen por otras”.

Respecte del certificat de conformitat diu la Sra. Sánchez que
no és necessari informar d’aquest certificat si no està en el
cheklist: 

“Si no está en el cheklist no es un elemento relevante para
la certificación a Fondos Europeos”.

I continua declarant: 
"...si s’hagués procedit a una devolució d’una quantitat,
entenc que es provoca un fet econòmic que tú has de
comunicar per a la descertificació de l’import que no t’has
gastat, i que tenies fins el 25 novembre".

4. El Servei de Salut de les Illes Balears va iniciar, en temps
i forma, el procediment de resolució parcial del contracte
subscrit amb l'empresa Soluciones de Gestión y Apoyo a
Empresas, SL

La jurisprudència del Tribunal Suprem ha declarat que el
termini de prescripció a tenir en compte en la contractació
administrativa és l'establert en l'article 25 de la Llei 47/2003, de
26 de novembre, general pressupostària, és a dir, quatre anys.
En el mateix sentit es pronuncia l'article 24.1 de la Llei
14/2014, de 29 de desembre, de finances de la comunitat
autònoma de les Illes Balears.

Respecte de la compra de mascaretes KN95 a Soluciones de
Gestión y Apoyo a Empresas, SL, cal advertir:

• El dia 27 d'abril de 2020, previ pas per duanes, les
mascaretes són recepcionades i traslladades des de
l'aeroport de Palma a Son Espases (posteriorment, es
traslladaren amb mitjans propis a l'Hospital Son Dureta, i
després al magatzem de Marratxí).

• El dia 29 d'abril de 2020, el Servei de Salut registra
l'entrada en el programa informàtic de les mascaretes i
s'emet l'informe justificatiu de la tramitació d'emergència.

• El 4 de maig de 2020, es dicta resolució de tramitació
d'emergència del Director General del Servei de Salut de la
comanda lliurada de mascaretes KN95 i s'emet ordre de
pagament d'aquestes.

• El 8 de maig de 2020 s'emet certificat de posada en
coneixement del Consell de Govern de la compra d'aquest
material, donant compliment al que es preveu en l'acord de
Consell de Govern de data 18 de març de 2020.

• En data 20 de març de 2023, s'emet ofici per part del
director general del Servei de Salut en el qual es notifica a
l'empresa Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas, SL
que les mascaretes no complien, en el marc del contracte
EM226/2020, amb els requeriments tècnics d'una mascareta
FFP2, per la qual cosa es procedirà a prendre les mesures
oportunes amb la finalitat de rescabalar al Servei de Salut
de les Illes Balears de la situació que ha ocasionat aquest
fet.

• Amb data 6 de juliol de 2023, el subdirector de la Central
de Compres i Logística del Servei de Salut emet proposta
d'inici de resolució parcial per incompliment culpable del
contracte subscrit amb l'empresa Soluciones de Gestión y
Apoyo a Empresas, SL.
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• En data 24 d'agost de 2023, l'actual director general del
Servei de Salut, Sr. Javier Ureña, dicta resolució de l'òrgan
de contractació per la qual s'inicia el procediment de
resolució parcial del contracte d'emergència de
subministrament de mascaretes concertat amb l'empresa
esmentada anteriorment, i assumeix la proposta d'inici de
data 6 de juliol.

A la llum de l'exposat, queda constatat que el Servei de Salut
va iniciar el procediment de resolució parcial del contracte
subscrit amb l'empresa Soluciones de Gestión y Apoyo a
Empresas, SL, en temps i forma, donant compliment a la
legalitat vigent.

Plenament conscient de la legalitat de la reclamació, en temps
i forma, en la compareixença de 14 de maig de 2024, el Sr.
Palomino afirma:

“Eso lo que puede hacer es pensar que hay un sistema de
prioridades dentro de una seguridad jurídica. Nada más.
¿Qué podríamos haber reclamado el primero, el segundo?
Reclamamos en plazo. Eso es de lo que nosotros estábamos
seguros.
(...)
Entiendo que no. Usted es abogado, yo no, pero entiendo
que no. Entiendo que los plazos son los que son. Lo que
nosotros manejábamos jurídicamente son cuatro años para
poder hacer una reclamación y lo hicimos en el año tres”.

La reclamació del Servei de Salut de les Illes Balears front
l’empresa Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas, SL, no
tan sols es va fer en temps i forma, sinó que es va realitzar de
forma simultània a la gestió total de la pandèmia, amb un
increment desorbitat de funcions per part del Servei de Salut,
que va treure endavant tot el seu personal. Aquesta conclusió
la posa damunt la taula el Sr. Palomino:
“EL SR. PALOMINO I CHACÓN:
Absolutamente, porque tanto es..., lo principal, por supuesto, es
la protección de la salud, pero en una pandèmia también hay
que volcarse en apoyar a la sociedad para que pueda salir
cuanto antes de esa situación.

"EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:
Ustedes probablemente, el departamento de Contratación,
¿aumentó de personal durante este período?
EL SR. PALOMINO I CHACÓN:
No.
EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:
¿Y tuvieron que mantener el sistema sanitario en
funcionamiento?
EL SR. PALOMINO I CHACÓN:
Se mantuvo todo el sistema sanitario en funcionamiento
durante todo el tiempo. Se contrató todo el sistema externo,
se hicieron todos los contratos, se mantuvo los recursos
humanos, se mantuvo todo durante ese tiempo, sí.
EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:
Por tanto, ¿tuvieron prácticamente que triplicar o
cuadriplicar esfuerzos con el mismo personal todas las
hores del día?
EL SR. PALOMINO I CHACÓN:
Así es. En ese tiempo, siempre se dice, pero en ese tiempo
hubo un grupo importante de profesionales que trabajaron
24 por 7 durante casi dos años.
EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:
Eso pudo hacer que se reclamasen al tercer año teniendo
claro que la prescripción era al cuarto año.

EL SR. PALOMINO I CHACÓN:
Eso lo que puede hacer es pensar que hay un sistema de
prioridades dentro de una seguridad jurídica. Nada más.
¿Qué podríamos haber reclamado el primero, el segundo?
Reclamamos en plazo. Eso es de lo que nosotros
estábamos- seguros”.

De forma rotunda, a preguntes del diputat Sr. Josep Castells, el
Sr. Palomino indica:

“Yo lo que considero es que estuvimos gestionando una
pandemia y ese informe de inicio se hace dentro del plazo
legal”.

Exposat l’anterior, cal fer referència a la intervenció de dia 3 de
juny de 2024, de la Sra. Laura Montserrat, actual cap de
Contractació del Servei de Salut, on la mateixa reconeix que el
procediment de resolució parcial del contracte de Solcuiones de
Gestión y Apoyo a Empresas, SL, s’inicia dins el termini
legalment previst:

“EL SR. MATEO I HERNÁNDEZ:
Vale, vamos viendo más cosas. O sea, al final, la cosa va...
le pregunto, ¿es habitual que se demore tanto tiempo el
reclamar?
LA SRA. MONTSERRAT I CALBÓ:
Hablar de habitual en todo lo relacionado con la pandèmia
y posterior, no me parece justo, porque habitual nada es
habitual. Creo que el pensamiento era que tenían cuatro...,
teníamos cuatro años para reclamar. Por lo tanto, se
hizo..., se intentó hacer al tercer año”.

Amb tot, el Sr. Arturo Molino, en la compareixença de dia 17
de maig, entén adequat l’inici de la reclamació per part del
Servei de Salut de les Illes Balears, un cop el Centre Nacional
de Mitjans de Protecció emet un informe que estableix que les
mascaretes KN95/FFP2 que va adquirir l’Ib-salut no poden
utilitzar-se com FFP2 (EPI). En aquest sentit, reproduirem un
fragment de la compareixença del Sr. Molina:

“EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:
Por tanto, usted ya lo ha aclarado, por tanto, había una
duda para la administración balear cuando le dan ese
informe. Usted, es un tema hipercomplejo, por lo que veo
que discute y, por tanto, es una discusión sobre los
aparatos de medición y cómo se aplica en todas las
normativas UNE versus las normas chinas en ese momento
de la pandemia.
EL SR. MOLINA I MIRANDA:
Sí, esto en la industria farmacéutica, cuando vamos a
hacer un ensayo, siempre decimos: cuidado con el ensayo,
no nos devuelva unos resultados que no sepamos
interpretar. Y por eso es muy importante sentarse un poco
antes y prepararlo todo, y saber cuál es el objetivo, y esos
resultados dentro del protocolo cómo se van a interpretar.
Lo más importante de los resultados de algo es saberlos
interpretar.
Efectivamente, la conselleria lo tenía muy complicado,
porque estaba comparando dos cosas parecidas, pero
distintas. En este sentido, vuelvo a remitirme, en esa vamos
a decir un poco paradoja, pero, a la vez, interpretación,
que es la Unión Europea la que recomienda el uso de estos
otros productos equivalentes ante la inexistencia de los que
la Unión Europea ha certificado y ha homologado.”

Per tant, aquestes paraules ratifiquen el fet que el Servei de
Salut de les Illes Balears iniciés un procediment de resolució
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parcial del contracte amb l’empresa Soluciones de Gestión y
Apoyo a Empresas, SL, amb els arguments exposats pel Sr.
Antoni Mascaró al seu informe de proposta d’inici de data 6 de
juliol de 2023.

5. La Fiscalia Europea tan sols investiga que el Govern de
les Illes Balears de la presidenta Prohens hagi deixat
caducar l’expedient de reclamació front l’empresa
Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas, SL

La interlocutòria del Jutjat Central d’Instrucció número 002 de
Madrid, de l’Audiència Nacional, de data 22 de febrer de 2024,
dictat pel jutge Ismael Moreno, disposa:

“En este sentido, se han producido una serie de
comunicaciones entre Iñigo Rotaeche Lachiondo, Juan
Carlos Cueto Martin, y María Bárbara Diaz García
Bernardo, de los cuales se infiere que si la Administración
Balear en el plazo de tres meses -fecha límite el
18-01-2024- no se ha pronunciado expresamente, se
produciría la caducidad del procedimiento administrativo
y, por ende, la reclamación de casi tres millones de euros.
A este respecto, cabe señalar que, de la observación de las
comunicaciones telefónicas de los investigados, pocos días
antes de la fecha límite indicada se han dejado de observar
comunicaciones que aborden este asunto, por lo que puede
colegirse que podría haberse producido la caducidad de la
reclamación a SOLUCIONES DE GESTION y, por lo
tanto, el ejercicio de la influencia por parte de Koldo ha
surtido efecto”.

El procediment per resoldre parcialment el contracte amb
l’empresa Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas, SL és
el següent:

• En data 20 de març de 2023, s'emet ofici per part del
director general del Servei de Salut en el qual es notifica a
l'empresa Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas, SL
que les mascaretes no complien, en el marc del contracte
EM226/2020, amb els requeriments tècnics d'una mascareta
FFP2, per la qual cosa es procedirà a prendre les mesures
oportunes amb la finalitat de rescabalar al Servei de Salut
de les Illes Balears de la situació que ha ocasionat aquest
fet.

• El dia 6 de juliol de 2023, el subdirector de la central de
compres i logística signa la proposta d'inici de resolució
parcial per incompliment culpable del contracte (SSCC EN
226/20) amb l'empresa Soluciones de Gestión y Apoyo a
Empresas, SL i reclama la quantitat de 2.626.584,40 euros.

• El dia 24 d'agost de 2023, el director general del Servei de
Salut de les Illes Balears, Sr. Ureña, firma la Resolució de
l'òrgan de contractació per la qual s'inicia el procediment de
resolució parcial del contracte d'emergència.

D'aquesta resolució cal destacar que:
a) es va concedir un termini de 10 dies naturals al

contractista perquè presenti les al·legacions que estimi
oportunes.

b) que el termini màxim per a dictar resolució expressa
i per a notificar-la és de 3 mesos a comptar des de la data de
l'acord d'iniciació.

c) quantificava la reclamació al contractista en
2.626.584,40 euros.

d) Aquesta resolució va ser notificada a l'interessat
gairebé 2 mesos després, concretament el 17 d'octubre de
2023, d'aquí ve que el termini màxim per a resoldre és el 18
de gener 2024 (3 mesos).

• El dia 20 d'octubre de 2023, l'adjudicatària va presentar
escrit on al·lega que hi havia una contradicció entre l'ofici
de tràmit d'audiència de 17 d'octubre i la resolució d'inici de
l'expedient respecte del termini atorgat per al termini
d'audiència.

• El dia 24 d'octubre de 2023, es produeix un intercanvi de
correus electrònics entre un representant de l'empresa
adjudicatària (Daniel Sierra) i personal de l’ib-salut, per
visitar el magatzem on estan ubicades les mascaretes.

• El dia 6 de novembre de 2023, l'empresa adjudicatària
presenta al·legacions a la resolució parcial per
incompliment del contracte d'emergència.

L’actual Govern de les Illes Balears de la presidenta Prohens,
l’actual Servei de Salut dirigit pel Sr. Ureña, no contesta les
al·legacions de l’empresa, ni resol, en temps i forma,
l’expedient de resolució del contracte de l’empresa Soluciones
de Gestión y Apoyo a Empresas, SL, sinó que el deixa caducar,
en tant que no emet cap resolució passat el dia 18 de gener de
2024. I efectivament, això és el que constata l’Audiència
Nacional.

En la seva compareixença de dia 3 de juny, la Sra. Montserrat
reconeix que l’empresa, davant la resolució del Sr. Ureña de
dia 24 d’agost de 2023, notificada el dia 17 d’octubre de 2023,
pot pensar que l’expedient de resolució parcial del contracte ha
caducat perquè el termini per resoldre és de 3 mesos, és a dir,
havia caducat el 18 de gener de 2024:

“EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:
¿Me puede decir entonces, que dice la resolución, se la
acabo de pasar, en el punto 2.b)?
LA SRA. MONTSERRAT I CALBÓ:
2.b) o punto 7 ¿cuál me ha dicho?
EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:
Resolución apartado segundo, punto b) o 2,b) de la
resolución.
LA SRA. MONTSERRAT I CALBÓ:
Pone que el plazo son 3 meses.
EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:
¿De acuerdo a qué ley?
LA SRA. MONTSERRAT I CALBÓ:
A la Ley de procedimiento administrativo.
EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:
De acuerdo. Por tanto, si yo soy la empresa y leo eso,
puedo pensar que tengo 3 meses.
LA SRA. MONTSERRAT I CALBÓ:
Sí.
EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:
Y cuando llegan los 3 meses, si soy la empresa, puedo
pensar que el expediente ha caducado, porque llega el 18
de enero no contesta a la empresa a mis alegaciones
emitidas en tiempo y forma, hay que recordar que la
empresa presenta las alegaciones en tiempo y forma, el 6
de noviembre. ¿Eso es cierto?
LA SRA. MONTSERRAT I CALBÓ:
Sí.
EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:



BOPIB núm. 49 -  14 de juny de 2024 4207

Por tanto, la empresa puede pensar el 18 de enero que, si
no contestan a sus alegaciones, ha caducado el expediente,
¿es así?
LA SRA. MONTSERRAT I CALBÓ:
Parlament de les Illes Balears RGE: 7690/2024 -
05/06/2024 13:53
Puede pensarlo, sí.
EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:
Puede pensar eso, por tanto, la empresa el 18 de enero
dice; no me han contestado, se ha acabado
el expediente. ¿Es así?
LA SRA. MONTSERRAT I CALBÓ:
Lo pueden pensar, sí”
(...)
EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:
La notificación, ¿cuándo empiezan a computar los plazos?
LA SRA. MONTSERRAT I CALBÓ:
Desde que se notifica.”

L’única actuació que ha realitzat el Govern de la presidenta
Prohens és la invenció d’un expedient de nul·litat del contracte
de Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas, SL, després de
renunciar i desistir de la reclamació de quasi 3 milions d’euros,
mitjançant resolució de 21 de març de 2024, tot això, sense cap
informe jurídic, tècnic o de l’Advocacia de la comunitat
autònoma, que avali aquesta actuació del Sr. Javier Ureña,
actual director general del Servei de Salut de les Illes Balears.

Aquesta invenció del Govern de la presidenta Prohens, s’ha
fonamentat en els següents documents:

• Diligència, de data de 19 de març de 2024, firmada per la
Sra. Montserrat: Només dos dies abans del desistiment per
part del Director General, Sr. Ureña, i concretament el
19/03/2024, se signa per la Cap de departament de
contractació una “Diligència” en la qual fa constar que s'ha
produït un error material en la Resolució d'inici de
procediment de resolució parcial del contracte d'emergència
que assenyalava un termini de 3 mesos, quan “realment” era
de 8 mesos, fent esment a un Acord de la Comissió de la
Junta Consultiva de contractació de les Illes Balears de 30
de novembre 2023.

D'acord amb l'article 109.2 de la Llei de procediment
administratiu comú: “Les Administracions Públiques
podran, així mateix, rectificar en qualsevol moment, d'ofici
o a instàncies dels interessats, els errors materials, de fet o
aritmètics existents en els seus actes”.

Resulta paradigmàtic que es qualifiqui com a “error
material” la modificació del termini per resoldre un
procediment administratiu. El Tribunal Suprem en una
recent sentència de 9 de juliol de 2018 (STS
2670/2018), torna analitzar els requisits per a la
concurrència de l'error material. En el Fonament de dret
tercer, la citada Sentència indica que:
“Per a poder aplicar aquest mecanisme excepcional que
permet rectificar una resolució administrativa sense
subjecció a termini, cal determinar si concorre el
pressupost de fet previst en la norma: l'existència de
l'error que, a més, ha de complir els requisits de ser
material, de fet o aritmètic. Doncs bé, tal com ha
assenyalat una abundantíssima jurisprudència, entre
altres STS de 29 de març de 2012, RC 2416 / 2009 i 24

de juny de 2015 (rec. 2256/2014) en les quals se cita
una copiosa jurisprudència (STS de 18 de juny de 2001,
recurs de cassació 2947/1993, amb cita de les sentències
de 18 de maig de 1967, 15 d'octubre de 1984, 31
d'octubre de 1984, 16 de novembre
de 1984, 30 de maig de 1985, 18 de setembre de 1985,
31 de gener de 1989, 13 de març de 1989, 29 de març
de 1989, 9 d'octubre de 1989, 26 d'octubre de 1989, 20
de desembre de 1989, 27 de febrer de 1990, 23 de
desembre de 1991, recurs núm. 1307/1989, 16 de
novembre de 1998, recurs d'apel·lació número
8516/1992), perquè la seva viabilitat sigui possible,
aquesta rectificació d'errors requereix el següent: [...]
cal considerar que l'error material o de fet es
caracteritza per ser ostensible, manifest, indiscutible i
evident per si mateix, sense necessitat de majors
raonaments, i per exterioritzar-se prima facie per la seva
sola contemplació (enfront del caràcter de qualificació
jurídica, seguida d'una declaració basada en ella, que
ostenta l'error de dret), per la qual cosa, per a poder
aplicar el mecanisme procedimental de rectificació
d'errors materials o de fet, es requereix que concorrin,
en essència, les següents circumstàncies:
1) Que es tracti de simples equivocacions elementals de
noms, dates, operacions aritmètiques o transcripcions de
documents;
2) Que l'error s'apreciï tenint que compte exclusivament
les dades de l'expedient administratiu en el qual
s'adverteix;
3) Que l'error sigui palès i clar, sense necessitat d'acudir
a interpretacions de normes jurídiques aplicables;
4) Que no es procedeixi d'ofici a la revisió d'actes
administratius ferms i consentits;
5) Que no es produeixi una alteració fonamental en el
sentit de l'acte (perquè no existeix error material quan la
seva apreciació impliqui un judici valoratiu o exigeixi
una operació de qualificació jurídica);
6) Que no pateixi la subsistència de l'acte administratiu
és a dir, que no generi l'anul·lació o revocació d'aquest,
com a creador de drets subjectius, produint-se un nou
sobres bases diferents i sense les degudes garanties per
a l'afectat, perquè l'acte administratiu rectificador ha de
mostrar idèntic contingut dispositiu, substantiu i
resolutori que l'acte rectificat, sense que pugui
l'Administració, sota pretext de la seva potestat
rectificatoria d'ofici, encobrir una autèntica revisió”.

D’acord amb l’exposat, resulta evident que la modificació
del termini per resoldre l'expedient de resolució parcial del
contracte amb Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas,
SL no és un error material, tenint en compte a més, que
l'escrit d'ampliació del termini per resoldre s'expedeix una
vegada ja ha caducat l'expedient de reclamació el dia 18 de
gener de 2024.

Sens perjudici de l’anterior, cal deixar ben clar que el
termini per resoldre el procediment administratiu de
resolució parcial del contracte amb Soluciones de Gestión
y Apoyo a Empresas, SL era de 3 mesos, tal com estableix
l'article 21.3 de la Llei 39/2015 d'1 d'octubre, del
procediment administratiu comú de les administracions
públiques (LPACAP), i tal com va establir el director
general Sr. Ureña en la seva resolució de l'òrgan de
contractació per la qual s'inicia el procediment de resolució
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parcial del contracte d'emergència de 24 d'agost de 2023 i
notificada al contractista el 17 d'octubre de 2023.

És pacífica la jurisprudència i la doctrina quant a la figura
de la caducitat i així la recent Sentència del Tribunal
Suprem STS 422/2024 de 29 de gener de la Sala del
contenciós, deixa clar el següent:

• “...el procediment de resolució contractual es considera
un procediment autònom i independent respecte del
desenvolupament contractual i està subjecte a un termini
de caducitat propi...”

• que la previsió de 8 mesos recollida en l'article 212.8 de
la llei 9/2017, de 8 de novembre de contractes del sector
públic, va ser declarada inconstitucional per STC
68/2021 de 18 de març, “i es va considerar no aplicable
als contractes subscrits per les comunitats autònomes i
les corporacions locals...”.

D’altra banda, la Sentència del Tribunal Constitucional
68/2021 de 18 de març deixa clar que:

“...procedeix declarar contrari a l'ordre constitucional de
competències a l'art. 212.8 LCSP. No es requereix
pronunciar la seva nul·litat, atès que la conseqüència
d'aquella declaració és solament la que no serà aplicable
als contractes subscrits per les administracions de les
comunitats autònomes, les corporacions locals i les
entitats vinculades a uneixes i altres.”
“De manera que mancant previsió legal específica
resulta d'aplicació el que es disposa a l'article 21.3 de la
Llei 39/2015: “3. Quan les normes reguladores dels
procediments no fixin el termini màxim, aquest serà de
tres mesos”.

Aquesta jurisprudència ha estat acollida també pel Consell
Consultiu de les Illes Balears, concretament al seu
Dictamen 46/2024, que cal transcriure:

“Resulta que, en el momento de aprobar el presente
dictamen relativo a la resolución del contrato de
suministro de la flota del transporte sanitario urgente
por parte de GSAIB, el Tribunal Supremo ya se ha
pronunciado. Nos referimos a la Sentencia del Tribunal
Supremo núm. 138/2024, de 29 de enero, que ha
arrojado luz sobre esta cuestión (Casación n.º
1028/2021) concluyendo, a modo de resumen, que el
procedimiento de resolución contractual es un
procedimiento autónomo sujeto a su propio plazo de
caducidad; que el plazo de caducidad será en efecto, en
el ámbito de la Administración General del Estado, de
8 meses; y las Comunidades Autónomas y Entidades
Locales podrán prever un plazo diferente a través de
sus propias normas y que, a falta de previsión expresa
el plazo de caducidad será el plazo general de 3 meses
que refiere la Ley 39/2015, de Procedimiento
Administrativo Común: En el caso que nos ocupa, no
existe controversia sobre que el expediente de
resolución contractual se inició por Acuerdo del Pleno
de fecha de 29 de junio de 2018, y en ese momento
estaba vigente la Ley 9/2017, de 8 de noviembre de
contratos del sector público cuyo artículo 212.8
disponía que "Los expedientes de resolución
contractual deberán ser instruidos y resueltos en el
plazo máximo de ocho meses".

Ahora bien, esta previsión no puede tomarse en
consideración dado que dicho precepto fue declarado
inconstitucional por STC 68/2021 de 18 de marzo, por
entenderlo contrario al orden constitucional de
competencias y se consideró no aplicable a los
contratos suscritos por las Comunidades Autónomas y
las Corporaciones Locales, como es el caso que nos
ocupa.
En dicha sentencia literalmente se afirmaba al
respecto: "c) En cuanto a la extinción de los contratos,
el art. 212.8 LCSP dispone que los expedientes de
resolución contractual deberán ser instruidos y
resueltos en el plazo máximo de ocho meses. El tribunal
considera fundada la pretensión del recurrente, por
cuanto se trata de una norma de naturaleza auxiliar y
procedimental que no puede ser considerada básica. La
regulación relativa a la duración de la tramitación de
los expedientes de resolución contractual podría ser
sustituida por otra elaborada por las comunidades
autónomas con competencia para ello, sin merma de la
eficacia de los principios básicos en materia de
contratación pública (STC 141/1993, FJ 5).
Por tanto, procede declarar contrario al orden
constitucional de competencias al art. 212.8 LCSP.
No se precisa pronunciar su nulidad, dado que la
consecuencia de aquella declaración es solamente la de
que no será aplicable a los contratos suscritos por las
administraciones de las comunidades autónomas, las
corporaciones locales y las entidades vinculadas a unas
y otras [SSTC 50/1999, FFJJ 7 y 8, y 55/2018, FFJJ 7
b) y c)]".
Tampoco la normativa anterior a la Ley 9/2017,
consistente en el RD Legislativo 3/2011 de 14 de
noviembre y la Ley 30/2017, establecían plazo de
caducidad alguno, limitándose esta última a prever en
su artículo 207.1 que "1. La resolución del contrato se
acordará por el órgano de contratación, de oficio o a
instancia del contratista, en su caso, siguiendo el
procedimiento que en las normas de desarrollo de esta
Ley se establezca.".
De modo que a falta de previsión legal específica
resulta de aplicación lo dispuesto en el artículo 21.3 de
la Ley 39/2015 "3. Cuando las normas reguladoras de
los procedimientos no fijen el plazo máximo, éste será
de tres meses. [....]". En definitiva, la sentencia
impugnada acertó al considerar que el plazo de
caducidad aplicable era el de tres meses previsto en el
art. 21 de la Ley 39/2015.
Por todo ello, procede desestimar el recurso de
casación interpuesto por el Ayuntamiento de Yaiza al
considerar, aunque por razones distintas a las
apreciadas por dichas sentencias, que el procedimiento
de resolución contractual tramitado por dicha
Corporación Local estaba caducado.
Por último, debemos abordar si existe plazo de
duración del procedimiento de resolución contractual
establecido por la normativa autonómica, dado que en
este caso ese sería el plazo aplicable.
Nuestra Comunidad Autónoma no ha hecho uso de su
competencia de desarrollo legislativo en el marco de la
legislación básica del Estado, en materia de contratos
públicos (artículo 31.5 del Estatuto de Autonomía), ni
de la competencia exclusiva sobre procedimiento
administrativo derivado de las especialidades de la
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organización propia, en materia de contratación
pública (artículo 30.36 del Estatuto de Autonomía)
para establecer plazo de duración del procedimiento de
resolución contractual.
Ante tal ausencia de norma especial, debemos
plantearnos si resulta aplicable la previsión contenida
en el artículo 50 de la Ley 3/2003, de 26 de marzo, de
Régimen Jurídico de la Administración de la
Comunidad Autónoma de las Illes Balears, que dice:
Duración de los procedimientos.
1. Los plazos máximos para dictar y notificar la
resolución expresa en los procedimientos de
competencia de la comunidad autónoma son los que fije
la norma reguladora del procedimiento
correspondiente y no podrán exceder de seis meses,
salvo que una ley establezca uno más amplio o así se
prevea en la normativa comunitaria europea.
2. Cuando las normas reguladoras de los
procedimientos no fijen el plazo máximo para dictar y
notificar la resolución expresa, éste será de seis meses.
El Consejo Consultivo considera que no resulta
aplicable el plazo de 6 meses a que se refiere el
apartado 2 de este artículo porque, aunque el
procedimiento de resolución contractual sea de
competencia autonómica, en este caso la normativa
reguladora del procedimiento sí establece un plazo de
duración del procedimiento, que es el de 3 meses, como
ha resuelto el Tribunal Supremo.
Además, la STC núm. 68/2021, de 18 de marzo de
2021, afirma que «La regulación relativa a la duración
de la tramitación de los expedientes de resolución
contractual podría ser sustituida por otra elaborada
por las comunidades autónomas con competencia para
ello, sin merma de la eficacia
de los principios básicos en materia de contratación
pública» y la Sentencia del Tribunal Supremo núm.
138/2024 declara aplicable el artículo 21.3 de la Ley
39/2015 «a falta de previsión legal específica»
autonómica. Por tanto, estas sentencias parecen exigir
que la Comunidad Autónoma haga uso de su
competencia en la materia para establecer el plazo de
duración del procedimiento de resolución contractual,
no siendo suficiente la regulación genérica contenida
en el artículo 50 de la Ley 3/2003.
A la vista de lo anterior, este Consejo Consultivo da
por zanjada la controversia por lo que considera que
en el ámbito de la Administración de las Illes Balears
y su sector público, dado que no existe un plazo
específico para ello, el plazo de caducidad será de tres
meses, en aplicación del artículo 21 de la Ley 39/2015.
Pues bien, lo anterior debemos trasladarlo al supuesto
que nos ocupa dado que, como se verá, las
consecuencias de la aplicación del plazo de tres meses,
en lugar de los ochos meses,supondrá que el
procedimiento analizado haya caducado.
De acuerdo con el artículo 21 de la Ley 39/2015, la
Administración está obligada a dictar resolución
expresa y a notificarla; el plazo máximo en el que debe
notificarse la resolución expresa será el fijado por la
norma reguladora del correspondiente procedimiento;
cuando las normas reguladoras
de los procedimientos no fijen el plazo máximo, éste
será de tres meses; este plazo se contará, en los

procedimientos iniciados de oficio (como el ahora
analizado), desde la fecha del acuerdo de iniciación.
En el caso que nos ocupa, el 12 de diciembre de 2023,
se inicia el procedimiento de resolución del contrato;
este procedimiento se suspende en dos ocasiones: la
primera, con la petición del informe jurídico (queda
suspendido desde el 7 de marzo de 2024 hasta el 26 de
marzo; es decir, que se suspende cuando sólo quedaban
5 días para que caducase); y la segunda acordada el 4
de abril de 2024, con la petición de dictamen al
Consejo Consultivo, con efectos desde su registro de
entrada en nuestra sede, el 9 de abril de 2024, por lo
que ya había transcurrido el plazo de tres meses de
caducidad”.

• El segon document en què es fonamenta la invenció del
Govern de Prohens és la Resolució del Sr. Ureña, de dia 21
de març de 2023, de desistiment del procediment de
resolució parcial del contracte de Soluciones de Gestión y
Apoyo a Empresas, SL; un desistiment, firmat pel Sr.
Ureña, sense cap informe jurídic, tècnic o de l’Advocacia
de la comunitat autònoma que ho avali.

En la seva compareixença de dia 3 de juny, el Sr. Ureña ha
manifestat que, efectivament, en la Resolució que firma el
24 d’agost de 2023, assumeix l’informe de 6 de juliol de
2023, que va signar l’anterior subdirector de compres i
logística de l’ib-salut. Llavors, per què renuncia i desisteix
de la reclamació de quasi tres milions d’euros? Per què
inventa un nou expedient de nul·litat? Tot això, després
d’haver deixar caducar l’expedient de resolució parcial del
contracte.

• El mateix dia que el Sr. Ureña firma el desistiment de la
reclamació de quasi tres milions d’euros, firma una
Resolució de revisió d’ofici per declarar la nul·litat del
contracte amb Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas,
SL. Novament, l’actuació del Sr. Ureña, no té cap informe
jurídic, tècnic o de l’Advocacia de la comunitat autònoma
que la sustenti.

Amb tot, ha quedat constatat que el Govern de les Illes
Balears de la Sra. Prohens ha deixat caducar un expedient
de reclamació de quasi tres milions d’euros, i per tractar
d’encobrir aquests fets, han inventat un expedient de
desistiment de la reclamació i una revisió d’ofici per la
nul·litat del contracte.

Fins i tot, a la seva compareixença de dia 3 de juny de
2024, la Sra. Montserrat reconeix que el Servei de Salut
hauria d’haver continuat amb l’expedient de resolució
parcial del contracte iniciat al 2023 i continuar el seu
procediment legalment establert:
“LA SRA. MONTSERRAT I CALBÓ:
Si s'hagués començat un poc abans tal vegada haguéssim
arribat a la fase de poder-ho trametre al Consell Consultiu
i veure en quins termes es pronunciava, que a un expedient
de resolució són les passes que es fan. Primer, s'hauria
d’haver contestat aquestes al·legacions d'una manera clara
i contundent i rebatre-les, i mantenir-nos en la resolució
parcial; això s'hauria sotmès a informe jurídic i, després, al
Consell Consultiu. Què haguessin dit aquestes entitats? Jo
no ho sé, no sé què haguessin conclòs. Però això seria la
tramitació si tot hagués anat rodat”.
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Aleshores, sorprèn que en aquesta comissió d’investigació,
destinada a esclarir els fets sobre la contractació amb
l’empresa Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas, SL,
el Partit Popular i els seus socis de VOX no han tingut cap
intenció, ni voluntat d’esclarir i explicar per què el Govern
de Prohens ha deixat caducar una reclamació de prop de 3
milions d’euros.

Aquesta sorpresa és major, tenint en compte, que a partir de
la denúncia del Partit Socialista al Sr. Ureña, d’acord amb
la Interlocutòria del Jutjat d’Instrucció número 7 de Palma,
en relació a les diligències prèvies 576/2024, el Jutjat
s’inhibeix del procediment perquè investigui directament
els fets la Fiscalia Europea, i per tant, investigui l’actuació
del Sr. Ureña i del Govern de la Sra. Prohens.

Per tant, aquesta suposada Comissió d’investigació, no ha estat
sinó una farsa generada pel Partit Popular i el seu soci VOX,
que lluny de voler investigar amb l’objectiu de millorar el
funcionament i el procediment de l’Administració Pública, ha
estat el focus de la creació de fakes news, bulos, mentides, i un
ànim de desprestigi de les institucions, de l’adversari polític i
de la desinformació de la ciutadania de les Illes Balears.

Per tant, davant d’aquells amb interessos partidistes i
particulars, el Grup Parlamentari Socialista es reafirma que en
els pitjors moments de la història de la comunitat autònoma, el
Govern de les Illes Balears de la presidenta Armengol va
realitzar una feina extraordinària per protegir tota la ciutadania,
els sanitaris, els treballadors i les treballadores, les empreses,
sempre dins la legalitat i amb rigor.

Perquè sí, el contracte de compra de mascaretes amb l’empresa
Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas, SL és legal, té tots
els informes favorables, les mascaretes eren útils i serviren com
Parlament de les Illes Balears estoc de seguretat per garantir la
protecció de la ciutadania de les Illes Balears i poder desescalar
la nostra vida social i la nostra economia.

Propostes de millora derivades de la Comissió d’investigació:

1. Orientar el paper de les comissions d’investigació a la
millora dels procediments de l’Administració Pública i la
garantia dels drets dels ciutadans i les ciutadanes de les Illes
Balears, especialment, en el cas de fets que paral·lelament són
objecte d’investigació per òrgans jurisdiccionals.

2. L’Administració Pública ha de realitzar els procediments
administratius d’acord amb la legislació vigent, particularment,
pel que fa al compliment dels terminis de resolució i
notificació.

3. L’Administració Pública ha de garantir els drets dels
administrats i les administrades en els procediments
administratius. En aquest sentit ha de donar resposta a les
al·legacions que es formulin contra les resolucions de
l’Administració.

4. L’Administració Pública ha d’avalar resolucions de
desistiment de reclamacions dineràries en informes jurídics i
tècnics.

5. L’Administració Pública ha de sotmetre els procediments de
resolució parcial de contractes, desistiments de reclamacions

dineràries, i procediments similars, al pronunciament del
Consell Consultiu.

6. Millorar la interoperabilitat entre els distints departaments de
l’Administració.

7. No utilitzar les comissions de investigació de manera
electoralista i molt manco en període electoral.

5 de juny de 2024
La diputada
Pilar Costa i Serra
El portaveu
Iago Negueruela i Vázquez

C) 
RGE núm. 7691/24, del Grup Parlamentari  Popular,

relativa a proposta de conclusions de la Comissió no
permanent d’investigació sobre les irregularitats produïdes
en la celebració de contractes amb l’empresa Soluciones de
Gestión y Apoyo a Empresas, SL, per part del Govern de
les Illes Balears des de l’any 2020 fins a la data.

Sebastià Sagreras i Ballester, portaveu del Grup Parlamentari
Popular, mitjançant el present escrit i d'acord amb el que es
preveu en l'article 58 del Reglament del Parlament i una vegada
analitzada la documentació remesa pels diferents organismes i
administracions públiques i les compareixences dutes a terme
en el si d'aquesta  Comissió no permanent d'investigació,
presenta la següent:

Proposta de conclusions

1. Introducció

El dia 23 de febrer de 2024, mitjançant el RGE núm.
2756/2024, el Grup Parlamentari VOX va sol·licitar al Ple de
la cambra la creació d'una comissió no permanent
d'investigació sobre les irregularitats produïdes en la celebració
de contractes amb l'empresa Soluciones de Gestión y Apoyo a
Empresas, SL, per part del Govern de les Illes Balears des de
l'any 2020 fins a la data.

Aquest escrit va ser admès per la Mesa, en sessió de dia 28 de
febrer de 2024 i publicat en el Butlletí Oficial del Parlament de
les Illes Balears el dia 29 de febrer de 2024, núm. 34.

La sol·licitud formulada en l'escrit RGE núm. 2756/2024 va ser
sotmesa a la consideració del Ple de la cambra en sessió de dia
12 de març de 2024. En aquesta sessió plenària es va adoptar
la creació de l'esmentada comissió no permanent d'investigació
amb el vot favorable del Grup Parlamentari Popular.

La Comissió d'investigació es va constituir el dia 9 d'abril de
2024. Posteriorment, es va acordar que les sessions i els
treballs tinguessin caràcter públic i l'habilitació dels dilluns i
divendres perquè la comissió pogués desenvolupar les seves
tasques.

2. Pla de treball

La Comissió no permanent d'investigació sobre les
irregularitats produïdes en la celebració de contractes amb
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l'empresa Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas, SL, per
part del Govern de les Illes Balears des de l'any 2020 fins a la
data del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia 30
d'abril de 2024, va aprovar el Pla de treball de la comissió
(propostes presentades pels Grups Parlamentaris Popular i
VOX, transaccionades). Posteriorment, va ser modificat en
dues ocasions, i quedà com a definitiu el que es transcriu a
continuació:

Pla de treball de la Comissió no permanent d'investigació
sobre les irregularitats produïdes en la celebració de

contractes amb l'empresa Soluciones de Gestión y Apoyo
a Empresas, SL, per part del Govern de les Illes Balears

des de l'any 2020 fins a la data

I. Metodologia 

Els treballs de la Comissió d'investigació es desenvoluparan
amb urgència i amb la màxima agilitat possible. En aquest
sentit, les compareixences s’iniciaran el pròxim dia 14 de maig,
donat que tots els grups parlamentaris ja disposen de
l’expedient central de la investigació. 

El pla de treball proposa que les notificacions a les persones
proposades com a compareixents es realitzin per la via
d’urgència. 

Inicialment, es proposa celebrar les reunions de la comissió
d’investigació cada dimarts horabaixa, amb una
compareixença; cada divendres, amb dues compareixences a la
sessió del matí i dues compareixences més a la de l’horabaixa;
i els dilluns que es preveuen en l’apartat IV d’aquest document. 

Tots els grups parlamentaris podran formular preguntes a les
persones compareixents, durant un temps de 15 minuts. Aquest
temps, que comptarà només durant la intervenció del grup
parlamentari corresponent, podrà utilitzar-se en una o en dues
intervencions. En cap cas la persona compareixent no podrà
excedir dels 20 minuts, cenyint-se estrictament a les qüestions
plantejades, en les respostes a cada grup parlamentari. El diàleg
entre el/la portaveu i la persona compareixent serà interactiu,
on el grup parlamentari iniciarà i finalitzarà el diàleg. 

Un cop acabin les compareixences dia 3 de juny, s'estableix un
termini fins a dia 5 de juny a les 14.00 hores per tal que els
grups parlamentaris presentin les conclusions  respectives i la
Comissió d'investigació es reuneixi dia 7 de juny per a la seva
aprovació.

II. Ampliació del pla de treball 

En benefici de l'aclariment dels fets que s'investiguen, els
membres de la comissió d'investigació, en funció tant dels
testimonis aportats com de la documentació estudiada, han de
poder proposar, valorar i, si n'és el cas, aprovar, per una
majoria de membres, nous testimonis de compareixents i noves
sol·licituds de documentació que es considerin necessaris,
encara que no hagin estat acordats en el document de pla de
treball aprovat inicialment. 

Finalment, i si el Ple ho considera adient en virtut d’un millor
esclariment dels fets, es podrà ampliar l’objecte de la comissió
d’investigació.
 

III. Sol·licituds de documentació
 
1. Al Govern de les Illes Balears

1.1. Tots els documents relatius als contractes celebrats per
a l’adquisició de mascaretes FFP2 o KN95 durant el
període comprès entre els mesos de GENER I ABRIL DE
2020, tots dos inclosos, que van donar lloc a les
reclamacions efectuades, entre d'altres, per SIMEBAL,
SATSE, Hospital Can Misses, exigint la seva retirada.

1.2. Tots els documents relatius al contracte SSCC EM
226/20, adjudicat a l’empresa SOLUCIONES DE
GESTIÓN Y APOYO A EMPRESAS S.L. per al
subministrament de material COVID19: mascaretes FFP2,
per un valor de 3.701.500,00 €, IVA inclòs.

1.3. Tots els documents relatius al contracte SSCC EM
310/20, adjudicat a l’empresa SOLUCIONES DE
GESTIÓN Y APOYO A EMPRESAS S.L. per als serveis
de gestió necessaris per a l’adquisició i els tràmits duaners
de comandes de material sanitari COVID, per un valor de
56.715,24 €, IVA inclòs.

1.4. Tots els documents relatius al contracte SSCC EM
227/20, adjudicat a l’empresa LANTIMAR ADUANAS Y
TRÁNSITOS S.L. per als serveis de gestió necessaris per
a l’adquisició i els tràmits duaners de comandes de material
sanitari a l’empresa SOLUCIONES DE GESTIÓN Y
APOYO A EMPRESAS S.L., per un valor de 3.589,66 €,
lVA inclòs.

1.5. Tots els documents relatius al contracte SSCC EM
392/20, adjudicat a l’empresa LANTIMAR ADUANAS Y
TRÁNSITOS S.L. per als serveis de gestió necessaris per
a l'adquisició i els tràmits duaners de comandes de material
sanitari COVID, per un valor de 44.801,70 €, IVA inclòs.

1.6. Tots els documents relatius al contracte SSCC EM
347/20, adjudicat a l’empresa LANTIMAR ADUANAS Y
TRÁNSITOS S.L. per als serveis de gestió necessaris per
a l’adquisició i els tràmits duaners de comandes de material
sanitari COVID, per un valor de 31.303,33 €, IVA inclòs.

1.7. Tots els documents relatius al contracte SSCC EM
293/20, adjudicat a l’empresa LANTIMAR ADUANAS Y
TRÁNSITOS S.L. per als serveis de gestió necessaris per
a l’adquisició i els tràmits duaners de comandes de material
sanitari COVID, per un valor de 7.671,52 €, IVA inclòs.

1.8. Tots els documents relatius al contracte SSCC EM
281/20, adjudicat a l’empresa LANTIMAR ADUANAS Y
TRÁNSITOS S.L. per als serveis de gestió necessaris per
a l'adquisició i els tràmits duaners de comandes de material
sanitari COVID, per un valor de 19.801,41 €, IVA inclòs.

1.9. Tots els documents relatius al contracte SSCC EM
246/20, adjudicat a l’empresa LANTIMAR ADUANAS Y
TRÁNSITOS S.L. per als serveis de gestió necessaris per
a l’adquisició i els tràmits duaners de comandes de material
sanitari COVID, per un valor de 9.474,48 €, IVA inclòs.

En relació amb tots els expedients relacionats als punts 1.1 a
1.9, es demana de forma específica:
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• Expedient complet del contracte (ordre d’inici de
contractació, memòria justificativa, documents de selecció,
invitació als contractistes, proposta i ordre d’adjudicació,
contracte signat, ordre de publicació al portal de
contractació, factures proforma, certificat de recepció de la
comanda, certificat d’homologació o incompliment de les
característiques del subministrament, acords de modificació
del contracte, si s’escau, factures comercials i ordres de
pagament, i informe d’intervenció).

• Correus, emails o qualsevol comunicació remesa pel
contractista oferint-se per subministrar material sanitari, o
de qualsevol altra persona, sigui privada o exercint alguna
funció a l’administració, ens o organisme públic que
suposés un suggeriment, ordre o consell per contractar amb
l’empresa; així com qualsevol altra comunicació o correu,
sobre qualsevol assumpte relacionat amb el contracte,
intercanviat amb el contractista o persona que va intervenir
per a la seva contractació.

1.10. Informe amb especificació de quines empreses van
subministrar mascaretes KN95 sense marcatge CE i quins
procediments van emprar, en aquest cas, per procedir a la
verificació del producte durant el procés de compra, en
compliment del que disposa l’apartat primer, punt 1 de la
Resolució de 23 d'abril de 2020, de la Secretaria General
d'Indústria i de la Petita i Mitjana Empresa, referent als
equips de protecció individual en el context de la crisi
sanitària ocasionada per la COVID-19.

1.11. Documentació relativa a totes les comunicacions
dutes a terme, per qualsevol via, entre Manuel Palomino
Chacón, Director General de Gestió i Pressupostos;
Antonio Mascaró Crespí, María Alemany Pérez, Juan
Martorell Font i Maria Isabel Berga Figuerola, Íñigo
Rotaetxe Latxiondo, Beatriz Orejudo i Juan Santamaria,
Rafael C Marcote Darriba.

1.12. Expedient complet, degudament foliat, de resolució
parcial per incompliment del contracte d’emergència de
subministrament de mascaretes FFP2 (SSCC EM 226/20).

1.13. Expedient complet, degudament foliat, de revisió
d’ofici per declarar la nul·litat del contracte d’emergència
SSCC EM 226/20 per al subministrament de material
COVID19: mascaretes FFP2.

1.14. Informes remesos pels sanitaris d’Eivissa advertint el
govern d’Armengol de les mascaretes fake.

1.15. Informes o queixes remeses per SATSE, SIMEBAL,
HOSPITAL CAN MISSES entre d’altres.

1.16.  Informe indicant si les mascaretes varen ser
distribuïdes abans de procedir a la seva retirada i
emmagatzematge, amb expressa indicació dels
HOSPITALS, CENTRES  DE SALUT, entitats públiques
o privades que es dediquessin a l’assistència sanitària, així
com, a qui es varen destinar en el seu cas. 

2. Documentació no sol·licitada en el punt 1. 

2.1.Tota la informació referent a l’expedient de compra de
les mascaretes a l’empresa Soluciones de Gestión y Apoyo
a Empresas S.L. per part de l’IB-Salut. 

2.2. Expedient d’adjudicació de compra de l’empresa
Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas S.L. per part de
Ports de l’Estat.

3. Relacions amb l'Oficina anticorrupció de les Illes
Balears.

3.1. Tots els informes i documents de l’Oficina
anticorrupció de les Illes Balears (OAIB) en relació amb
l’expedient de compra a l’empresa Soluciones de Gestión
y Apoyo a Empresas S.L. per part de l’IB-Salut. 

3.2. Totes les informacions i comunicacions entre l’IB-Salut
i l’Oficina anticorrupció de les Illes Balears (OAIB) 

3.3. Totes les informacions i comunicacions entre l’Oficina
anticorrupció de les Illes Balears (OAIB) i l’Advocacia de
la comunitat autònoma de les Illes Balears. 

4. Còpia de l’auditoria ordenada pel Ministeri de
Transports, Mobilitat i Agenda Sostenible 

4.1. Còpia de l’auditoria ordenada per l’actual ministre de
Transports, Mobilitat i Agenda Sostenible en relació amb
els contractes adjudicats a Soluciones de Gestión y Apoyo
a Empresas S.L. pel ministeri del qual és titular. 

5. A LANTIMAR ADUANAS Y TRÁNSITOS S.L. 

5.1. Encàrrec de LANTIMAR ADUANAS Y TRÁNSITOS
S.L. a AENOR per a la inspecció de les mascaretes
subministrades a l’IBSALUT per l’entitat SOLUCIONES
DE GESTIÓN Y APOYO A EMPRESAS S.L. i la factura
abonada per la prestació d’aquests serveis. 

6. Al Centro Nacional de Medios de Protección. 

6.1. Informe comprensiu de la relació de les mascaretes que
remeses per l’IBSALUT amb motiu de la crisi sanitària
COVID-19 per a la seva avaluació o verificació durant el
període comprès entre FEBRER i DESEMBRE DE 2020,
amb indicació del seu respectiu proveïdor/subministrador
i del resultat. 

7. Al Jutjat d’Instrucció número 47 de Madrid. 

7.1. Còpia de les diligències que s’estan instruint sobre
l’anomenat “Cas Mascaretes”. 

8. Al Jutjat Central número 2 de l’Audiència Nacional. 

8.1. Còpia de les diligències que s’estan instruint sobre
l’anomenat “Cas Koldo”.

9. A l’Agència Tributària. 

9.1. Declaració anual d’operacions amb terceres persones
(Model 347) de la societat SOLUCIONES DE GESTIÓN
Y APOYO A EMPRESAS S.L. realitzades l’any 2020.

9.2. Declaracions de l’Impost sobre el Valor Afegit de
l’empresa SOLUCIONES DE GESTIÓN Y APOYO A
EMPRESAS S.L. presentades l’any 2020. 



BOPIB núm. 49 -  14 de juny de 2024 4213

9.3. Declaracions de l’Impost de Societats presentades per
l’empresa SOLUCIONES DE GESTIÓN Y APOYO A
EMPRESAS S.L. de l'any 2020.

IV. Sol·licitud de compareixences i proposta de cronologia 

Es proposen els compareixents següents amb el calendari que
s’indica: 

Dimarts 14 de maig (horabaixa): 
Manuel Palomino Chacón 

Divendres 17 de maig (matí): 
Arturo Molina Miranda 
Beatriz Orejudo Cotoner 

Divendres 17 de maig (horabaixa): 
José Miguel Pérez Segura 
María Alemany Pérez 

Dilluns 20 de maig (matí): 
Víctor de Aldama Delgado
Antoni Mascaró

Dilluns 20 de maig (horabaixa): 
Daniel Sierra Monedero 
Íñigo Rotaeche Lachiondo 

Dimarts 21 de maig (horabaixa): 
Jaume Far Jiménez 

Divendres 24 de maig (matí): 
Koldo García Izaguirre  
José Luis Ábalos Meco 

Divendres 24 de maig (horabaixa): 
Iago Negueruela Vázquez 
Patricia Gómez Picard 

Dilluns 27 de maig (matí): 
Rosario Sánchez Grau 
Joan Gual de Torrella

Dilluns 27 de maig (horabaixa): 
Daniel Sierra Monedero
Íñigo Rotaetxe Latxiondo

Dimarts 28 de maig (horabaixa): 
Juan Carlos Cueto

Divendres 31 de maig (matí): 
Francina Armengol Socias 
Marc Pons Pons

Divendres 31 de maig (horabaixa): 
Juli Fuster Culebras
Rafael Marcote Darriba 

Dilluns 3 de juny: 
Koldo García Izaguirre
Javier Hidalgo Gutiérrez
Antoni Costa Costa 
Israel Pilar Ortiz
Laura Montserrat Calbó

Javier Ureña Morales

3. Conclusions

1. El procediment utilitzat per concretar l'operació que va
culminar amb la compra de 1,4 milions de mascaretes per 3,7
milions d'euros va tenir lloc al marge de l'expressament marcat
des del Ministeri de Transports, Mobilitat i Agenda Urbana.

Tal com es desprèn de la documentació que consta en
l'expedient, les mascaretes s'adquireixen seguint la tramitació
d'emergència. Això no es qüestiona, si bé és cert que els
contactes no es produeixen seguint el procediment marcat pel
Ministeri. Fins i tot sent conscients de l'excepcional situació en
la qual ens trobàvem en aquests moments, no sembla haver-hi
gens de rigor en el fet d'acceptar una oferta de mascaretes
ofertes via telefònica per qui diu ser un representant del
Ministeri de Foment sense dur a terme cap altra comprovació.

No es va comprovar ni la seva solvència tècnica i econòmica ni
la seva capacitat per realitzar el subministrament que s'havia
encarregat.

2. En els primers contactes, previs al correu electrònic del dia
25 d'abril, no s'ha acreditat qui va informar el “Ministeri” que
la persona de contacte per a aquesta mena de gestions era
Manuel Palomino, alguna cosa que una persona que
desconegués el funcionament del Servei de Salut no podria
haver sabut, atès que l'òrgan de contractació era el Sr. Juli
Fuster.

En aquest sentit, sembla ser que aquest “representant
misteriós”, desconegut, obviat o oblidat, va contactar via
centraleta o via telèfon mòbil amb el Sr. Palomino (director de
Gestió i Pressupostos de l'ib-salut), a qui va passar un contacte
amb qui tractar una possible compra de mascaretes. Aquest
contacte era el Sr. Koldo García, un dels investigats en la
presumpta trama de corrupció que podria implicar aquest
exassessor personal de l'exministre i exsecretari d'organització
del Partit Socialista Obrer Espanyol, el Sr. José Luis Ábalos.
Després de contactar el Sr. Palomino via “Whatsapp”, amb
posterioritat és el Sr. García qui comunica via telefònica i passa
el contacte del Sr. Íñigo Rotaetxe. A partir d'aquí, el Sr.
Rotaetxe i “estimat” Manuel (així es refereix aquell a aquest en
el primer correu electrònic que intercanvien, de dissabte 25
d'abril de 2020, a les 16.32h, [document 1 de l'expedient])
parlen de l'operació.

Ja en un segon correu, del mateix dissabte 25 d'abril a les
17.00h, el Sr. Mascaró (subdirector de Compres i Logística de
l'ib-salut) pregunta opinió a la Sra. Alemany (responsable de
recursos materials en l'àrea de compres de l'ib-salut, [doc. 2 de
l'expedient] qui fa referència al fet que compleixen normativa
GB2626.2006 però que “fan una Declaració de conformitat
sense número d'organisme notificat, utilitzen l'ECM italià i ara
mir a veure si està autoritzat, ja que no posa número”. No
obstant això, a les 20.15, en un nou correu, el Sr. Mascaró ja
posa en contacte al Sr. Rotaetxe amb l'empresa encarregada
dels tràmits duaners, Lantimar.

3. No s'ha pogut establir qui va facilitar el mòbil personal del
Sr. Palomino al Ministeri de Transports i Agenda Urbana i en
les gestions prèvies a l'arribada del material no s'ha acreditat
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que es fes una comprovació rigorosa i detallada de la
documentació aportada per l'empresa.

De fet, no es realitza cap mena de comprovació sobre l'empresa
que subministrarà aquestes mascaretes. I no és aquesta una
qüestió mancada d'importància. De fet, ja podem trobar una
sentència de l'Audiència Provincial de Saragossa, signada el
passat 27 de març, considera en referir-se a l'empresa Solucions
de Gestió que  “lo que no es entendible , ni aceptable es que
esa contratación millonaria de suministros, que incumplía de
principio a fin todos los requisitos básicos para concurrir a la
contratación pública, aun en supuestos de emergencia, se
terminan adjudicando los suministros a un operador
completamente desconocido en el tráfico/jurídico económico
del sector”.

I puntualitzar que altres comunitats autònomes varen rebutjar
aquestes mascaretes ofertes pel Sr. Koldo García, per diferents
causes, entre elles que la documentació aportada era deficient
o que no es podia comprovar la qualitat del material ofert.

4. No s'entén que diguin que les mascaretes es comprassin per
a ús “domiciliari”, també esmentat durant la comissió com ús
“civil”, “ciutadà” o “extrahospitalari”, quan havien de ser per
a ús hospitalari. L'ús a què es destinen les mascaretes, per al
qual fins i tot s'habilita un codi nou i exclusiu en el programa
de gestió de l'inventari, al qual es refereixen com “ús
domiciliari”, “ús civil”, “ús ciutadà” o fins i tot ús
“extrahospitalari”, atenent el recollit a les diferents
compareixences dels responsables, no existeix un estudi tècnic
associat que determini la necessitat, l'ús i justifiqui la quantitat
de mascaretes comprades (i, per tant, el doblers invertits). En
cap moment no ha quedat acreditat que cap dels responsables
d'aquella compra ni cap professional del Servei de Salut pugui
justificar que la quantitat necessària (per a un ús que tampoc no
s'ha justificat) fos 1,5 milions de mascaretes.

En els primers correus es refereixen sempre a mascaretes FFP2.
De fet, el dimarts 28 d'abril, el Sr. Martorell (treballador d'ib-
salut) demana si aquestes FFP2 són bones ... i ... si s'ha acabat
el problema. ¿De quin problema parlen? ¿Tal vegada
sospitaven que no eren mascaretes FFP2 o que no complien
atenent la documentació rebuda? De sobte, en contestació a
aquest correu, el Sr. Mascaró assenyala dues dades de gran
transcendència: “Com a FFP2 no ho sé. Entenc que si ja que la
comanda original la va fer una altra AAPP. De totes maneres
es per a la desescalada, NO PER AL SEU US
HOSPITALARI”. Sembla ser que la comanda original la feu
una altra administració pública i que, de sobte, l'ús d'unes
mascaretes en moments tan delicats com els que vivia el
personal sanitari a les nostres illes, especialment perjudicades
a l'hora de fer-se amb material per als nostres professionals,
passa a ser per a la desescalada i no per a ús hospitalari.

Contradicció que torna a posar-se sobre la taula a l'informe en
el qual el Sr. Mascaró sol·licita la declaració i la tramitació
d'emergència d'aquest contracte, ja que parla expressament de
“l'adquisició de mascaretes de protecció per a vapors orgànics
FFP2 d’un sol ús, per al tractament de pacients del Servei de
Salut de les Illes Balears afectats pel covid-10”. De la mateixa
manera, l'acord del Consell de Govern de 8 de maig de 2020,
pel qual es dóna per informat deles diferents contractacions
d'emergència en aquests dies, parla també de mascaretes FFP2

que, recordem, eren les que en aquest moment i de manera
prioritària, es distribuïen entre els centres sanitaris.

No obstant això, el Sr. Joan Martorell demana el 28-4-2020 un
código SAP per a ús ciutadà, no intrahospitalari... “La
descripción podría ser algo así como mascarilla FFP2 KN95
uso extrahospitalario....Al final se trata de tenerlas
diferenciadas de las FFP2 standard...”. I els Srs. Palomino,
Mascaró i Negueruela insistiren en les seves declaracions en el
si de la Comissió que es tractava de mascaretes d'ús domicilari.
De fet, així consta especificat a la comanda SAP de l'ib-salut i
en alguns dels correus ja apuntats.

Però el cert és que aquestes mascaretes rebudes, en no tenir
marcat comunitari, procedir de Xina i tenir aquesta catalogació
com, havien de complir unes condicions establertes a la
Resolució de 23 de març de 2020, de la Secretaria General
d'Indústria i de la Petita i Mitjana Empresa, sobre
especificacions alternatives a les mascaretes EPI amb marcat
CE europeu. Aquesta resolució estableix que només es podien
adquirir si l'empresa concreta tenia autorització temporal per
fer-ho (no era el cas de la societat Soluciones de Gestión y
Apoyo a Empresas SL) o, i aquesta era la segona opció, si es
tractava compra pública sense marcat CE, de mascaretes EPI,
en el qual cas, “dichos EPI solo podrán ser suministrados al
personal sanitario durante la crisis sanitaria en curso y no
podrán entrar en los canales habituales de distribución al
público”. Per tant, les mascaretes havien de ser i únicament
podien ser adquirides en aquestes condicions per a personal
sanitari.

Aquesta és una qüestió que encara ens resulta difícil d'entendre:
no existeix cap classificació de les mascaretes en relació amb
el seu ús, sinó en atenció a les seves concretes característiques
i nivells de protecció. ¿Per què aquest afany a assenyalar un ús
extrahospitalari, civil, ciutadà i domiciliari? ¿Tal vegada eren
conscients que aquestes mascaretes no podien protegir el
personal sanitari al qual s'havien de dirigir ja que eren
defectuoses i volgueren deixar-les apartades?

De fet, a pesar d'haver quedat acreditat al llarg de la comissió
que, en determinades comunicacions, que l'ús de les mascaretes
sempre sembla que fou "no sanitari", al llarg de tot l'expedient
administratiu formal (informe de necessitat, resolució
d'emergència, etc.) es justifica en tot moment la necessitat de
protegir els professionals sanitaris en els centres sanitaris.

5. El Sr. Palomino, el Sr. Mascaró i el Sr. Negueruela afirmaren
que les mascaretes eren KN95 i estaven destinades a estoc de
seguretat i quedà patent que això no és cert. Després de la
declaració del Sr. Marcote, quedà clar que mai no formaren
part d'aquest estoc i mai no es passaren les seves dades com a
part de cap estoc en la informació que setmanalment es
transmetia al ministeri.

En atribuir-se aquest suposat ús domiciliari a les mascaretes,
diversos compareixents (entre d'altres el Sr. Palomino, el Sr.
Mascaró i el Sr. Negueruela) insistiren que les esmentades
mascaretes s'adquiriren expressament entre el 24 i el 25 d'abril
ja per a la desescalada i formaven part d'un suposat estoc de
seguretat.

Doncs bé, la declaració del Sr. Marcote (coordinador del
Magatzem central de l'ib-salut en aquells moments), desmentí
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de manera contundent aquesta circumstància, en tant que
confirmà que, en primer lloc, rebé ordres d'immobilitzar
aquests 1,4 milions de mascaretes fins i tot abans que arribassin
a Mallorca i, per altra banda, constatà que mai no formaren part
de cap estoc de seguretat. De fet, constatà que mai no es
passaren les dades d'aquestes mascaretes, mai no es feren
constar dins dels que venien obligats a subministrar
setmanalment al Ministeri de Sanitat. Aquestes mascaretes es
trobaven apartades, immobilitzades i així quedaren fins que es
deixaren caducar. Així, resulta qüestionable, a més, la
tramitació d'emergència de l'operació. 

¿Com és possible que trobant-nos en una situació tan delicada
on faltava material per al personal sanitari, s'apartàs mig milió
de mascaretes i s'hagi fet creure que formaven part d'un
inexistent estoc de seguretat?

A més, la tesis de l'estoc de seguretat per passar de fases a la
desescalada, d'acord amb el Pla de transició cap a la nova
normalitat del Ministeri d'Indústria, queda igualment descartada
quan els responsables de la compra i del Govern declararen
sense dubtes a la Comissió que aquelles mascaretes no són EPI,
ja que, el que sol·licitava el Ministeri per superar de fase en la
fitxa emplenable annexa a l'esmentat pla eren, precisament,
EPI.

El fet que el criteri marcat per la direcció de l'ib-salut, des d'un
primer moment, sigui apartar les mascaretes del circuit
habitual, fins i tot abans que fossin recepcionades a Palma,
genera dubtes que no han pogut ser dissipades sobre la
possibilitat que no es tengués la certesa que no fossin
mascaretes vàlides.

6. Després de les compareixences d'aquesta comissió,
continuam sense saber quines mascaretes es compraren ni
quines mascaretes es reberen i per què es pagaren íntegrament
a pesar de la dubtosa operació formalitzada en temps rècord,
tenint ordres d'immobilitzar-les des d'abans de la seva arribada
a Palma.

En els primers correus electrònics, per exemple, es parla de
mascaretes FFP2, de la mateixa manera que a l'informe pel qual
se sol·licita la tramitació d'emergència. A l'Acord pel qual el
Consell de Govern es dóna per assabentat de l'expedient SSCC
EM 226/20, es fa constar que les mascaretes adquirides a
Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas, SL són tipus
FFP2. Nogensmenys, unes setmanes després s'envien a
analitzar i el Centre Nacional de Mitjans de Protecció
determina que no compleixen amb la capacitat de filtratge
corresponent.

Posteriorment, en les seves intervencions a la Comissió, els
responsables d'aquella compra (el Sr. Fuster, el Sr. Palomino o
el Sr. Mascaró) asseguren que en tot moment se pretengué
comprar mascaretes KN95. Assenyalen que en la factura, en la
comanda o en el document de la duana es parla de mascaretes
KN95.

En aquest sentit, efectivament, la Resolució de 20 de març de
2020, de la Secretaria General d'Indústria i de la Petita i
Mitjana Empresa, sobre especificacions alternatives a les
mascaretes EPI amb marcat CE europeu, acceptava les
mascaretes d'origen xinès KN95 com EPI i les equiparava a les
FFP2.

Resolució de 20 de març de 2020, de la Secretaria General
d'Indústria i de la Petita i Mitjana Empresa, sobre
especificacions alternatives a les mascaretes EPI amb marcat
CE europeu.

Algun dels compareixents han insistir que les mascaretes eren,
definitivament, KN95 i que servien. Com saben que servien? Y
si servien com KN95, per què sotmetre-les a les proves de
qualitat d'FFP2 del Centre Nacional de Mitjans de Protecció?
I a la vista del resultat d'aquest informe que, de manera
demolidora, confirma que dels quatre tipus de mascaretes
només un compleix mínimament com FFP1 (les de menor
protecció de totes les FFP) i que els altres tres no compleixen
en absolut, amb un índex de penetració inacceptable. De veritat
servien com EPI? Podien protegir d'alguna manera?

Per tant, sembla que, si es creia que les mascaretes
efectivament eren KN95 vàlides, hagués estat lògic repartir-les
entre els professionals sanitaris. Això sí, en el cas que es
tengués la certesa que eren mascaretes vàlides.

Però això no és tot. Perquè si inicialment podíem tenir dubtes
sobre si les mascaretes eren FFP2 o KN95, el Sr. Mascaró, en
la seva proposta d'inici de resolució expressament les defineix
com mascaretes quirúrgiques. Grotesc.

I el més trist de tota aquesta situació és que, a dia d'avui, no
som capaços de saber a ciència certa què és el que es va rebre.
I no ho podem saber perquè de manera arbitrària i injustificada,
aquesta tramesa d'1,4 milions de mascaretes per un valor 3,7
milions d'euros, pagats en temps rècord, s'immobilitzà en un
magatzem, es bloquejaren i es deixaren caducar.

7. Es reben mascaretes que “no compleixen”, tal i com es
desprèn de l'informe del Centre Nacional de Mitjans de
Protecció, que ni serveixen com FFP2, ni possiblement tampoc
com KN95.

Efectivament, a finals de maig s'envien mostres de les
mascaretes al Centre Nacional de Mitjans de Protecció
(CNMP) per a analitzar-les, i el 8 de juny es rep el
corresponent informe a què ja ens hem referit, que assenyala
que cap de les  mostres enviades compleix com FFP2, només
una ho fa com FFP1 (mascaretes de baixa eficàcia de filtració
que no asseguren protecció enfront d'agents infecciosos) i que
les altres tres no ofereixen cap garantia de protecció pel seu
baixíssim nivell de filtració.

I després d'aquests resultats, no es va sol·licitar cap informe
tècnic ni es va realitzar cap prova que garantís que servissin
com KN95. I el que queda clar és que no eren mascaretes
quirúrgiques, malgrat el que expressament recull la proposta
d'inici de resolució parcial signada el 6 de juliol de 2023.

Per tant, concloem que es tracta de mascaretes que es compren
com FFP2, que s'adquireixen com KN95, que per tractar
d'iniciar una proposta de resolució es cataloguen de
quirúrgiques però que, en definitiva, queda clar que eren
defectuoses i que no servien, que no protegien i que era un
perill posar-les en circulació. Encara que les seves autèntiques
característiques mai no les coneixerem amb exactitud, perquè
es varen deixar caducar, immobilitzades, bloquejades, en un
magatzem del Servei de Salut.
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Així les coses, per això es varen immobilitzar des del primer
dia? Per això mai no es van usar?, per això es varen deixar
caducar? Però sent això així, perfectament comprensible haver
pogut rebre una mercaderia en mal estat, per què mai no es
reclama?, per què no es posa en coneixement de manera
immediata a l'empresa incomplidora? S'estava protegint la
presumpta trama corrupta?

En aquest sentit, la veritat és que resulta inexplicable que 1,5
milions de mascaretes, que varen costar 3,7 milions d'euros, no
s'utilitzaren durant els mesos de pandèmia i postpandèmia
posteriors a abril de 2020 ni en cap de les seves onades o
successives desescalades. Queda acreditat que el subdirector de
compres va ser avisat diverses vegades de la caducitat de les
mascaretes, fins i tot amb propostes d'ús per part dels
funcionaris, però mai no es va posar en circulació cap
d'aquestes mascaretes ni quan varen estar a punt de caducar, la
qual cosa desmunta la tesi que s'utilitzessin com a estoc de
seguretat, ja que el que en realitat sembla deduir-se és que es
varen bloquejar perquè no es va tenir mai la intenció
d'utilitzar-les.

9. Es va emetre per part del Sr. Mascaró un certificat de
correcta execució amb data 12 d'agost de 2020, fins i tot sabent
des del 8 de juny de 2020 que les mascaretes no complien amb
la qualitat exigida pel CNMP.

Efectivament, una vegada ja se sabien els resultats de les
anàlisis del Centre Nacional de Mitjans de Protecció (rebuts el
8 de juny) el Sr. Mascaró expedeix un certificat de correcta
execució, a petició de l'empresa involucrada en la presumpta
trama de corrupció, “sin tenerse a fecha de hoy de ninguna
incidencia, y surta efectos de participación en concursos
públicos”.

10. El certificat de correcta execució permet que l'empresa
continuï contractant amb l'administració i fa constar que ha
contractat durant l'any 2020 amb l'ib-salut “sin tenerse
conocimiento a fecha de hoy de ninguna incidencia”. Res a
afegir davant aquest despropòsit. Donar cobertura a la
presumpta trama corrupta perquè continuï operant, assenyalant
que no hi ha cap incidència a destacar pel que fa a rebre 1,4
milions de mascaretes que es presumien FFP2, que després van
ser KN95 i que, en qualsevol cas, no complien.

Efectivament, atenent tot l'esdevingut al voltant de l'expedient,
especialment al fet que les mascaretes no complien com FFP2,
es desconeixia si servien com KN95, i especialment perquè es
pretenia articular una reclamació respecte de la compra (tal
com han relatat els seus responsables en la comissió) sembla
que és totalment il·lògic certificar de conformitat l'execució del
contracte i, especialment, assegurar que no es coneix cap
indicació sobre aquest tema.

D'acord amb el Reial decret 1098/2001, pel qual s'aprova el
Reglament General de la Llei de contractes, en el seu article
11.4.b), es defineix aquest document com el certificat de
correcta execució que suposa donar fe en nom d'una
administració pública, en aquest cas el Servei de Salut, que un
contracte s'ha executat correctament i per tant aquesta empresa
és mereixedora que se li acrediti la solvència equivalent per
poder presentar-se a altres licitacions. És a dir, insistim, opera
literalment una clau (en aquest cas sembla que il·lícita), per

obrir les portes d'altres administracions i resultar adjudicatària
d'altres contractes públics.

11. Es paguen les mascaretes amb fons europeus ocultant
l'informe del Centre Nacional de Mitjans de Protecció
(CNMP). L'operació es va dur a terme ocultant informació i
saltant-se tots els controls. Per tant mai no s'havia d'haver
certificat.

El desembre de 2020, aquesta operació de compra d'1,4 milions
de mascaretes que ja se sabien defectuoses, per 3,7 milions
d'euros, es carrega, juntament amb unes altres, a fons europeus
FEDER. En aquest sentit, ja es va apuntar en la compareixença
de l'actual vicepresident del Govern i conseller d'Economia,
Hisenda i Innovació, el Sr. Antoni Costa, que si bé des de la
Intervenció de la CAIB o des de la Direcció General de Fons
Europeus no existeix l'obligació de recaptar tota la informació
relativa a cada expedient, va quedar clar que des de l'ib-salut sí
que hauria d'haver-se advertit sobre l'existència de l'informe del
Centre Nacional de Mitjans de Protecció que confirmava que
les mascaretes eren defectuoses. El Sr. Costa va declarar que
d'haver-se sabut, des de la DG de Fons mai no s'hagués
procedit a la certificació d'aquesta operació.

12. Queda constatat que el govern Armengol va ocultar fins a
dues ocasions de manera intencionada l'informe del CNMP

De fet, en sengles informes de la Intervenció de la CAIB, de 16
de setembre de 2021 (de control a posteriori de les operacions),
i de 19 de gener de 2022 (de control de fons) en què l'expedient
objecte d'aquesta comissió va ser seleccionat, no es fa constar
cap incidència després d'aquesta despesa que ja va ser certificat
al desembre de 2020.

De la mateixa manera, tampoc no es va comunicar cap
incidència quan el 21 d'abril de 2021 va tenir lloc una
verificació in situ en els magatzems de l'ib-salut.

13. Aquest certificat es va ocultar de manera intencionada a
Intervenció de la CAIB, a la Direcció General de Fons
Europeus, a l'Oficina anticorrupció (tal com va reconèixer
expressament el que fou el seu director, Jaume Far) i a la Unitat
Central Operativa de la Guàrdia Civil (UCO). Es va ocultar
informació essencial de cara a destapar una operació que mai
no s'havia d'haver dut a terme, que mai no s'havia d'haver pagat
amb fons europeus, que va acabar amb 1,4 milions de
mascaretes immobilitzades i caducades i en la qual estava
involucrada una presumpta trama de corrupció que ha esquitxat
qui fou ministre socialista i secretari d'organització del PSOE,
el Sr. José Luis Ábalos.

11. El 19 de juliol de 2022, i seguint instrucció de la Fiscalia
Especial contra la Corrupció i la Criminalitat Organitzada, la
Unitat Central Operativa de la Guàrdia Civil (UCO) es persona
a l'ib-salut i el Sr. Palomino no els proporciona tota la
documentació que obra en el seu poder relativa a l'expedient
objecte d'investigació.

A més, aquesta visita no es posa en coneixement de la
consellera de Salut, ni de la presidenta del Govern ni del
Consell de Govern.

Quan la UCO es presenta s l'ib-salut el 19 de juliol de 2022
perquè està investigant la concreta operació que ha estat
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objecte d'aquesta comissió d'investigació, el Sr. Palomino els
rep i es posa a la seva disposició. Sol·liciten aportació copia de
“cuanta información obre en su poder en referencia al
expediente XXXXX relativo a la adquisición de material
sanitario de protección, del que fue adjudicataria Soluciones
de Gestión y Apoyo a Empresas SL".

Doncs bé, el Sr. Palomino, com a director de Gestió i
Pressupostos no lliura part de la documentació que formava
part d'aquest expedient. Curiosament, no lliura ni l'informe del
Centre Nacional de Mitjans de Protecció ni el Certificat de
Correcta Execució, la transcendència de la qual ja ha estat
posada en relleu al llarg d'aquestes conclusions.

I, a més, suposem que conscient de la rellevància i de les
conseqüències que poden derivar-se d'una visita de la Unitat
Central Operativa de la Guàrdia Civil, ho notifica al seu
superior, l'aleshores director general de l'ib-salut, el Sr. Juli
Fuster. Però aquest últim no dóna trasllat d'aquesta
circumstància ni a la consellera de Salut, la Sra. Patricia
Gómez, ni a la presidenta del Govern.

12. L'anterior govern mai no va reclamar i tenim seriosos
dubtes que ni tan sols no hagués presentat una Proposta d'Inici
de Resolució Parcial si el Partit Socialista hagués guanyat les
eleccions del passat 28 de maig de 2023.

Les mascaretes arriben a Palma el 26 d'abril de 2020,
s'immobilitzen en un magatzem de l'ib-salut, són defectuoses,
es paguen amb fons europeus, s'oculta informació, mai no
s'utilitzen i es deixen caducar. Així i tot, s'emet un certificat de
correcta execució posterior a l'informe del Centre Nacional de
Mitjans de Protecció. Surrealista.

Però no menys esperpèntic resulta que, després de 3 anys de
complet silenci, havent deixat caducar aquests 1,4 milions de
mascaretes en un magatzem de l'ib-salut, l'única activitat duta
a terme consisteix en un ofici del Sr. Palomino de 23 de març
de 2023, de caràcter informatiu i sense cap efecte jurídic i una
primera actuació dirigida a reclamar, però sense començar una
reclamació, en forma de Proposta d'Inici de Resolució Parcial
signada pel Sr. Mascaró, Un descontentament, recordem, no
mostrat ni en l'acta de recepció de les mascaretes ni en el
certificat de correcta execució enviat i entregat a l'empresa
Soluciones de Gestión (certificat que precisament s'obvia i no
s'inclou en aquesta proposta d'inici).

Resulta sorprenent acceptar unes mascaretes i fins i tot emetre
un certificat de correcta execució i després en l'ofici de març de
2023 i en la proposta d'inici de resolució parcial, de juliol
d'aquest mateix any, qüestionar la seva qualitat. Recordem,
estem parlant d'unes mascaretes mai utilitzades, immobilitzades
i ja en aquests moments caducades.

Totes dues circumstàncies, unides a la data en què se signa la
citada proposta d'inici de resolució parcial, el 6 de juliol de
2023, dia en què precisament Marga Prohens havia de ser
investida presidenta del Govern de les Illes Balears pel Ple del
Parlament  no deixen de causar perplexitat i dubtes sobre
l'actuació de tots dos directius del Servei de Salut dels Illes
Balears. Per què aquesta proposta d'inici de resolució parcial
signada precisament el 6 de juliol de 2023? Resulta clar que
l'abandonament administratiu de l'expedient fins a aquella data
tan assenyalada fa sospitar la possibilitat que sense canvi de

govern aquells responsables mai no haguessin impulsat cap
reclamació.

13. S'oculta informació essencial que té a veure amb aquest
concret expedient en el traspàs de poders en el Govern dels
Illes Balears.

Ha quedat acreditat també, malgrat les diferents tesis sobre
aquest tema que existien a l'inici de la comissió, que durant els
traspassos de poders del Govern dels Illes Balears (Conselleria
de Salut i Servei de Salut de les Illes Balears) els responsables
sortints no van informar els entrants de cap de les especials
circumstàncies que afecten aquest expedient i, per tant, no es va
poder comentar res sobre els problemes associats a la compra,
l'ús que es dóna a les mascaretes, les contradiccions que
consten a l'expedient administratiu, l'anàlisi del CNMP, el
certificat de conformitat, la certificació amb fons europeus o la
recerca de la UCO i la Fiscalia Anticorrupció, entre altres.

14. La reclamació per tractar de recuperar el pagat per unes
mascaretes que “no compleixen” la comença el govern actual.
Però la resolució parcial, que compta amb el termini de 8
mesos per resoldre, aviat es mostra com una eina insuficient, en
no permetre recuperar la quantitat total pagada per aquestes
mascaretes i, sobretot, per la informació que ha anat
descobrint-se i que perjudica seriosament les possibilitats que
aquest procediment pogués prosperar.

Efectivament, respecte de la reclamació parcial que s'inicia el
24 d'agost, basada en el fet que les mascaretes no eren tipus
KN95/FFP2 i es valoraven com quirúrgiques, ha quedat
acreditat que manca de sentit, en haver declarat tots els
responsables de la compra que aquelles mascaretes eren KN95
vàlides, si bé recordem, d'acord amb el Centre Nacional de
Mitjans de Protecció, “no compleixen”. I precisament parlant
de la reclamació parcial, han quedat acreditats també els
següents fets:

- Que, tot i l'error que contenia la primera resolució, el termini
per resoldre era de vuit mesos, d'acord amb l'article 212.8 de la
Llei de contractes del sector públic, tal com  ha dictaminat en
reiterades ocasions el Consell Consultiu de les Illes Balears,
així com la Junta Consultiva de Contractació Administrativa,
ratificat pel mateix  Consell Consultiu en dictamen de 15 de
maig.

- Que la data d'inici per al còmput d'aquest termini era el 24
d'agost, dia de la signatura de la resolució d'inici per part del
director general, per la qual cosa el termini mai no podia acabar
el dia 18 de gener, com sembla que erròniament havien calculat
els membres de l'empresa.

- Que el desistiment, atenent el constatat en el punt anterior,
sembla l'opció més raonable respecte d'aquesta reclamació per
centrar-se en la revisió d'ofici per declarar la nul·litat de
l'expedient, atesa la sospita del Servei de Salut que existeixen
vicis de nul·litat (manca d'objecte social, falta de solvència
tècnica i falta de solvència financera) en el perfeccionament del
contracte.

15. Després de les declaracions dels responsables d'impulsar les
reclamacions esmentades, especialment de la funcionària
encarregada de tramitar el procediment, queda acreditat que no
va haver-hi cap indicació, ordre, pressió o directriu de cap
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membre del Govern ni directiu del Servei de Salut a cap
funcionari respecte d'aquest expedient.

Certament, resulten del tot inversemblants les escoltes
practicades als membres de l'empresa i el seu entorn que s'han
pogut conèixer a través de la premsa sobre possibles gestions
que mai no es varen produir. En alguns casos, s'ha comprovat
que la persona suposadament implicada en alguna de les
trobades es trobava en un altre lloc en el concret moment del
qual es parla i, en qualsevol cas, els investigats ja sabien que
estaven sent gravats, podent haver-se aprofitant aquesta situació
per tractar de desviar l'atenció o confondre els investigadors de
la Unitat Central Operativa de la Guàrdia Civil.

16. Resulta acreditat també, i serveixi com a resum, que durant
la legislatura 2019-2023 no es va articular durant més de tres
anys cap reclamació a l'empresa (i si es va fer un primer intent
de proposar l'obertura d'una reclamació va ser ja conegut el
canvi de govern), mentre que en els primers mesos de la
següent legislatura es van articular fins a dos procediments
(com hem comentat, la resolució parcial i posteriorment la
revisió d'ofici per declarar la nul·litat de l'expedient). Dues
accions a les quals cal sumar la personació del Servei de Salut,
a través de l'Advocacia de la comunitat autònoma, en la causa
que està instruint l'Audiència Nacional, la qual cosa demostra
que s'estan aplicant tots els esforços possibles a la defensa dels
ciutadans de les Illes Balears.

17. Malgrat que encara es troba en una fase inicial, i amb
posterioritat al tancament d'aquestes conclusions es traslladarà
tot l'expedient al Consell Consultiu perquè emeti el seu informe
preceptiu i vinculant, es considera que la revisió d'ofici per a la
declaració de nul·litat de l'expedient és un mecanisme adequat
per a la defensa dels  ciutadans de les Illes Balears.

18. El Sr. Koldo García, assessor llavors del ministre de
Transport, José Luis Ábalos, valent-se de la seva posició en el
ministeri i la seva influència sobre els càrrecs socialistes del
Govern de les Illes Balears, va mediar per a la compra i la
contractació del carregament  de xx mascaretes per xx milions
d'euros entre l'ib-salut i l'empresa Soluciones de Gestión.

19. Cap dels compareixents no ha aclarit qui va facilitar el
mòbil personal del Sr. Manuel Palomino al Ministeri de
Transports i Agenda Urbana, a través del qual es van iniciar els
contactes per a la compra a Soluciones de Gestión.

20. El llavors director de l'ib-salut, Juli Fuster, i el llavors
director de compres, Manuel Palomino, assumeixen que no van
informar cap membre del Govern ni tampoc els seus
successors, de la circumstància que l'expedient per la compra
de mascaretes era investigat per la Unitat Central Operativa de
la Guàrdia Civil, ni que aquesta unitat havia accedit a la recerca
de la documentació a les dependències de l'ib-salut.

Propostes de millora

- Dur a terme una auditoria completa de tots els contractes
subscrits durant la situació d'emergència provocada per la
pandèmia del COVID19.

- Ateses les específiques particularitats que han quedat patents

també amb la pandèmia, es proposa elaborar normativa en
matèria de contractació de caràcter sectorial per al concret
àmbit de la sanitat.

- Regular de manera concreta les condicions i la informació que
ha de subministrar-se en els traspassos de poders entre governs
i en els seus diferents organismes dependents.

- Exigir responsabilitats polítiques.

5 de juny de 2024
El portaveu
Sebastià Sagreras i Ballester

D) 
RGE núm. 7692/24, del Grup Parlamentari  VOX,

relativa a proposta de conclusions de la Comissió no
permanent d’investigació sobre les irregularitats produïdes
en la celebració de contractes amb l’empresa Soluciones de
Gestión y Apoyo a Empresas, SL, per part del Govern de
les Illes Balears des de l’any 2020 fins a la data.

Patricia de las Heras i Fernández, portaveu del Grup
Parlamentari VOX, presenta per a la seva consideració i, si
pertoca, aprovació per part de la Comissió d'investigació i
posteriorment pel Ple de la cambra, les següents

Conclusions

la) L'existència d'una presumpta trama de corrupció que és
objecte d'investigació per part de l'Audiència Nacional i de
la Fiscalia Europea, i la seva possible vinculació amb
l'expedient de contractació que és objecte d'investigació.

La investigació judicial denominada "operació Delorme" està
dirigida pel Jutjat Central d'Instruccio número 2 que dirigeix el
jutge Ismael Serrano i coordinada per la Fiscalia Anticorrupció
i la Unitat Central Operativa (UCO) de la Guàrdia Civil. Ha
estat decretat, a més, el secret sobre les actuacions.

En concret, s'estudia si hagué cobrament de comissions
irregulars o "mordidas" en les adjudicacions de contractes de
material sanitari destinats a entitats dependents dels ministeris
de Foment i Interior, així com als serveis de salut de Balears i
Canàries. El jutge sospita que han pogut cometre's deictes
d'organització criminal, suborn, tràfic d'influències i blanqueig
de capitals.

El passat 2l de febrer, la Guàrdia Civil detingué una vintena de
persones, de les quals 15 quedaren en llibertat immediatament
després de declarar davant la UCO. Unes altres quatre estan en
el focus de la investigació, tot i que també en llibertat amb
mesures cautelars. A més, res realitzaren 26 registres
domiciliaris y requeriments al llarg de la geografia del país.

Aquesta investigació sorgeix d'una denúncia del PP de Madrid
davant la Fiscalia Anticorrupción el març de 2022, que signa el
secretari generals dels "populars" madrilenys, Alfonso Serrano.
La denúncia s'interposà poc després que sortís a l'esfera pública
el "cas mascaretes" vinculat al germà de la presidenta
madrilenya, Isabel Díaz Ayuso (cas que quedà finalment
arxivat).
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Els "populars" denunciaren 13 contractes i són nou els que són
al focus de la investigació, per un valor aproximat als 50
milions d'euros. Tots ells, duts a terme pel procediment
d'urgència davant la pandèmia, la qual cosa relaxava els
requisits que hagués comportat qualsevol contractació pública
en circumstàncies normals.

L'eix de la investigació resideix en Koldo García. Exregidor
d'Huarte amb el PSN fa una dècada, quan era company de partit
de l'actual secretari d'Organització del PSOE, Santos Cerdán.
Es convertí en xofer d'Àbalos el 2018 quan el polític era
secretari d'Organització del PSOE. Un cop Àbalos es convertí
en ministre, el nomenà conseller de Renfe Mercancías. També
fou vocal del Consell Rector de Ports de l'Estat, que fou
precisament el primer organisme públic que adjudicà un
contracte a la trama. El jutge creu que García exercí
d'intermediari en les negociacions de compra de mascaretes a
través del ministeri amb empreses de diverses províncies, i
possiblement hagi cobrat comissions per facilitar aquests
contractes. Ho va fer, segons la Fiscalia, abusant del seu càrrec
públic.

L'empresari Íñigo Rotaeche és el propietari de l'empresa central
de la presumpta trama, Soluciones de Gestión, adjudicatària
dels contractes que s'investiguen.

No obstant això, són Juan Carlos Cueto i el president del
Zamora CF, Víctor Aldama, els que estarien darrere dels
contractes d'aquesta empresa, que "hauria estat emprada com
una empresa instrumental en un projecte comú" entre ambdós
i que disparà els seus ingressos i passa de zero euros el 2019
fins als 54 milions d'euros just un any després, coincidint amb
els contractes d'emergència que rebé dels Ministeris de
Transports, Sanitat i Interior i dels governs de Canàries i de
Balears, aleshores dirigits per l'actual ministre de Política
Territorial i per la presidenta del Congrés, Francina Armengol.

El Sr. Aldama tenia un "passi especial" en el Ministeri de
Foment i interlocució amb el secretari general de Ports de
l'Estat, gràcies a la seva "vinculació directa" amb l'assessor del
ministre, el Sr. Koldo García.

La realització de les negociacions oportunes per aconseguir la
repatriació de 200 milions de dòlars (uns 185 milions d'euros)
d'una venda de bitllets que no es pogué recuperar després de la
prohibició de treure doblers del país i que es vincula amb la
visita que el 20 de gener de 2020 realitzaren el Sr. José Luis
Ábalos, el Sr. Koldo García i el Sr. Víctor Aldama a l'aeroport
de Barajas per veure's amb la vicepresidenta de Veneçuela
Delcy Rodríguez, que era un dels onze funcionaris sancionats
per la Unió Europea el 25 de juny de 2018, amb els seus actius
congelats i  una prohibició de viatjar emesa contra ella després
que "sotscavàs la democràcia i l'estat de dret de Veneçuela".

Sembla ser que, si bé el Sr. Aldama tenia garantida d'entrada
l'adjudicació del subministrament de mascaretes a distintes
administracions espanyoles, no tenia el finançament ni
l'estructura empresarial i jurídica necessària per dur-lo a terme,
i li foren subministrats pel Sr. Juan Carlos Cueto, a través del
seu grup empresarial. Així les coses, el 16 de març, tan sols
dos dies després de decretar-se l'estat d'alarma -Soluciones de
Gestión i el Grup Cueto- ja firmaren un acord per a la
prestació de serveis de subministrament de mascaretes per 1,1
milions i aquesta mateixa setmana, el 22 de març, Soluciones

de Gestión arribà a un acord similar amb Deluxe Fortune i
MTM l80 Capital, ambdues empreses de Víctor de Aldama.

Per altra part, després d'aconseguir els contractes milionaris de
subministrament, els Srs. Aldama i Cueto necessitaven trobar
les persones encarregades d'adquirir les mascaretes a Xina, dur-
les a Espanya i entregar-les a les administracions públiques
contractants, i aparegué en escena el Sr. Israel Pilar com un
dels cinc intermediaris d'empreses subministradores de material
sanitari amb les quals aquells contactaren amb aquesta finalitat.

De fet, un informe de l'Oficina Nacional d'Investigació del Frau
(ONIF) detalla que els proveïdors d'origen xinès venien les
mascaretes a les esmentades empreses VALENCIA CAMA
CLOBAL TRADING i STAR TIC INNOVACION per un
import qie oscil·lava entre 1,1 euros i 1,2 euros la unitat i que,
posteriorment, des del mateix aeroport de Shenzen (Xina), les
venien a SOLUCIONES DE GESTIÓN Y APOYO A LAS
EMPRESAS entre 1,29 euros y 1,32 euros la unitat. Un
movimiento a peu de pista generador d'uns guanys elevats que
eren íntegrament repartides en comissions per intermediació a
les empreses espanyoles Clobal ASSOCIATED TECHNICIAN
2020-GAT  2020, ARSH CONSULTANCY & SKYKINE -
ACS- i IPIEDAD, i una elevada comissió per la venda a Itàlia
a ITULLI SL (societat espanyola de partíceps italians), totes
presumptament vinculades amb el Sr. lsrael Pilar.

A continuació SOLUCIONES DE GESTIÓN Y APOYO A
LAS EMPRESAS venia les mascaretes a les administracions
públiques per 2,5 euros -i arribaren fins a 3,27 euros en el
contracte del Ministeri d'Interior-, la qual cosa generà
novament un benefici per la diferència, que era íntegrament
distribuït entre les empreses dels Sres. Aldama i Cueto
mitjançant el pagament de comissions per intermediació i per
la prestació de serveis.

Així, en un moment en què anava a contrarellotge, davant la
necessitat de trobar mascaretes, el 20 de març i Transports
aprovàs una ordre per regular la compra de 8 milions de
mascaretes a PORTS DE L'ESTAT, li fou adjudicada la
compra a l'empresa SOLUCIONES DE GESTIÓN el dia
següent, en tan sols 24 hores, per 24 milions. El mateix passà
amb ADIF; Transports va emetre l'ordre de contractar 5 milions
de mascaretes el dia 26 de març i l'adjudicació a Soluciones,
per 12,5 milions, es materialitzà l'endemà, en menys de 24
hores. El 20 d'abril, la Subdirecció General de Gestió
Econòmica i Patrimonial (dependent d'Interior) n'adjudicà un
altre a aquesta empresa per valor de 3.479,355 (20 abril).

També ho intentaren, amb resultat infructuós, amb altres CCAA
governades pel PSOE com La Rioja, Astúries, Castella-La
Manxa, Aragó i Extremadura, que rebutjaren les mascaretes
ofertes perquè les consideraren "defectuoses", cares o perquè
ja tenien un proveïdor que els proporcionava material suficient.

ARAGÓ fou la primera comunitat a la qual el Sr. Koldo García
oferí les mascaretes de Soluciones de Gestión y Apoyo a
Empresas SL, que té la seu a Saragossa. L'exconsellera de
Presidència del Govern aragonès, Mayte Pérez, ha explicat
que parlà amb Koldo García per telèfon i que rebutjà la seva
oferta perquè les mascaretes que oferia "eren més cares" que
les que ja compraven. No obstant això, derivà l'oferta a
Ricardo Mur, president de la CEOE a Aragó, que en aquest
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moment s'encarregava de filtrar els contractes de
l'administració.

El Sr. Mur, segons declaracions recollides per El Mundo, ha
explicat que li semblà que Koldo García va ser "bastante
arrogante" i que li "olía raro" la seva forma d'operar: "Me
ofreció un precio que era unos 60 céntimos más caro por
mascarilla que al que estábamos comprando a empresas
conocidas y tambien me dijo que Aragón se tenía que encargar
del paso de la mercancía por aduana. No lo podía entender",
recorda l'empresari, estranyat que si era cosa del ministeri no
volgués assumirt aquest tràmit. I era importante, explica,
perquè si ell "se ocupaba de la aduona se perdía la pista sobre
el comprador original y, por tanto, toda la responsabilidad en
caso de mascarillas defectuosas quedaba para Aragón".

En el cas de LA RIOJA, el Sr. Koldo García intentà col·locar
sense èxit les mascaretes al govern de de Concha Andreu, que
les rebutjà perquè ja tenien altres proveïdors. "Contactó con el
Gobierno de La Rioja, pero yo teníamos compromisos con
otros proveedores, con lo cual ni lo consideromos", detalla
María Somalo, diputada socialista i consellera de Salut en el
govern d'Andreu. "Ni siquiera atendimos la oferta", afegeix.

És el mateix cas que ASTÚRIES: la cap de servei encarregada
de les compres del govern regional cercà informació de
l'empresa implicada i descartà fer la comanda perquè ja tenien
proveïdors coneguts que no deixaven en l'estacada al Principat
en un moment crucial quan totes les administracions
necessitaven material sanitari d'aquest tipus. Fonts properes al
cas asturià explicaren a elDiario.es que funcionàries de
compres del Servei de Salut parlaren amb el Sr. Koldo García
i "otra persona más de la empresa" i que, atès que no
coneixien la companyia,"hicieron una búsqueda en internet y
encontraron unas noticias sobre Angola muy extrañas" que
feien referència a una "estafa". "La funcionaria que hizo la
búsqueda, con toda esa informacion, habló con la entonces
gerente del Servicio de Salud (hoy consejera de Salud) y el
entonces consejero de Salud y les dijo lo que había encontrado
y leído y que no le daba mucha confianza. Y ellos dos, visto
eso, rechazaron la oferta y por eso Asturias no le compró
ninguna mascarilla a la empresa en cuestion".

La consellera de Salut, Concepción Saavedra, que l'anterior
legislatura era la gerent del Servei de Salut del Principat,
comentà que, en aquest moment, el govern asturià comptava
amb un "expediente de contratación de emergencia con un
número importante de mascarillas" i decidí que "no era el
momento de adquirirlas por otra vía". Saavedra ha reconegut
que hi hagué un "aluvión de intermediarios", si bé sempre es
considerà treballar amb firmes "confiables dedicades a este
sector" i amb les quals hi havia una experiècnia prèvia.

Per la seva banda,, la Junta d'EXTREMADURA descartà la
compra de mascaretes de les ofertes perquè dubtava de la seva
viabilitat i no veia amb bons ulls la idea que els doblers es
demanassin per avançat. Segons el diari Hoy, Extremadura
rebutjà per aquelles dates -estiu e 2020- altres ofertes similars
d'altres intermediaris.

En el cas de CASTELLA-LA MANXA, el motiu que
argumentà el govern regional el juny de 2020 -dos mesos
després que les comprassin Balears i Canàries- per rebutjar les
mascaretes és que eren "defectuosas". Així consta en el sumari

del cas, en un intercanvi de correus electrònics, als quals ha
tengut accés elDiario.es. "La documentación que aporta (...)
indica claramente que las mascarillas son defectuosas y por
ello no podemos valorar su adquisición". Fou la resposta del
Servei de Salut de Castella-La Manxa (SESCAM) a l'oferta que
havia arribat fins a l'executiu d'Emiliano Carcía-Page, que no
ha aclarit encara per què considerà aquestes mascaretes
"defectuosas", però ha explicat que "visto el certificado emitido
por la empresa, las mascarillas no cumplían con los mínimos
que exige el SESCAM en sus compras".

En aquesta oferta, segons la relació de correus electrònics,
participà como a mediador el propietari de l'aeroport de Ciudad
Real, Rafael Gómez Arribas. Segons aquests documents,
l'empresdari estava en contacte amb Víctor Aldama y aquest, al
seu torn, amb Íñigo Rotaetxe. En un dels correus es fa
referència al pressupost per a les mascaretes que volien vendre
al Govern de Castella-La Manxa. "Ninguna de las empresas de
la trama contrató con el Gobierno de Castilla-La Mancha y
ninguno de los investigados contactó telefónicamente con el
Gobierno regional. La oferta llegó a través del aeropuerto de
Ciudad Real", haurien precisat fonts del Govern de Castella-La
Manxa.

L'encarregat de fer arribar aquestes dades al SESCAM fou
l'aleshores director de Comunicació i Relacions Internacionals
de l'aeroport, José Fernando Sánchez Bódalo. Fou el 16 de juny
de 2020 a les 23.07 hores. En el text s'indicava una oferta del
proveïdor South Madrid lnternational Airport SL de 350.000
unitats de mascaretes KN95, al preu de 1,24 euros la unitat. A
l'oferta s'afegia coma document adjunt una declaració de
conformitat de CE Jianghe, la subministradora xinesa, així com
els corresponents informes tècnics. Menys d'una hora després,
el SESCAM responia i rebutjava l'oferta.

L'endemà, en un nou correu tramès pel Sr. Sánchez Bódalo es
demanava la reconsideració de l'oferta, sense que consti una
nova resposta. En aquest darrer correu Sánchez Bódalo lamenta
"la interpretación del informe que se mencionó puesto que el
mismo señala claramente como máximo permitido 21 defectos,
tanto menores como mayores, y la inspección encuentra 5
menores y 3 mayores; ninguno crítico", justificava. "Esos
mínimos defectos no afectan a los aspectos relacionados con
la  protección de la salud (inhalación/exhalación y filtrado),
que son objeto del otro informe adjuntado y que no presentan
problema alguno", finalitzava l'explicació.

Després de comprovar que de un dels contractes adjudicats pel
Ministeri de Transports a SOLUCIONES DE GESTIÓN també
hauria estat cofinançat amb fons europeus, la Fiscalia de la UE
ha acordat assumir tota la causa en substitució d'Anticorrupció
i del jutge Ismael Moreno, y no només el que afecta els
contractes de Balears i Canàries, i "así investigar
conjuntamente la totalidad de los contratos adjudicados por
las distintas administraciones públicas a la misma empresa en
un breve periodo de tiempo".

Pel que fa a l'expedient de contractació que és objecte
d'investigació, resulta destacable que el Sr. Koldo García
manifestàs al Sr. Mur en fer-li l'oferiment de 2 o 3 milions de
mascaretes per a la CA d'Aragó a finals de març o principis
d'abril, "Si no las quieres, en Baleares y Canarias las tengo
colocadas", i que, efectivament, aquesta empresa resultàs
adjudicatària, entre el 22 d'abril i el 4 de maig, de quatre
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contractes per a compra de material sanitari per part del servei
canari de Salut per un valor total de 12,3 milions d'euros i un
altre contracte per part del Servei de Salut de les Illes Balears
el 8 de maig, per valor de 3,7 milions d'euros.

De fet, si bé el primer contacte oficial amb l'empresa
SOLUCIONES DE GESTIÓN ve constituït, a l'expedient de
contractació, per un correu de 25/4 tramès pel Sr. Íñigo
ROTAETXE al Sr. PALOMINO que comprenia l'oferta, aquest
darrer reconegué durant la seva declaració davant aquesta
comissió d'investigació haver rebut prèviament una cridada del
Ministeri de Forment, on el remeteren a l'assessor del ministre,
el Sr. KOLDO, a qui el Sr. PALOMINO es dirigí via
WhatsApp, i li facilità les dades de SC, en concret, del Sr.
ROTAETXE, a qui es dirigí posteriorment per sol·licitar-li que
li enviàs per correu la FITXA TÈCNICA del producte.

I si bé s'ha intentat prendre declaració a les persones vinculades
a la presumpta trama, la situació processal d'investigats en què
es troben ha impedit verificar la seva possible vinculació amb
el contracte en qüestió, ja que totes elles s'han acollit al seu dret
de no declarar.

2a. Que es tenia coneixement, des d'abans de recepcionar la
mercaderia, que les mascaretes xineses KN95 sense marcat
comunitari que Soluciones de Gestión pretenia
subministrar no eren aptes per ser distribuïdes entre el
personal sanitari, la qual cosa feia inviable legalment la
seva adquisició i, tot i així, es decidí procedir a aquesta,
forçant per a això el procés de contractació amb l'única
finalitat de beneficiar la dita empresa en detriment de les
arques públiques, tal i com s'ha encarregat de demostrar el
transcurs dels esdeveniments.

- En primer lloc, i per arribar a aquesta conclusió, consideram
necessari prèviament distingir entre:

• Mitja màscara filtrant de protecció FFP2 d'un sol ús, es
tracta igual que l'anterior d'un equip de protecció
individual, EPI, (PPE sigles en anglès, personal protective
equipment), per a la protecció dels riscs de respirar
partícules o agents nocius a la indústria o en altres usos
particulars.
Les sigles FFP2 es corresponen amb la tipificació del nivell
de protecció ofert pel producte en base a la norma UNE-EN
149:200l+Al:2010, que es la norma harmonitzada d'obligat
compliment a la Unió Europea, que sota el reglamento UE
425/2016, el compliment d'aquesta legislació és obligatori
per a tots les EPI que es comercialitzen i s'usen a la UE. La
conformitat d'aquest producte amb aquestes regulacions es
manifesta a través de l'exhibició del logo CE.

• Mitja màscara filtrant de protecció KN95 d'un sol ús, es
tracta d'un equip de protecció individual, EPI (PPE sigles
en anglès, personal protective equipment), per a la
protecció dels riscs de respirar partícules o agents nocius a
la indústria o en altres usos particulars.

Les sigles KN95 es corresponen amb la tipificació del
nivell de protecció ofert pel producte en base a la norma
GB 2626:2006, que és la norma d'obligat compliment a
Xina per a la posada en el mercat d'aquests productes. S'han
de gravar en el producte aquestes sigles KN95 per a la seva
comercialització.

Per tant, la mascareta KN95 és un tipus d'EPI (equip de
protecció respiratòria) la tipologia de la qual emana d'una
norma xinesa, la GB 262:2006, que estableix els requisits
i els assaigs a efectuar per comprovar-ne el compliment,
mentre que les mascaretes FFP2 són un EPI, la tipologia i
l'homologació de les quals a la UE emana de la norma
harmonitzada UNE-EN 149:2001+A1:20l0.

• Mascaretes quirúrgiques, aquest tipus de producte és un
dispositiu mèdic, no és un EPI, el seu ús se situa a l'àmbit
clínic i la seva funció és impedir la contaminació creuada
d'agents microbiològics entre l'operatiu metge-sanitari i
pacient, és a dir, està dissenyada i fabricada amb la finalitat
d'evitar que les partícules biològiques del seu portador
siguin transmeses a un tercer, ofereixen una protecció cap
a fora, tot i que permeten l'entrada d'agents biològics
externs al seu portador. Aquest producte està supeditat al
compliment de la directiva CE MDD 93/42 i de la norma
harmonitzada UNE-EN 14683:2019+AC 20l9. En un
context sanitari, l'ús generalitzat de mascaretes quirúrgiques
genera un efecte de protecció global cap a l'exterior i evita
d'aquesta forma també el contagi per Coronavirus, estan
especialment indicades per al seu ús per persones amb
simptomatologia compatible amb COVID-19.

- En principi, totes les mascaretes de tipus EPI que volguessin
comercialitzar-se a Europa havien de comptar amb el marcat
CE com a equip de protecció individual de categoria III.
Aquests equips de protecció, en base al disposat en el
Reglament d'equips de protecció individual hauran de comptar
amb un control intern de la producció i la verificació d'un
organisme notificat per obtenir el seu marcat CE. És a dir, per
fabricar i obtenir l'homologació de les mascaretes FFP2, FFP3
y FFP1 s'hauran d'obtenir assaigs favorables amb organismes
notificats, control de producció en fàbrica i documentació
tècnica del producte conformement amb aquest reglament i la
norma UNE-EN 149:200l+al:2010 sobre dispositius de
protecció respiratòria (mascaretes FFP2).

No obstant això, davant la situació d'escassesa d'EPI amb el
marcat CE reglamentari en el mercat nacional i la seva
necessitat per a la protecció front la COVID-19 es dictà primer
la Resolució de la Secretaria General d'Indústria i de la Petita
i Mitjana Empresa de 20 de març de 2020 i posteriorment la de
23 de abril de 2020 per les quals, en base a la situació
excepcional, s'equiparava la mascareta KN95 xinesa a la FFP2
europea, en considerar que les seves especificacions tècniques,
diferents de les normes harmonitzades, oferien un nivell
adequat de protecció conformement amb els requisits essencials
de salut i seguretat establerts al Reglament (UE) 2016/425.

Nogensmenys, aquesta resolució establí dos escenaris per a
l'acceptació d'aquests equips de protecció individual sense
marcar CE:

l. Compra o adquisició pública, en el qual cas aquests EPI
només podien ser subministrats al personal sanitari, no podien
entrar en els canals habituals de distribució al públic, i la
verificació del producte l'havia de realitzar l'autoritat
contractant o acceptant durant el procés de compra o acceptació
de la donació.

2. Autorització temporal per a la comercialització d'equips de
protecció individual que garantissin un nivell adequat de salut
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i seguretat de conformitat amb els requisits essencials establerts
en el Reglament (UE) 2016/425, encara que els procediments
d'avaluació de la conformitat, inclosa la col·locació del marcat
CE, no s'hagués efectuat completament segons les normes
harmonitzades, tot i que s'havien d'haver iniciat.

És a dir, o l'empresa disposava d'una autorització temporal de
comercialització en territori espanyol, o els EPI no podien
ingressar en canals de distribució regulars i estar disponibles en
el mercat, ja fossin destinats als consumidors o a l'àmbit
professional, a no ser que es tractàs d'una compra pública
destinada a personal sanitari, en el qual cas la verificació
havia de ser realitzada per la mateixa administració durant el
procés de compra.

Així ho reconegué el perit Sr. MOLINA MIRANDA, en
manifestar que "La orden ministerial de abril creo que es 24 de
abril del Ministerio de Industria en el que establece dos formas
de adquirir estos equipos: hay una vía para los entidades
públicas, que pueden adquirir los equipos siempre y cuando
sean para uso exclusivo de sanitarios y lo dice así casi
textualmente; y hay otra vía, que es que cualquier otra persona
o empresa puede adquirir este mismo producto KN95 y traerlo
a Europa pero, si lo quiere comercializar fuera de ese ámbito
publico exclusivo para profesionales sanitorios, tiene que
sufrir una serie de, vamos a decir, filtros que, si no recuerdo
mal, eron: primero, comunicarlo a las consejerías de Industria
de cada una de las comunidades autónomas donde estuviera
establecido el interesado; segundo, comprometerse a reolizar
una serie de ensayos bajo normativa europeo que, al menos,
demostraran el cumplimiento de unos mínimos por parte del
producto; tercero, que tuvieran un etiquetado acorde con esa
utilización; y cuarto, y por ultimo final, pues que la Consejería
te diera esa aprobacion para la comercializacion de dichos
productos".

- Si examinam la fitxa tècnica subministrada, podem comprovar
que es tracta de mascaretes KN95 amb marcat europeu CE i,
per tant, degudament verificades per un organisme notificat.
Nogensmenys, el cert és que, de la documentació  d'origen i de
qualitat també tramesa per l'empresa SG, es desprèn clarament
que les mascaretes KN95 que s'havien de subministrat no
tenien aquest marcat CE, per la qual cosa només podien ser
adquirides com EPI sota el primer dels escenaris de la
Resolució de 23.04 de la Secretaria d'Indústria, això és,
mitjançant una compra o adquisició pública i, per tant,
necessàriament destinades, prèvia verificació, a l'ús del
personal sanitari.

Contràriament, ni el SR. MASCARÓ le hauria manifestat a la
SRA. ALEMANY, en el seu correu de 25 d'abril de 2020, que
volia tenir la seguretat que les mascaretes complien com FFP2.

- Quan es va preguntar al perit Sr. MIRANDA MOLINA sobre
quins assaigs o proves havia de fer l'administració contractant
per verificar o validar la qualitat d'aquest tipus de mascaretes,
manifestà que "el comprador tiene la potestad de realizar los
ensayos que crea oportuno sobre un producto comprado.
Normalmente se pacta con el vendedor. Se formaliza un
contrato de suministro en el que el vendedor establece qué
producto te va a vender y tú, como comprador, pues puedes
decir: oiga yo, a este producto que usted me da unos
documentos que parece que cumple con las especificaciones y
el uso pretendido, que yo voy a utilizar pues, ademas, voy a

hacerle esto, o lo voy a someter a tal ensayo de tal norma, o
voy a comprobarlo en mis laboratorios clínicos de no sé qué.
En fin, en resumidas cuentas, no había obligación de someter
a los productos o un determinado control, siempre y cuando
los productos acreditaron el cumplimiento de la norma, en este
caso de la KN95, la CB2626, y que tuvieran su declarocion de
conformidad por parte del fabricante-manufacturador de
dichas mascarillas".

En aquest sentit, segons manifestà la Sra. MARIA ALEMANY
durant la seva declaració davant aquesta comissió, durant el
procés de compra ella i les persones del seu departament
s'ocupaven de verificar la documentació de qualitat i el Sr.
MASCARÓ i els del seu departament, de la documentació
emesa en origen pel fabricant o proveïdor.

Nogensmenys, si observam aquesta documentació d'origen i de
qualitat i, en concret, de les inspeccions realitzades per Bureau
Veritas i per SCS en el moment de la compra, així com el
certificat CE d'ECM, es desprèn:

• Que la totalitat de les comandes foren realitzades per una
empresa denominada CAMA CLOBAL TRANDINC SLU
que, en principi, res no tenia a veure amb SOLUCIONES
CLOBALES Y APOYO A EMPRESAS SL, garantir que
aquestes mascaretes es corresponien amb les que aquesta
darrera els pretenia subministrar.

• Que, com a mínim, las 500.000 mascaretes procedents del
fabricant HUIZHOU HENCDA INNOVATION
COMMUNICATION EQUIPMENT CO, LTD (HAIER)
KN95 DAILY PROTECTIVE MASK (KSA) com de les
200.000 fabricades per FUJIAN (FPP), eren
"NON-MEDICAL PROTECTIVE MASK".

• Que els certificats CE de l'empresa italiana ECM serien
aparentment falsos, ja que si bé aquesta empresa és un
organisme notificat per a determinats productes, com
maquinària, no ho és per a equips de protecció individual I
(EPI).

Tot i així, el 27 d'abril de 2020 es decidí per part dels tècnics
de l'ib-salut, procedir no només a la importació del producte a
través del seu agent duaner, LANTIMAR ADUANAS Y
TRANSITOS, sinó també a la seva recepció de conformitat,
prèvia inspecció duta a terme a petició del proveïdor per un
organisme notificat com és AENOR, el representant del qual,
nogensmenys, manifestà haver-se limitat a efectuar un
comptatge de les mascaretes, ja que en cap moment no se li va
sol·licitar verificar-ne la qualitat.

Que els tècnics de l'ib-salut eren plenament coneixedors que la
deficient qualitat de les mascaretes impedia destinar-les al seu
ús pel personal sanitari, tal i com es desprèn del correu que el
Sr. MARTORELL li remet al Sr. MASCARÓ, el 28 d'abril de
2020, a las 9.06 hores quan, després de comunicar-li la
recepció de la comanda, li pregunta: "aquestes FFP2 són
bones???, s'ha acabat el problema??? I el Sr. MASCARÓ li
responia: "Com a FFP2 no ho sé. Entenc que si ja que la
comanda original la va fer una altra AAPP. De totes maneres es
per a la desescalada, NO PER AL SEU ÚS HOSPITALARI",
o del simple fet que arribassin al magatzem el mateix dia de la
seva recepció ja amb la instrucció que romanguessin
immobilitzades.
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- Conscients, per tant, de la impossibilitat de destinar el
material adquirit al personal sanitari, i estant ja aquest
immobilitzat en el magatzem, decidiren adquirir-les i pagar-les
com KN95 equivalents a les FFP2, i forçaren per a això el
procés de contractació de la seva compra en els termes
següents:

1r. Sol·licitant el 28 d'abril l'alta d'un codi "ad hoc", mai
utilitzat anteriorment, per classificar-les com FPP2 d'ús
domiciliari i poder així tramitar la seva comanda.

2n. Justificant posteriorment la seva adquisició per l'ib-salut per
la via d'emergència, mitjançant informe proposta d'1 de maig,
per al tractament de pacients del Servei de Salut de les Illes
Balears afectats pel COVID-19.

3r. Aprovant finalment la compra mitjançant la Resolució de 4
de maig per al seu obligat destí legal, que no era altre que
atendre les necessitats dels professionals sanitaris i d'entitats
socials o privades diverses que no podien prestar assistència
sanitària sense aquest material, perquè es tractava d'un virus
molt contagiós que no permetia tractar els pacients si no duien
posats aquests EPI, mateix dia en què es conforma la factura.

En aquest sentit, després de preguntar al perit Sr. MOLINA
MIRANDA sobre la possibilitat de l'ib-salut d'adquirir EPI per
a altres usos distints al sanitari, manifestà que "cuando los
adquiere una entidad pública, un ente público, difícilmente va
a ser para comercializarlo verdad acabar poniéndolo en las
ferreterías o en las farmacias, o en las droguerías y, además,
si no lo hiciera así estaría, vamos a decir que haciendo una
acción, como mínimo, poco procedente. Yo no sabría clarificar
si fuera de la ley o no, porque la ley, lo que permitía a los
entes públicos era adquirir este tipo de productos equivalentes
para el uso de sus profesionales en el ámbito de la salud".

A més, afegia que "en todo el Reglamento UE 425/2016 que
regulo estos tipos de productos a nivel de la Unión Europea yo
no he encontrado en ningun párrafo que distinga entre el uso
civil personal, a título terceros, a primeros, empleodos o no. O
sea, el reglamento en ningún momento, que yo recuerde (si
estoy equivacodo, es muy fácil buscarlo: se va al reglamento,
se pone en el buscador y se ve) tipifica que el uso de dichos
productos, equipos de protección individual, va a depender del
carácter laboral o de la tipografía laboral, o de como se
quiera decir -que no entiendo- para el uso de dichos
productos. El producto tiene que funcionar bien, seguro y
eficaz lo use quien lo use, lo compre quien lo compre".

Per altra banda, no resulta en absolut creïble que, d'un total de
2.094.780 mascaretes FFP2 que s'adquiriren per l'ib-salut per
la via d'emergència, l.430.600 -això és, un 70,68% de la
comanda total-, fossin per a ús domiciliari o civil (quan, a més,
es disposava d'un enorme sobreestocatge de mascaretes
quirúrgiques) i tan sols 614.180 per al personal sanitari, tan
mancat d'aquest material de protecció, considerant que, segons
afirmà el Sr. RAFAEL MARCOTE, l'estoc disponible d'aquest
material aquella setmana era de 20.000 unitats.

- Un mes després, en concret el 25 de maig, les mascaretes es
trameteren al Centre Nacional de Mitjans de Protecció per a la
seva anàlisi i l'ib-salut rebé el resultat dia 8 de juny, resultat que
no venia sinó a confirmar el que ja se sabia: que les
mascaretes no complien els requisits d'una mascareta FFP2

i que, per consegüent, cap de les mascaretes rebudes de
l'empresa no podia considerar-se equivalent. De fet, ni tan
sols complien com a mascaretes FFP1. En qualsevol cas, el
que mantingué en tot moment el Sr. Palomino és que el que
sol·licitaren fou mascaretes KN95 d'ús domiciliari i que el
que els subministraren fou KN95 d'ús domiciliari.

Es més, el 12 d'agost de 2020 el subdirector de Compres i
Logística emeté certificat de conformitat amb el
subministrament de l'empresa SOLUCIONES DE GESTIÓN
Y APOYO A EMPRESAS, SL, durant l'any 2020, número de
CPV: 18143000-3 (indumentària de protecció), per l'import
següent: 3.701.500 €, amb indicació, a més, que no s'havia
produït cap incidència en aquest subministrament i permetent
a aquesta empresa, en unió amb els altres certificats emesos per
ADIF, per Ports de l'Estat, pel Ministeri d'Interior i per la CA
de Canàries, acreditar-ne la solvència tècnica per integrar-se a
l'acord marc que posteriorment impulsà INCESA, en UTE amb
FERROVIAL.

- Amb posterioritat a la seva recepció i emmagatzematge, i
contràriament al manifestat per la Sra. ARMENGOL, la Sra.
PATRICIA GÓMEZ, el Sr. JULI FUSTER, el Sr. PALOMINO
i el Sr. NEGUERUELA, les esmentades mascaretes no es
destinaden a la desescalada -ja que, tal i com reconegué el Sr.
RAFAEL MARCOTE, en cap moment no es declararen com
estoc disponible davant el Ministeri de Sanitat-, ni tampoc es
procedí a la seva distribució entre la població civil a la qual
suposadament anaven destinades, sinó que es deixaren
emmagatzemades i permeteren que caducassin, a pesar de les
advertències realitzades per part del departament de Magatzem
i Logística a la Subdirecció de Compres, tant verbalment com
per escrit, sobre el compliment del termini de caducitat
esmentat.

- Només tres anys més tard, un cop caducades les mascaretes i
coneixedors d'un possible canvi en l'equip de govern, el Sr.
PALOMINO emeté, el març de 2023, un document -que és una
simple prevenció a l'empresa- on manifestava tot el contrari al
que havia sostingut durant la declaració davant aquesta
comissió, això és, que les mascaretes KN95 subministrades no
s'ajustaven a les FFP2 sol·licitades; i el Sr. MASCARÓ emeté
la providència d'inici de l'expedient, casualment, el mateix dia
en què es materialitzà aquest canvi de govern.

3a. Que, a pesar de ser plenament coneixedors del resultat
de l'anàlisi de les mascaretes per part del CNMP,
sol·licitaren finançar la seva adquisició amb càrrec als Fons
Europeus FEDER com a EPI, la qual cosa els dugué a ocultar
durant tres anys aquest resultat, tant a Intervenció, com a la
UCO, a l'Oficina anticorrupció i als tècnics d'aquests fons
europeus, i a determinar que el contracte que és objecte
d'investigació per part d'aquesta comissió estigués també
investigat per la Fiscalia Europea.

4a. Que no s'aprecia una eventual responsabilitat en el
desistiment de la reclamació de resolució parcial iniciada
per l'actual equip de govern.

És cert que, efectivament, l'inici del procediment per a la
resolució parcial del contracte amb SOLUCIONES DE
GESTIÓN se subscriu el 24 d'agost de 2023 per l'actual
director general de l'ib-salut, Sr. JAVIER UREÑA.
Nogensmenys, no és manco cert que aquest ha manifestat
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davant aquesta comissió, i així ha estat ratificat per la cap de
servei de Contractació de l'ib-salut, Sra. LAURA
MONTSERRAT, que l'inicià sense tenir coneixement  de tota
la informació relativa a l'expedient -i, en especial, de la
certificació de bona execució que li havia estat emesa a
l'empresa SOLUCIONES DE GESTIÓN el 12 d'agost de 2020,
l'emissió de la qual dificultava o impedia la viabilitat de la
reclamació- i sense saber que aquest contracte era investigat per
la UCO, ja que aquesta circumstància en cap moment ens fou
comunicada en efectuar-se el traspàs de poders a la Conselleria
de Salut. Tot això, unit a l'apreciació de motius que
determinarien nul·litat de ple dret del contracte, dugué el Sr.
UREÑA a desistir de la dita reclamació de resolució parcial del
contracte i a iniciar-ne una nova que instava a la seva nul·litat
i reclamava el muntant total de la despesa.

Sobre si aquest desistiment ha tingut lloc abans o després de
caducar l'expedient, consideram que aquesta circumstància
manca de tota rellevància i eficàcia pràctica tenint en compte
que, en el moment de tenir lloc aquest desistiment, en cap cas
no hauria prescrit el termini de 4 o 5 anys que tenia
l'administració per reclamar, i aquesta hagués pogut reproduir
la reclamació inicial de resolució parcial del contracte en uns
termes idèntics o bé, com es va fer, iniciar una acció distinta, la
de nul·litat del contracte -que, a més, ha estat recentment
avalada per una Sentència de l'Audiència Provincial de
Saragossa de 23 de març de 2024-, en virtut de la qual se
sol·licita, per si no fos prou, el reintegrament d'una quantitat
econòmica superior a la inicialment sol·licitada.

5 de juny de 2024
La diputada
Patricia de las Heras i Fernández

E) 
RGE núm. 7693/24, del Grup Parlamentari  MÉS per

Mallorca, relativa a proposta de conclusions de la Comissió
no permanent d’investigació sobre les irregularitats
produïdes en la celebració de contractes amb l’empresa
Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas, SL, per part del
Govern de les Illes Balears des de l’any 2020 fins a la data.

A partir de la documentació disponible i els testimonis
presentats concloem:

1. L’oferta va ser presentada al Sr. Palomino després d’un
contacte al seu telèfon particular per part d’una persona no
identificada del Ministeri de Transports i Mobilitat Sostenible,
pressumptament tramesa des de la centraleta de l’ib-salut, qui
li hauria donat el contacte del Sr. García, que l’hauria remès al
Sr. Rotaetxe. Queda així clara la implicació d’un alt càrrec del
ministeri i afiliat del PSOE amb la trama, però és inverosímil
que el ministeri intenti contactar amb el Govern de les Illes
Balears, amb l'ib-salut o amb el seu director de compres a
través de la centraleta; tanmateix, no s’ha pogut provar cap
contacte previ amb cap persona de responsabilitat.

2. Sobre la finalitat de les mascaretes ha quedat clar que es
varen destinar a l’estocatge per fer front a la desescalada, si bé
aquest fet no s’observa en els correus dels primers dies però sí
en l’ordre feta al Sr. Marcote just després de l’arribada del
material. No s’explica per què són aquestes les mascaretes
destinades a aquesta finalitat i no unes altres, ni tampoc per què

és exactament aquesta i no una altra la quantitat reservada.

3. Queda clar que aquestes mascaretes no es distribueixen entre
el personal sanitari, també emprant un criteri de prudència que
es veu positivament encertat a partir de les analítiques del
Centre Nacional de Mitjans de Protecció, que determinen que
les mascaretes comprades no tan sols no complien amb els
paràmetres d’una FFP2, sinó tampoc amb les seves llavors
equivalents KN95, que era el que s’havia sol·licitat i pagat.

4. No s’entén que els resultats d’aquesta analítica,
substantivament importants, no es compartissin en cap moment,
independentment que fossin expressament requerits (difícilment
pot ser requerit allò que no es coneix) per la Unitat Central
Operativa de la Guàrdia Civil, la Fiscalia Especial Contra la
Corrupció i la Criminalitat Organitzada, l’Oficina de Prevenció
i Lluita contra la Corrupció a les Illes Balears, la Intervenció
General de la comunitat autònoma, la Direcció General de Fons
Europeus…

5. S’aprecia per part dels responsables de l'ib-salut una constant
inexactitud en la documentació, sense que obligatòriament
d’això se’n desprengui una mala voluntat sinó un tracte relaxat
dels procediments administratius. Així, s’observen inexactituds
en el certificat de conformitat per a l’empresa de dia 12 d’agost
de 2020 (es diu textualment que no hi ha hagut cap incidència
en un servei que ja se sabia que no s’havia prestat
correctament, atès que la qualitat de les mascaretes proveïdes
era substancialment diferent a la sol·licitada); en l’acta
d’entrega de la documentació a la UCO de 19 de juliol de 2022
(en què es diu que la documentació va ser lliurada per una
persona diferent a la que ho va fer, malgrat ella mateixa signi
l’acta); a l’informe i a la resolució de dia 4 de maig de 2023 (en
ambdós casos es parla d’un ús sanitari que segons s’ha repetit
insistentment no s’havia contemplat mai); en l’inici de
resolució parcial per incumpliment parcial del contracte de dia
6 de juliol de 2023 (en què es parla de la retirada i
l'emmagatzamament d’un material que mai no s’hauria
distribuït); en la reclamació a l’empresa el 24 d’agost de 2023
(en què es dona un termini que després la pròpia administració
canvia)… S’entén que l’administració funciona sovint amb
documents models, però l’obligació de veracitat i exactitud no
es pot vulnerar de forma tan sistemàtica per cap ens públic, per
molt lloable i imprescindible que sigui la tasca mencionada,
sobretot en els períodes en què ens allunyàvem de l’inici de la
pandèmia. Es recomana a l’ib-salut revisar tots els seus
processos, i de forma específica i concreta el model de
certificat de conformitat d’un contracte.

6. No s’entén i es considera negligent que quan el 19 de juliol
de 2022 la Unitat Central Operativa de la Guàrdia Civil enviada
per la Fiscalia Especial Contra la Corrupció i la Criminalitat
Organitzada es persona a l’ib-salut per requerir la
documentació d’un expedient, els responsables polítics de l’ib-
salut no elevassin aquesta qüestió als seus superiors jeràrquics,
ni tan sols als immediats ni considerassin que aquest fet els
havia de dur a revisar d’ofici aquest expedient.

7. Es considera poc prudent que es tardàs 2 anys i 11 mesos o
3 anys i 3 mesos (depenent del punt que es prengui com a
referència) per fer la resolució parcial per incumpliment parcial
del contracte, malgrat s’estigués efectivament en període hàbil
de fer-ho. A més això no se justifica pel fet d’haver mantingut
les mascaretes com a estocatge davant la desescalada (no es
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renunciava al proveïment, només es revisava el preu), ni
tampoc pel devenir de la pandèmia.

8. No s’entén que no es contestassin les al·legacions de
l’empresa en temps i forma a la reclamació a l’empresa del 24
d’agost de 2023 i que s’envia a l’empresa el 17 d’octubre (o
que es contesten “de forma sucinta”); estranya i crida l’atenció
que la suposada trama, en les seves converses telefòniques,
celebri aquest fet com l’assoliment de les seves pressions a
través del PP estatal. Es considera poc verosímil que aquestes
converses fossin una teatralització arran que els membres de la
suposada trama conehueessin que eren escoltats per la UCO,
amb una dedicació i coherència difícil d’organitzar.

9. No entram en el moment de caducitat de la reclamació de
l’agost de 2023, fortament discutit en el si de la CNPI, però sí
en el dubte formal sobre què hagués passat amb ella si el cas no
hagués sortit a la premsa.

10. Es considera l’assumpció d’un risc innecessari en el
desistiment del procediment de reclamació iniciat el 24 d’agost
de 2023, per molt que s’iniciàs la resolució total del contracte
i s’obrís la via penal de forma paral·lela. A més es considera
del tot inadequat que aquest desistiment fos firmat pel director
general sense cap tipus d’informe pels tècnics jurídics i
econòmics, independentment de la formació i trajectòria
professional del propi director general.

Tanmateix, no podem sinó lamentar el precipitat i injustificat
final de la CNPI, propiciat de forma unilateral i no consensuada
per part de dos grups parlamentaris, sense que haguessin
comparegut testimonis importants que no han estat ni tan sols
contactats per totes les vies disponibles ni haver pogut recabar
tota la informació documental necessària.

Per tot això, consideram que aquesta CNPI pot determinar que
hi ha hagut negligències i praxis administratives errònies i
injustificades -fins i tot tenint en compte la gravetat del moment
sanitari durant part de la tramitació d’aquest expedient- però no
es pot determinar dolositat per part dels gestors i els funcionaris
que n’han fet part en cap dels dos períodes, ni abans ni després
de les eleccions autonòmiques de 2023, ni tampoc que fossin
conscients de la suposada corrupció lligada a la trama, sinó que
sembla més versemblant que aquesta se circumscrivís a les
centrals del PSOE i el PP estatals. La responsabilitat política de
les negligències i praxis errònies s’hauria d’analitzar amb més
deteniment.

5 de juny de 2024
El portaveu
Lluís Enric Apesteguia i Ripoll

3.9. MOCIONS

Ordre de Publicació

La Mesa del Parlament de les Illes Balears, en sessió de
dia 12 de juny de 2024, admet a tràmit la moció següent.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

A)
RGE núm. 7758/24, del Grup Parlamentari Socialista,

relativa a política general del Govern en relació amb el
preu de l'habitatge, derivada de la InterpelAlació RGE núm.
6800/24.

D'acord amb el que es preveu a l'article 170 del Reglament
del Parlament de les Illes Balears, el Grup Parlamentari
Socialista presenta, subsegüent a la InterpelAlació RGE núm.
6800/24, relativa a política general del Govern en relació amb
el preu de l'habitatge, la moció següent.

1. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears que, en exercici de les seves competències en matèria
d’habitatge, tal com permet la Llei estatal 12/2023, de 24 de
maig, pel dret a l’habitatge, declari, en el termini de 3 mesos,
totes les zones de la comunitat autònoma de les Illes Balears
que compleixin amb les condicions requerides, com a zones
tensionades, perquè els ciutadans d’aquests municipis puguin
beneficiar-se de l’aplicació de l’índex de preus de referència en
els preus de lloguer.

2. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a no permetre classificar nous sòls urbanitzables en els
municipis que tinguin més d’un 15% de sòl vacant, incloses
dins aquest percentatge les parcel·les qualificades com de
protecció oficial, tant públiques com privades.

3. El Parlament de les Illes Balears insta la consellera
d’Habitatge, Territori i Mobilitat del Govern de les Illes
Balears a reunir-se, en un termini de 15 dies, amb totes les
entitats i associacions d’aquestes illes que defensen l’accés de
tots els ciutadans de les Illes Balears a un habitatge digne.

4. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a pactar amb totes les entitats i associacions d’aquestes
illes que defensen l’accés de tots els ciutadans de les Illes
Balears a un habitatge digne, els criteris de selecció i les
condicions d’accés dels demandants als habitatges públics
protegits resultants de la cessió del dret de superfície a favor de
persones físiques o jurídiques, establint com a condició que
ningú no quedi exclòs a causa de tenir ingressos insuficients i
que el preu del lloguer d’aquests habitatges no superi en cap
cas el 30% dels ingressos dels ocupants.

5. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a pactar amb totes les entitats i associacions d’aquestes
illes que defensen l’accés de tots els ciutadans de les Illes
Balears a un habitatge digne, els preus màxims que hauran de
pagar els llogaters dels habitatges del programa “Lloguer
segur”, establint com a condició que ningú no quedi exclòs a
causa de tenir ingressos insuficients i que el preu del lloguer
d’aquests habitatges no superi en cap cas el 30% dels ingressos
dels ocupants.

6. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a fomentar la col·laboració públicoprivada per
construir en les parcel·les qualificades com de protecció oficial,
tant públiques com privades, i a aplicar els mateixos incentius,
com a mínim, que s’han concedit als promotors d’habitatges de

https://web.parlamentib.es/repositori/publicacions/11/bopibs/bopib-11-046.pdf#page=45
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preu limitat, i a fer-los efectius en un termini màxim de tres
mesos.

7. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a redactar un pla, en un termini màxim de sis mesos,
per incentivar urgentment la construcció d’habitatge públic
protegit de lloguer per aconseguir arribar al 15% com a mínim
d’habitatge públic protegit sobre l’habitatge total de les Illes
Balears.

8. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a modificar la Llei 3/2024, de 3 de maig, de mesures
urgents en matèria d’habitatge, per convertir la figura
“habitatge de preu limitat” en “habitatge públic protegit”.

9. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears, en el cas que no aprovi el punt anterior, a rebaixar el
preu de referència dels habitatges de preu limitat fins a
igualar-lo al preu de referència dels habitatges públics
protegits, tant per a compravenda com per a lloguer.

7 de juny de 2024
La diputada
Carol Marquès i Portella
El portaveu
Iago Negueruela i Vázquez

3.10. PREGUNTES AMB SOLALICITUD DE
RESPOSTA ESCRITA

Ordre de Publicació

La Mesa del Parlament de les Illes Balears, en sessió de
dia 12 de juny de 2024, admet a tràmit les preguntes amb
solAlicitud de resposta escrita següents.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

A)
RGE núm. 7527/24, de la diputada Amanda Fernández

i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
composició de la comissió ètica per supervisar quotes a
escoletes concertades.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, la diputada
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

Qui formarà part de la Comissió ètica per supervisar les
quotes que cobren les escoletes concertades a les famílies?

3 de juny de 2024
La diputada
Amanda Fernández i Rubí

B)
RGE núm. 7529/24, de la diputada Amanda Fernández

i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a fixació
de preus per a les escoletes.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, la diputada
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

La Conselleria d'Educació fixarà un preu per a totes les
escoletes concertades? I per a les públiques?

3 de juny de 2024
La diputada
Amanda Fernández i Rubí

C)
RGE núm. 7530/24, de la diputada Amanda Fernández

i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a fixació
de preus per zones a les escoletes concertades.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, la diputada
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

La Conselleria d'Educació fixarà un preu per zones de les
escoletes concertades? Quines zones?

3 de juny de 2024
La diputada
Amanda Fernández i Rubí

D)
RGE núm. 7531/24, de la diputada Amanda Fernández

i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
sancions davant incompliments derivats del Reglament o
Comissió ètica per supervisar quotes de les escoletes
concertades a les famílies.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, la diputada
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

La Conselleria d'Educació implementarà sancions davant
possibles incompliments que sorgeixin del Reglament o de les
decisions de la Comissió ètica per supervisar les quotes que
cobren les escoletes concertades a les famílies?

3 de juny de 2024
La diputada
Amanda Fernández i Rubí
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E)
RGE núm. 7532/24, de la diputada Amanda Fernández

i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
actuacions de la Conselleria d'Educació amb les escoletes de
la xarxa complementària o concertades que apliquen tarifes
escessives.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, la diputada
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

Com actua la Conselleria d'Educació amb les escoletes de
la xarxa complementària o concertades que ja han localitzat que
estan aplicant tarifes excessives a les famílies?

3 de juny de 2024
La diputada
Amanda Fernández i Rubí

F)
RGE núm. 7533/24, de la diputada Amanda Fernández

i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a centres
de la xarxa complementària que passen a escoletes
concertades.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, la diputada
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

Quants centres de la xarxa complementària passen a ser
escoletes concertades? Comparativa del nombre total
d'escoletes que eren de la xarxa complementària i quantes seran
el setembre escoletes concertades.

3 de juny de 2024
La diputada
Amanda Fernández i Rubí

G)
RGE núm. 7534/24, de la diputada Amanda Fernández

i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a nombre
d'escoletes concertades en l'actualitat.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, la diputada
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

Actualment ja hi ha escoletes concertades o totes són de la
xarxa complementària? Quantes?

3 de juny de 2024
La diputada
Amanda Fernández i Rubí

H)
RGE núm. 7542/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
infraestructures sociosanitàries (1).

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

En quin punt estan les obres de la Residència de Son
Dureta?

3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

I)
RGE núm. 7543/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
infraestructures sociosanitàries (2).

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

En quin punt estan les obres de la Residència d'Es Castell?

3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

J)
RGE núm. 7544/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
infraestructures sociosanitàries (3).

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

En quin punt estan les obres de la Residència de Son
Martorell?

3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

K)
RGE núm. 7545/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
infraestructures sociosanitàries (4).

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.



4228 BOPIB núm. 49 -  14 de juny de 2024

En quin punt estan les obres de la Residència Quarter de
Santiago de Maó?

3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

L)
RGE núm. 7546/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
infraestructures sociosanitàries (5).

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

En quin punt estan les obres de la Residència d'Andratx?

3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

M)
RGE núm. 7547/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
infraestructures sociosanitàries (6).

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

En quin punt estan les obres de la Residència de Sant
Llorenç?

3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

N)
RGE núm. 7548/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
infraestructures sociosanitàries (7).

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

En quin punt estan les obres de la Residència de Bunyola?

3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

O)
RGE núm. 7549/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
infraestructures sociosanitàries (8).

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

En quin punt estan les obres de la Residència d'Es Migjorn
Gran?

3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

P)
RGE núm. 7550/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
infraestructures sociosanitàries (9).

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

En quin punt estan les obres de la Residència de Llucmajor?

3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

Q)
RGE núm. 7551/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
infraestructures sociosanitàries (10).

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

En quin punt estan les obres del Centre de dia de Sóller?

3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

R)
RGE núm. 7552/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
infraestructures sociosanitàries (11).

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

En quin punt estan les obres del Centre de dia d'Alaior?
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3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

S)
RGE núm. 7553/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
infraestructures sociosanitàries (12).

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

En quin punt estan les obres del Centre de dia de Maria de
la Salut?

3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

T)
RGE núm. 7554/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
infraestructures sociosanitàries (13).

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

En quin punt estan les obres del Centre de dia de Son
Xigala de Palma?

3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

U)
RGE núm. 7555/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
infraestructures sociosanitàries (14).

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

En quin punt estan les obres del Centre de dia de Selva?

3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

V)
RGE núm. 7556/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
infraestructures sociosanitàries (15).

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

En quin punt estan les obres del Centre de dia d'Alaró?

3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

W)
RGE núm. 7557/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
infraestructures sociosanitàries (16).

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

En quin punt estan les obres del Centre de dia d'Artà?

3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

X)
RGE núm. 7558/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
infraestructures sociosanitàries (17).

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

En quin punt estan les obres del Centre de dia de Calvià?

3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

Y)
RGE núm. 7559/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
infraestructures residencials (1).

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

En quin punt està l'execució dels MRR de fons europeus
destinats a la construcció de noves infraestructures residencials
per a gent gran en situació de dependència?
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3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

Z)
RGE núm. 7560/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
infraestructures residencials (2).

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

Quina és la relació detallada de cadascun dels projectes per
a la construcció de noves infraestructures residencials i de
centres de dia per a gent gran en situació de dependència que
es fan amb càrrec al mecanisme de finançament de fons
europeus MRR?

3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

AA)
RGE núm. 7561/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
infraestructures residencials (3).

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

En quin punt estan els diferents convenis de finançament de
fons europeus de MRR destinats a la construcció de noves
infraestructures residencials per a gent gran en situació de
dependència?

3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

AB)
RGE núm. 7562/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
infraestructures residencials (4).

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

Quina és la relació detallada dels nous serveis d'acollida que
s'han incorporat a la xarxa d'emancipació per a joves extutelats
per l'administració que s'han posat en marxa des del passat mes
de juliol de 2023 fins al maig de 2024 i que estan plenament
operatius?

3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

AC)
RGE núm. 7563/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
infraestructures residencials (5).

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

Quina és la relació detallada dels nous serveis d'acollida que
s'han incorporat a la xarxa d'emancipació per a joves extutelats
per l'administració que s'han posat en marxa des del passat mes
de juliol de 2023 fins al maig de 2024 i que estan en posada en
marxa o en tramitació?

3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

AD)
RGE núm. 7564/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a atenció a la
dependència.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

En quin punt està el desplegament del nou Reial Decret
675/2023, de 18 de juliol, pel qual es modifica el Reial Decret
1051/2013, de 27 de desembre, pel qual es regulen les
prestacions del Sistema per a l'autonomia i atenció a la
dependència, establertes a la Llei 39/2006, de 14 de desembre,
de promoció de l'autonomia personal i atenció a les persones en
situació de dependència?

3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

AE)
RGE núm. 7565/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de
casos grau I a Eivissa.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

A quants casos de grau I de l'illa d'Eivissa s'han incrementat
les hores previstes en el nou Reial Decret 675/2023, de 18 de
juliol, a data 31/05/2024?
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3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

AF)
RGE núm. 7566/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de
casos grau I a Formentera.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

A quants casos de grau I de l'illa de Formentera s'han
incrementat les hores previstes en el nou Reial Decret
675/2023, de 18 de juliol, a data 31/05/2024?

3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

AG)
RGE núm. 7567/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de
casos grau I a Mallorca.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

A quants casos de grau I de l'illa de Mallorca s'han
incrementat les hores previstes en el nou Reial Decret
675/2023, de 18 de juliol, a data 31/05/2024?

3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

AH)
RGE núm. 7568/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de
casos grau I a Menorca.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

A quants casos de grau I de l'illa de Menorca s'han
incrementat les hores previstes en el nou Reial Decret
675/2023, de 18 de juliol, a data 31/05/2024?

3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

AI)
RGE núm. 7569/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de
casos grau II a Eivissa.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

A quants casos de grau II de l'illa d'Eivissa s'han
incrementat les hores previstes en el nou Reial Decret
675/2023, de 18 de juliol, a data 31/05/2024?

3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

AJ)
RGE núm. 7570/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de
casos grau II a Formentera.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

A quants casos de grau II de l'illa de Formentera s'han
incrementat les hores previstes en el nou Reial Decret
675/2023, de 18 de juliol, a data 31/05/2024?

3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

AK)
RGE núm. 7571/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de
casos grau II a Mallorca.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

A quants casos de grau II de l'illa de Mallorca s'han
incrementat les hores previstes en el nou Reial Decret
675/2023, de 18 de juliol, a data 31/05/2024?

3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

AL)
RGE núm. 7572/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de
casos grau II a Menorca.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
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sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

A quants casos de grau II de l'illa de Menorca s'han
incrementat les hores previstes en el nou Reial Decret
675/2023, de 18 de juliol, a data 31/05/2024?

3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

AM)
RGE núm. 7573/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de
casos grau III a Eivissa.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

A quants casos de grau III de l'illa d'Eivissa s'han
incrementat les hores previstes en el nou Reial Decret
675/2023, de 18 de juliol, a data 31/05/2024?

3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

AN)
RGE núm. 7574/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de
casos grau III a Formentera.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

A quants casos de grau III de l'illa de Formentera s'han
incrementat les hores previstes en el nou Reial Decret
675/2023, de 18 de juliol, a data 31/05/2024?

3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

AO)
RGE núm. 7575/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de
casos grau III a Mallorca.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

A quants casos de grau III de l'illa de Mallorca s'han
incrementat les hores previstes en el nou Reial Decret
675/2023, de 18 de juliol, a data 31/05/2024?

3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

AP)
RGE núm. 7576/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de
casos grau III a Menorca.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

A quants casos de grau III de l'illa de Menorca s'han
incrementat les hores previstes en el nou Reial Decret
675/2023, de 18 de juliol, a data 31/05/2024?

3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

AQ)
RGE núm. 7577/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a ajuda a
domicili.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

Quan tenen prevista la modificació dels convenis subscrits
amb les entitats prestadores dels serveis d'ajuda a domicili per
donar compliment al desplegament del nou Reial Decret
675/2023, de 18 de juliol, a data 31/05/2024?

3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi

AR)
RGE núm. 7666/24, de la diputada Maria Ramon i

Salas, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa
a Comissió ètica de les escoletes concertades (1).

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, la diputada
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

Qui formarà part de la Comissió ètica que vigilarà les
quotes de les escoletes concertades?

5 de juny de 2024
La diputada
Maria Ramon i Salas
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AS)
RGE núm. 7667/24, de la diputada Maria Ramon i

Salas, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa
a Comissió ètica de les escoletes concertades (2).

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, la diputada
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

Quin funcionament s'establirà a la Comissió ètica que
vigilarà les quotes de les escoletes concertades?

5 de juny de 2024
La diputada
Maria Ramon i Salas

AT)
RGE núm. 7668/24, de la diputada Maria Ramon i

Salas, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa
a fons públics per a escoletes concertades (1).

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, la diputada
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

Quantes escoletes concertades estan adherides en aquests
moments a la xarxa complementària i reben fons públics?

5 de juny de 2024
La diputada
Maria Ramon i Salas

AU)
RGE núm. 7669/24, de la diputada Maria Ramon i

Salas, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa
a fons públics per a escoletes concertades (2).

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, la diputada
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

Quines sancions es preveuen per a les escoletes concertades
que no acompleixin amb els preus establerts?

5 de juny de 2024
La diputada
Maria Ramon i Salas

AV)
RGE núm. 7694/24, de la diputada Joana Gomila i

Lluch, del Grup Parlamentari Mixt, relativa a resposta als
docents menorquins que han obtingut plaça a les Pitiüses.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, la diputada
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

Molts docents de Menorca varen aprovar les oposicions el
curs passat i varen obtenir plaça a les illes d'Eivissa i
Formentera. Aquest fet té una sèrie de conseqüències negatives
per a aquests docents menorquins, atès l'elevat preu de
l'habitatge i la manca d'habitatge accessible a les Pitiüses, les
dificultats per conciliar la vida laboral i familiar, les dificultats
en la mobilitat entre illes, etc. Quina resposta pensa donar el
Govern a la situació d'aquests docents?

6 de juny de 2024
La diputada
Joana Gomila i Lluch

AW)
RGE núm. 7716/24, del diputat Marco Antonio

Guerrero i Moreno, del Grup Parlamentari Socialista,
relativa a denúncia de presumptes irregularitats en alguna
federació esportiva de les Illes Balears.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

Ha rebut el Govern de les Illes Balears alguna instància
denunciant presumptes irregularitats en alguna federació
esportiva de les Illes Balears?

En cas afirmatiu, se sol·licita còpia de la instància
registrada, així com de la resposta donada per la institució
pública al ciutadà, a la ciutadana o a l'entitat que va registrar la
instància.

6 de juny de 2024
El diputat
Marco Antonio Guerrero i Moreno

AX)
RGE núm. 7717/24, del diputat Marco Antonio

Guerrero i Moreno, del Grup Parlamentari Socialista,
relativa a autorització o sol·licitud de concessió sobre el
port d'Es Canar a Santa Eulària del Riu.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

Hi ha alguna autorització i/o sol·licitud de concessió sobre
el port o abric d'Es Canar en el municipi de Santa Eulària del
Riu?

6 de juny de 2024
El diputat
Marco Antonio Guerrero i Moreno
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AY)
RGE núm. 7744/24, de la diputada Amanda fernández

i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a norma
on queda reflectida la possibilitat d'obtenir l'aptitud del
període de proves del procediment selectiu convocat per
resolució de la directora general de Personal Docent de 5 de
desembre de 2022 sense haver superat el termini de 5
mesos.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, la diputada
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

A la resposta 5612/2024 la Conselleria d’Educació i
Universitats contesta:

“No, no haurà de repetir la fase de pràctiques ja que la
norma no es limita al que manifesta el contingut d’aquesta
iniciativa”.

La iniciativa esmentada a la pregunta era la Resolució del
director general de Personal Docent de dia 27 de setembre de
2023, per la qual es regula la fase de pràctiques dels aspirants
que han superat el procediment selectiu convocat per Resolució
de la directora general de Personal Docent de 5 de desembre de
2022, i on diu que la fase de pràctiques és de mínim cinc
mesos, així com també ho diu a la Resolució de la directora
general de Personal Docent de 3 de juliol de 2023, per la qual
es nomenen funcionaris en pràctiques, i es procedeix a
l’adjudicació de les destinacions provisionals, els aspirants
seleccionats en el procediment selectiu convocat per Resolució
de la directora general de Personal Docent de 5 de desembre de
2022, per la qual es convoquen proves selectives d’accés al cos
d’inspectors d’educació a les Illes Balears. 

A quina norma queda reflectit que es pot ser “apte” sense haver
superat aquest termini de 5 mesos, com és el cas de la senyora
Isabel Salas?

7 de juny de 2024
La diputada
Amanda Fernández i Rubí

AZ)
RGE núm. 7745/24, de la diputada Amanda Fernández

i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a motiu
que fonamenta la reducció del període de proves de la Sra.
Isabel Salas.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, la diputada
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

A la Resolució del director general de Personal Docent de dia
27 de setembre de 2023, per la qual es regula la fase de
pràctiques dels aspirants que han superat el procediment
selectiu convocat per Resolució de la directora general de
Personal Docent de 5 de desembre de 2022, per la qual es
convoquen proves selectives d’accés al cos d’inspectors
d’educació a les Illes Balears a la base tercera diu:

"De manera excepcional i en els supòsits relacionats amb
els permisos i excedències per motius de conciliació de la

vida personal, familiar i laboral, per raó de violència de
gènere i per a les víctimes de terrorisme i els seus familiars
directes (art. 49 i art. 89 c), d) i e)) del Reial decret
legislatiu 5/2015, de 30 d'octubre, modificat per l'article 3
del Reial decret llei 6/2019, d'1 de març), en les situacions
de risc durant l'embaràs o d'embaràs de risc i en casos de
força major degudament acreditats, la durada d'aquesta fase
serà almenys de tres mesos d'activitat docent efectiva en la
destinació obtinguda com a funcionari en pràctiques i
sempre abans del dia 21 de juny de 2024”.

La reducció del termini de pràctiques de la Sra Isabel Salas es
fonamenta en aquest punt? És un cas excepcional? Quin tipus
de permís o excedència per motiu de per motius de conciliació
de la vida personal, familiar i laboral, per raó de violència de
gènere i per a les víctimes de terrorisme i els seus familiars
directes (art. 49 i art. 89 c), d) i e)) del Reial decret legislatiu
5/2015, de 30 d'octubre, modificat per l'article 3 del Reial
decret llei 6/2019, d'1 de març), en les situacions de risc durant
l'embaràs o d'embaràs de risc i en casos de força major
degudament acreditats, s’ha basat aquesta reducció?

7 de juny de 2024
La diputada
Amanda Fernández i Rubí

BA)
RGE núm. 7746/24, de la diputada Amanda Fernández

i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
consideració del fet d'optar a un càrrec de confiança com
a força major degudament acreditada.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, la diputada
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

Creuen que optar a un lloc de treball com a càrrec de confiança
és una força major degudament acreditada, com és el cas de la
Sra Isabel Salas?

7 de juny de 2024
La diputada
Amanda Fernández i Rubí

BB)
RGE núm. 7747/24, de la diputada Amanda Fernández

i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
aportació de sol·licitud i documentació acreditativa en
relació al període de proves de la sra. Salas feta abans del
16 d’octubre de 2023.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, la diputada
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

A la Resolució del director general de Personal Docent de dia
27 de setembre de 2023, per la qual es regula la fase de
pràctiques dels aspirants que han superat el procediment
selectiu convocat per Resolució de la directora general de
Personal Docent de 5 de desembre de 2022, per la qual es
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convoquen proves selectives d’accés al cos d’inspectors
d’educació a les Illes Balears a la base tercera diu:

“De manera excepcional i en els supòsits relacionats amb
els permisos i excedències per motius de conciliació de la
vida personal, familiar i laboral, per raó de violència de
gènere i per a les víctimes de terrorisme i els seus familiars
directes (art. 49 i art. 89 c), d) i e)) del Reial decret
legislatiu 5/2015, de 30 d'octubre, modificat per l'article 3
del Reial decret llei 6/2019, d'1 de març), en les situacions
de risc durant l'embaràs o d'embaràs de risc i en casos de
força major degudament acreditats, la durada d'aquesta fase
serà almenys de tres mesos d'activitat docent efectiva en la
destinació obtinguda com a funcionari en pràctiques i
sempre abans del dia 21 de juny de 2024. Per acollir-se a
aquesta excepcionalitat les persones interessades han de fer
una sol·licitud adreçada a la Direcció General de Personal
Docent i adjuntar-hi tota la documentació acreditativa. Per
resoldre aquesta sol·licitud, la Direcció General de Personal
Docent pot sol·licitar un informe favorable de la comissió
de valoració. La sol·licitud de reducció de la durada de la
fase de pràctiques s'ha de presentar, sempre que sigui
possible, abans del 16 d'octubre de 2023”.

La Sra Isabel Salas va realitzar la sol·licitud i va adjuntar la
documentació acreditativa abans del 16 d’octubre de 2023?

7 de juny de 2024
La diputada
Amanda Fernández i Rubí

BC)
RGE núm. 7748/24, de la diputada Amanda Fernández

i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
documentació acreditativa per justificar que optar a un lloc
de treball com a càrrec de confiança és una força major.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, la diputada
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

Quina és la documentació acreditativa que s’ha d’ajuntar per
acreditar que optar a un lloc de treball com a càrrec de
confiança és una força major?

7 de juny de 2024
La diputada
Amanda Fernández i Rubí

BD)
RGE núm. 7749/24, de la diputada Amanda Fernández

i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
documentació acreditativa de força major que va adjuntar
a la sol·licitud la Sra. Isabel Salas per poder reduir el seu
termini de pràctiques.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, la diputada
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

Quina documentació acreditativa de força major va adjuntar a
la sol·licitud la Sra Isabel Salas per poder reduir el seu termini
de pràctiques, que només es pot fer excepcionalment?

7 de juny de 2024
La diputada
Amanda Fernández i Rubí

BE)
RGE núm. 7750/24, de la diputada Amanda Fernández

i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
resolució del director general de Personal Docent i Centres
Concertats confirmant reducció de termini de pràctiques de
la sra. Isabel Salas.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, la diputada
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

El director general de Personal Docent i Centres Concertats ha
signat una resolució confirmant la reducció del termini de
pràctiques de la Sra Isabel Salas? En quina data? On està
publicada?

7 de juny de 2024
La diputada
Amanda Fernández i Rubí

BF)
RGE núm. 7763/24, del diputat Ferran Rosa i Gaspar,

del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a
motius de suspensió de la L312.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula a la Conselleria d'Habitatge, Territori i
Mobilitat del Govern de les Illes Balears la pregunta següent
amb solAlicitud de resposta escrita.

El passat 9 de juny es va comunicar per xarxes socials la
suspensió de la L312 entre Muro i Inca a causa de retencions de
trànsit. Creu la consellera que la retenció en el trànsit és motiu
suficient per suspendre el servei d'autobús?

10 de juny de 2024
El diputat
Ferran Rosa i Gaspar

BG)
RGE núm. 7764/24, del diputat Ferran Rosa i Gaspar,

del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a
motius de suspensió de la L312 (2).

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula a la Conselleria d'Habitatge, Territori i
Mobilitat del Govern de les Illes Balears la pregunta següent
amb solAlicitud de resposta escrita.
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El passat 9 de juny es va comunicar per xarxes socials la
suspensió de la L312 entre Muro i Inca a causa de retencions
de trànsit. Quin missatge creu que es llança a la ciutadania amb
aquesta suspensió?

10 de juny de 2024
El diputat
Ferran Rosa i Gaspar

BH)
RGE núm. 7765/24, del diputat Ferran Rosa i Gaspar,

del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a
motius de suspensió de la L312 (3).

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula a la Conselleria d'Habitatge, Territori i
Mobilitat del Govern de les Illes Balears la pregunta següent
amb solAlicitud de resposta escrita.

El passat 9 de juny es va comunicar per xarxes socials la
suspensió de la L312 entre Muro i Inca a causa de retencions
de trànsit. Quin apartat dels plecs de la concessió preveu la
suspensió de línies d'autobús per mor de retencions de trànsit?

10 de juny de 2024
El diputat
Ferran Rosa i Gaspar

BI)
RGE núm. 7766/24, del diputat Ferran Rosa i Gaspar,

del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a pas
a nivell a Santa Maria.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula a la Conselleria d'Habitatge, Territori i
Mobilitat del Govern de les Illes Balears la pregunta següent
amb solAlicitud de resposta escrita.

El passat 7 de juny les barreres d'un pas a nivell de Santa
Maria no varen baixar mentre el tren estava en circulació. Per
sort, el maquinista va ser-ne conscient i va operar amb total
diligència, reduint notablement la velocitat per evitar
col·lisions. Quines mesures pensa prendre la consellera per
evitar que situacions d'aquest tipus tornin succeir?

10 de juny de 2024
El diputat
Ferran Rosa i Gaspar

BJ)
RGE núm. 7767/24, del diputat Ferran Rosa i Gaspar,

del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a pas
a nivell a Santa Maria (2).

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula a la Conselleria d'Habitatge, Territori i
Mobilitat del Govern de les Illes Balears la pregunta següent
amb solAlicitud de resposta escrita.

El passat 7 de juny les barreres d'un pas a nivell de Santa
Maria no varen baixar mentre el tren estava en circulació. Per
sort, el maquinista va ser-ne conscient i va operar amb total
diligència, reduint notablement la velocitat per evitar
col·lisions. Quantes vegades ha succeït al llarg d'aquest 2024
que les barreres d'un pas a nivell no s'han sincronitzat amb el
pas d'un tren?

10 de juny de 2024
El diputat
Ferran Rosa i Gaspar

BK)
RGE núm. 7768/24, del diputat Ferran Rosa i Gaspar,

del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a pas a
nivell a Santa Maria (3).

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula a la Conselleria d'Habitatge, Territori i
Mobilitat del Govern de les Illes Balears la pregunta següent
amb solAlicitud de resposta escrita.

El passat 7 de juny les barreres d'un pas a nivell de Santa
Maria no varen baixar mentre el tren estava en circulació. Per
sort, el maquinista va ser-ne conscient i va operar amb total
diligència, reduint notablement la velocitat per evitar
col·lisions. És aquest un fenomen exclusiu del pas a nivell de
Santa Maria o també ha succeït a altres passos a nivell?

10 de juny de 2024
El diputat
Ferran Rosa i Gaspar

BL)
RGE núm. 7769/24, del diputat Ferran Rosa i Gaspar,

del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a pas a
nivell a Santa Maria (4).

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula a la Conselleria d'Habitatge, Territori i
Mobilitat del Govern de les Illes Balears la pregunta següent
amb solAlicitud de resposta escrita.

El passat 7 de juny les barreres d'un pas a nivell de Santa
Maria no varen baixar mentre el tren estava en circulació. Per
sort, el maquinista va ser-ne conscient i va operar amb total
diligència, reduint notablement la velocitat per evitar
col·lisions. Quines inversions té previst efectuar al pas a nivell
de Santa Maria enguany?

10 de juny de 2024
El diputat
Ferran Rosa i Gaspar
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BM)
RGE núm. 7770/24, del diputat Ferran Rosa i Gaspar,

del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a pas
a nivell a Santa Maria (5).

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula a la Conselleria d'Habitatge, Territori i
Mobilitat del Govern de les Illes Balears la pregunta següent
amb solAlicitud de resposta escrita.

El passat 7 de juny les barreres d'un pas a nivell de Santa
Maria no varen baixar mentre el tren estava en circulació. Per
sort, el maquinista va ser-ne conscient i va operar amb total
diligència, reduint notablement la velocitat per evitar
col·lisions. Quines inversions té previst efectuar als passos a
nivell que hi ha a Mallorca enguany?

10 de juny de 2024
El diputat
Ferran Rosa i Gaspar

BN)
RGE núm. 7771/24, del diputat Ferran Rosa i Gaspar,

del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a pas
a nivell a Santa Maria (6).

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula a la Conselleria d'Habitatge, Territori i
Mobilitat del Govern de les Illes Balears la pregunta següent
amb solAlicitud de resposta escrita.

El passat 7 de juny les barreres d'un pas a nivell de Santa
Maria no varen baixar mentre el tren estava en circulació. Per
sort, el maquinista va ser-ne conscient i va operar amb total
diligència, reduint notablement la velocitat per evitar
col·lisions. Considera que el manteniment dels passos a nivell
és suficient?

10 de juny de 2024
El diputat
Ferran Rosa i Gaspar

BO)
RGE núm. 7785/24, de la diputada Amanda Fernández

i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
regulació de la Comissiò ètica.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, la diputada
sotasignant formula al Govern de les Illes Balears la pregunta
següent amb solAlicitud de resposta escrita.

Pensa el Govern regular la Comissió ètica per supervisar les
quotes que cobren les escoletes concertades a les famílies? Si
és així, quan?

10 de juny de 2024
La diputada
Amanda Fernández i Rubí

3.11. PREGUNTES AMB SOLALICITUD DE
RESPOSTA ORAL DAVANT PLE

Ordre de Publicació

La Mesa del Parlament de les Illes Balears, en sessió de
dia 12 de juny de 2024, ratifica l'admissió per delegació de les
preguntes amb solAlicitud de resposta oral davant el Ple
següents.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

A)
RGE núm. 7781/24, del diputat Ares Fernández i

Lombardo, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
contractació de metges.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i 172 del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al conseller corresponent del Govern de les
Illes Balears la pregunta següent amb solAlicitud de resposta
oral davant Ple.

Sra. García, ens pot explicar per què hi ha manca de
pressupost per a la contractació de metges?

10 de juny de 2024
El diputat
Ares Fernández i Lombardo

B)
RGE núm. 7784/24, del diputat Ferran Rosa i Gaspar,

del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a
previsió de contractació de metges per al segon semestre de
l'any.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i 172 del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al conseller corresponent del Govern de les
Illes Balears la pregunta següent amb solAlicitud de resposta
oral davant Ple.

Quina és la previsió de contractació de metges per al segon
semestre de l'any?

10 de juny de 2024
El diputat
Ferran Rosa i Gaspar

C)
RGE núm. 7787/24, de la diputada Manuela Cañadas i

Pinilla, del Grup Parlamentari VOX, relativa a creixent
inseguretat als nostres municipis.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i 172 del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, la diputada
sotasignant formula a la presidenta del Govern de les Illes
Balears la pregunta següent amb solAlicitud de resposta oral
davant Ple.
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Sra. Prohens, com afrontarà la creixent inseguretat en els
carrers dels nostres municipis?

10 de juny de 2024
La diputada
Manuela Cañadas i Pinilla

Ordre de Publicació

La Mesa del Parlament de les Illes Balears, en sessió de
dia 12 de juny de 2024, admet a tràmit les preguntes amb
solAlicitud de resposta oral davant el Ple següents.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

D)
RGE núm. 7817/24, de la diputada Idoia Ribas i

Marino, del Grup Parlamentari VOX, relativa a inversió en
carreteres.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i 172 del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, la diputada
sotasignant formula al  conseller corresponent del Govern de
les Illes Balears la pregunta següent amb solAlicitud de resposta
oral davant Ple.

Sra. Vidal, considera que el ministre de Transports
compleix l'obligació d'invertir en carreteres en transferir a
Balears el factor d'insularitat?

12 de juny de 2024
La diputada
Idoia Ribas i Marino

E)
RGE núm. 7818/24, de la diputada Patricia de las Heras

i Fernández, del Grup Parlamentari VOX, relativa a
mesures per atallar el problema de l'"okupació".

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i 172 del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, la diputada
sotasignant formula al  conseller corresponent del Govern de
les Illes Balears  la pregunta següent amb solAlicitud de resposta
oral davant Ple.

Sra. Vidal, té aquest govern mesures previstes per atallar el
problema de l'"okupació"?

12 de juny de 2024
La diputada
Patricia de las Heras i Fernández

F)
RGE núm. 7820/24, del diputat Josep Castells i Baró,

del Grup Parlamentari Mixt, relativa a mesures per fer
front a la massificació turística.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i 172 del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat

sotasignant formula a la presidenta del Govern de les Illes
Balears  la pregunta següent amb solAlicitud de resposta oral
davant Ple.

Quines mesures concretes pensa adoptar per fer front a la
massificació turística?

12 de juny de 2024
El diputat
Josep Castells i Baró

G)
RGE núm. 7821/24, del diputat Lluís Enric Apesteguia

i Ripoll, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa
a illes sostenibles.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i 172 del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula a la presidenta del Govern de les Illes
Balears  la pregunta següent amb solAlicitud de resposta oral
davant Ple.

Què significa, per a vostè, el concepte de posar límits i ser
unes illes sostenibles?

12 de juny de 2024
El diputat
Lluís Enric Apesteguia i Ripoll

H)
RGE núm. 7822/24, de la diputada Maria Ramon i

Salas, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa
a procés d'escolarització.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i 172 del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, la diputada
sotasignant formula al conseller corresponent del Govern de les
Illes Balears  la pregunta següent amb solAlicitud de resposta
oral davant Ple.

Sr. Vera, com valora el procés d'escolarització?

12 de juny de 2024
La diputada
Maria Ramon i Salas

I)
RGE núm. 7823/24, de la diputada Carol Marquès i

Portella, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a parc
públic d'habitatges de lloguer.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i 172 del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, la diputada
sotasignant formula al conseller corresponent del Govern de les
Illes Balears  la pregunta següent amb solAlicitud de resposta
oral davant Ple.

Sra. Vidal, després d'un any com a consellera d'Habitatge,
quantes promocions d'habitatges públics protegits ha iniciat a
través de l'IBAVI per ampliar el parc públic d'habitatges de
lloguer?
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12 de juny de 2024
La diputada
Carol Marquès i Portella

J)
RGE núm. 7824/24, del diputat Marc Pons i Pons, del

Grup Parlamentari Socialista, relativa a restriccions a la
circulació.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i 172 del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al conseller corresponent del Govern de les
Illes Balears  la pregunta següent amb solAlicitud de resposta
oral davant Ple.

Sra. Vidal, creu que les restriccions a la circulació del
vehicle privat són una eina útil per combatre la massificació
turística?

12 de juny de 2024
El diputat
Marc Pons i Pons

K)
RGE núm. 7825/24, de la diputada Irantzu Fernández

i Prieto, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
excessos laborals.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i 172 del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, la diputada
sotasignant formula al conseller corresponent del Govern de les
Illes Balears  la pregunta següent amb solAlicitud de resposta
oral davant Ple.

Sr. Sáenz de San Pedro, com valoren les crítiques dels
sindicats i treballadors als excessos laborals que estan sofrint
durant aquesta temporada d'estiu?

12 de juny de 2024
La diputada
Irantzu Fernández i Prieto

L)
RGE núm. 7826/24, de la diputada Patricia Gómez i

Picard, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a tancar
centres de salut.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i 172 del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, la diputada
sotasignant formula al conseller corresponent del Govern de les
Illes Balears  la pregunta següent amb solAlicitud de resposta
oral davant Ple.

Considera, Sra. García, que tancar centres de salut és una
mesura de gestió responsable?

12 de juny de 2024
La diputada
Patricia Gómez i Picard

M)
RGE núm. 7827/24, del diputat Ares Fernández i

Lombardo, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
matrícules universitàries.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i 172 del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al conseller corresponent del Govern de les
Illes Balears  la pregunta següent amb solAlicitud de resposta
oral davant Ple.

Sr. Vera, com pensen bonificar el preu públic de les
matrícules universitàries?

12 de juny de 2024
El diputat
Ares Fernández i Lombardo

N)
RGE núm. 7828/24, del diputat Llorenç Pou i Garcias,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a rebaixes
fiscals.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i 172 del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula al conseller corresponent del Govern de les
Illes Balears la pregunta següent amb solAlicitud de resposta
oral davant Ple.

Sr. Costa, considera que són sostenibles les rebaixes fiscals
aprovades pel Govern?

12 de juny de 2024
El diputat
Llorenç Pou i Garcias

O)
RGE núm. 7829/24, de la diputada Amanda Fernández

i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a Institut
per a la Convivència i l'Èxit Escolar.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i 172 del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, la diputada
sotasignant formula al conseller corresponent del Govern de les
Illes Balears  la pregunta següent amb solAlicitud de resposta
oral davant Ple.

Sr. Vera, quina és la seva valoració de la feina que fa
l'Institut per a la Convivència i l'Èxit Escolar?

12 de juny de 2024
La diputada
Amanda Fernández i Rubí

P)
RGE núm. 7830/24, de la diputada Mercedes Garrido i

Rodríguez, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
model del port de Palma.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i 172 del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, la diputada
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sotasignant formula al conseller corresponent del Govern de les
Illes Balears  la pregunta següent amb solAlicitud de resposta
oral davant Ple.

Sr. Lafuente, quin model tenen per al port de Palma?

12 de juny de 2024
La diputada
Mercedes Garrido i Rodríguez

Q)
RGE núm. 7831/24, de la diputada Pilar Costa i Serra,

del Grup Parlamentari Socialista, relativa a resposta a les
reclamacions dels sectors socials.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i 172 del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, la diputada
sotasignant formula al conseller corresponent del Govern de les
Illes Balears  la pregunta següent amb solAlicitud de resposta
oral davant Ple.

Sr. Bauzá, considera que les polítiques impulsades des de
la seva conselleria donen resposta a les reclamacions
plantejades pels diferents sectors socials de les nostres illes?

12 de juny de 2024
La diputada
Pilar Costa i Serra

R)
RGE núm. 7832/24, del diputat Iago Negueruela i

Vázquez, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
dem,ocràcia i diàleg.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i 172 del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el diputat
sotasignant formula a la presidenta del Govern de les Illes
Balears  la pregunta següent amb solAlicitud de resposta oral
davant Ple.

Sra. Prohens, aquesta és la democràcia i el diàleg que
defensa el PP?

12 de juny de 2024
El diputat
Iago Negueruela i Vázquez

S)
RGE núm. 7833/24, de la diputada Cristina Gómez i

Estévez, del Grup Parlamentari Mixt, relativa a EPRTVIB
i llengua de signes.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i 172 del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, la diputada
sotasignant formula al conseller corresponent del Govern de les
Illes Balears  la pregunta següent amb solAlicitud de resposta
oral davant Ple.

Per què l'Ens Públic de Radiotelevisió de les Illes Balears
(IB3) continua sense ser accessible en llengua de signes?

12 de juny de 2024
La diputada
Cristina Gómez i Estévez

T)
RGE núm. 7834/24, de la diputada María José Verdú i

Torres, del Grup Parlamentari VOX, relativa a principals
prioritats actuals de salut pública a les Illes Balears.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i 172 del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, la diputada
sotasignant formula al conseller corresponent del Govern de les
Illes Balears  la pregunta següent amb solAlicitud de resposta
oral davant Ple.

Sra. García, quines són les principals prioritats actuals de
salut pública a les Illes Balears en les quals treballada la seva
conselleria?

12 de juny de 2024
La diputada
María José Verdú i Torres

U)
RGE núm. 7847/24, de la diputada Manuela Cañadas i

Pinilla, del Grup Parlamentari VOX, relativa a
infraestructures actuals a les Illes Balears i adequació a les
necessitats dels residents.

D'acord amb el que preveuen els articles 171 i 172 del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, la diputada
sotasignant formula a la presidenta del Govern de les Illes
Balears  la pregunta següent amb solAlicitud de resposta oral
davant Ple.

Sra. Prohens, considera vostè que les infraestructures
actuals a les Illes Balears són adequades i suficients per satisfer
les necessitats dels residents?

12 de juny de 2024
La diputada
Amanda Fernández i Rubí

3.14. PROPOSICIONS NO DE LLEI 
DAVANT COMISSIÓ

Ordre de Publicació

La Mesa del Parlament de les Illes Balears, en sessió de
dia 12 de juny de 2024, admet a tràmit les proposicions no de
llei següents, a tramitar davant comissió.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo
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A)
RGE núm. 7539/24, del Grup Parlamentari Socialista,

relativa a defensa de la convivència democràtica, la
tolerància, el respecte i contra la proliferació dels discursos
d'odi, davant la Comissió d'Assumptes Institucionals i
Generals.

D'acord amb el que preveuen els articles 181 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el Grup
Parlamentari Socialista presenta la proposició no de llei següent
perquè sigui tramitada davant la comissió esmentada.

El discurs d'odi és un problema social que va en augment,
divideix la societat i suposa un clar risc per a la democràcia. El
tsunami d'odi que està recorrent els països europeus és
conseqüència de l'auge de les formacions populistes d'extrema
dreta a causa de la propagació dels seus missatges clarament
alarmistes, denigrants i excloents.

A més, la proliferació de les xarxes socials ha ajudat de manera
notable en aquest sentit. L'accés universal a internet i la ràpida
difusió que permeten les diferents plataformes provoquen que
aquests missatges d'odi arribin a qualsevol racó del planeta amb
un sol cop de tuit. Per tant, l'odi és un fenomen global i
interdependent ja que afecta la societat en el seu conjunt.

El principal problema radica en el fet que el discurs d'odi és
l'avantsala del delicte d'odi. Dirigir discursos contra persones
o col·lectius determinats per raó de naixement, raça, sexe,
religió, orientació sexua!, etc., provoca un augment clar de la
polarització social i, en definitiva, un "efecte crida" que indueix
a la reproducció d'aquests delictes.

En aquest sentit, segons les dades provisionals aportades pel
Ministeri de l'Interior, en 2023 els delictes d'odi van créixer al
nostre país un 33%, registrant-se la majoria dels incidents per
qüestions de racisme, xenofòbia i discriminació per orientació
sexual i identitat de gènere. A més, el nombre de detinguts va
suposar també un augment del 40%.

Com assenyala un estudi recent (Càceres-Zapatero; Brandle; i
Pau-rebrioix (2023», l'excessiva polarització de la ,societat
espanyola ha propiciat la propagació d'aquests missatges i, si bé
és cert que aquesta és conscient de la gravetat d'aquests
discursos d'odi en els diferents àmbits i cap a uns certs
col·lectius, en el camp de la política s'ha normalitzat.

Un clar exemple són les declaracions de dirigents de la dreta
que atribueixen a la religió islàmica el foment del masclisme i
del maltractament a la dona i que atempten contra els principis
fonamentals de respecte, solidaritat i convivència pacífica,
valors arrelats en la nostra societat.

Declaracions, d'altra banda, que contravenen greument el
principi d'igualtat i no discriminació que consagra la nostra
Constitució en el seu article 14.

És habitual que VOX ataqui la cultura i la religió islàmica amb
un discurs clarament negatiu, prejudiciós, ofensiu i, fins i tot,
violent; vinculant a les persones que professen aquesta religió
amb la delinqüència, l'aporofòbia, la inseguretat ciutadana, el
fonamentalisme i el terrorisme gihadista, denotant una clara
islamofòbia. Van fer una campanya que, a més d'assenyalar als
menors migrants no acompanyats, utilitzava dades

palmàriament falses per a normalitzar el seu discurs islamófob
que calés en la societat.

La preocupant tendència a l'alça d'aquesta mena de missatges
ha portat al fet que diferents organismes internacionals donin
la veu d'alarma. El secretari general de Nacions Unides,
António Guterres, ja ho advertia en 2019: "Estem presenciant
una inquietant onada de xenofòbia, racisme i intolerància, amb
un augment de l'antisemitisme, l'odi contra els musulmans i la
persecució dels cristians. S'estan explotant els mitjans socials
i altres formes de comunicació com a plataformes per a
promoure la intolerància. Els moviments neonazis i a favor de
la supremacia blanca estan avançant, i el discurs públic s'està
convertint en una arma per a collir guanys polítics amb una
retòrica incendiària que estigmatitza i deshumanitza a les
minories, els migrants, els refugiats, les dones i tots aquells
etiquetatges com “els altres"'.

A més, enfront d'aquelles persones que consideren que aquests
discursos d'odi podrien estar emparats sota el paraigua de la
llibertat d'expressió, la pròpia Organització de Nacions Unides
recorda: "fer front al discurs d'odi no significa limitar-la
llibertat d'expressió ni prohibir el seu exercici, sinó impedir que
aquest tipus de discurs degeneri en una cosa més perillosa, com
la incitació a la discriminació, l'hostilitat i la violència, que
estan prohibides pel dret internacional".

És a dir, els drets fonamentals són limitats, no són absoluts. Per
això, la resposta del Dret penal, com a última ràtio, ha de
reservar-se per a aquells casos on la llibertat d'expressió de vegi
clarament extralimitada i aquestes expressions incitin clarament
a l’odi o a la discriminació. Per aquest motiu, el gruix d'aquests
delictes són clarament agressions i/o vexacions a persones o
determinats grups vulnerables per motius clarament
discriminatoris que en res té a veure amb la llibertat
d'expressió.

La Unió Europea també ha mostrat la seva preocupació per
l'augment en la incitació d'aquests delictes, sobretot pel que
concerneix el creixent antisemitisme i odi contra la societat
musulmana.

El propi director de l'Agència dels Drets Fonamentals de la UE
denunciava a l'octubre de 2023 el profund i arrelat racisme que
existeix a Europa, després de publicar les dades de l'últim
informe d'antisemitisme durant l'any 2022.

La Comissió Europea llançava el mes de desembre de 2023 una
Comunicació titulada «Sense lloc per a l'odi: una Europa unida
contra l'odi». Una crida a la societat europea perquè s'oposi
alou i es pronunciï en favor de la tolerància i el respecte. La
Presidenta de la Comissió, Ursula Von Der Leyen, declarava el
següent: "Europa és un lloc en el qual es ret homenatge a
diverses identitats culturals i religioses. El respecte i la
tolerància són els valors fundacionals de les nostres societats.
Per tant, hem de lluitar contra l'antisemitisme i l'odi anti
musulmà cada vegada que es produeixi. La dignitat i la
seguretat de totes i cadascuna de les persones de la nostra Unió
són primordials".

El Parlament Europeu aprovava una Resolució sobre
l'ampliació de la llista de delictes de la UE a la incitació alou i
els delictes d'odi (2023/2068(INI» el 18 de gener de 2024 en la
qual, considerant que actualment no existeix una definició
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jurídica comuna i global de la incitació alou i els delictes d'odi
a escala de la Unió, instava el Consell que adoptés una decisió
perquè es fes el primer pas en l'adopció d'un marc jurídic comú
de lluita contra la incitació alou i els delictes d'odi en tota la
Unió, malgrat que alguns Estats han estat bloquejant avanços
concrets sobre aquesta matèria, i es pogués augmentar l'actual
marc normatiu, ampliant-los a altres motius com el sexe,
orientació o identitat sexual, expressió de gènere,
característiques sexuals, edat, discapacitat i qualsevol altra
característica fonamental, en particular les protegides en virtut
de l'article 21 de la Carta, o qualsevol combinació d'aquestes
característiques.

En definitiva, es tracta de continuar avançant en la convivència
multicultural i en la defensa dels drets humans i de no permetre
discursos d'odi i accions discriminatòries que es propaguin en
la nostra societat amenaçant la cohesió social i trencant
consensos socials.

És per tots aquests motius, que el Grup Parlamentari Socialista
presenta la següent

Proposició no de llei

1. El Parlament de les Illes Balears condemna qualsevol
declaració política realitzada per representants públics tant dins
com fora de la seu del Parlament que fomenti i inciti a l’odi cap
a qualsevol persona o grup social per motius de naixement,
origen racial o ètnic, sexe, religió, convicció o opinió, edat,
discapacitat, orientació o identitat sexual, o qualsevol altra
condició o circumstància personal o social. Aquests tipus de
declaracions han de cessar de forma immediata a la seu del
Parlament i al conjunt de les administracions i institucions.

2. El Parlament de les Illes Balears recorda que els
representants públics tenen una funció i responsabilitat
essencial en la lluita contra la incitació alou i la intolerància,
havent-se d'abstenir de realitzar qualsevol declaració pública
que fomenti i inciti a l’odi, així com en l'obligació de
denunciar, públicament, els casos d'odi.

3. El Parlament de les Illes Balears reafirma el seu compromís
amb la promoció de la convivència pacífica i el respecte a la
diversitat i la defensa dels drets humans, particularment de la
llibertat religiosa protegida per l'article 16 de la Constitució
Espanyola.

4. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a treballar de forma coordinada amb els consells
insulars, ajuntaments i el tercer sector social per promoure els
valors de la diversitat i acabar amb els prejudicis i els
estereotips per tal d’avançar en la prevenció i l'erradicació de
l'aporofòbia i dels discursos d’odi.

5. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a treballar per prevenir conductes aporofòbiques i
discursos d’odi envers persones potencialment vulnerables pel
seu origen o situació social i que constitueixen una vulneració
dels drets humans i un atac directe a la dignitat inherent a totes
les persones.

6. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a seguir treballant per afavorir la inclusió social de tota
la població de forma coordinada en les taules dels pactes per a

la inclusió social de la mà d’EAPN, amb independentment de
la seva procedència i/o origen, facilitant itineraris d’acollida a
persones nouvingudes, així el procés d’acompanyament integral
del conjunt de la ciutadania.

3 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi
El portaveu
Iago Negueruela i Vázquez

B)
RGE núm. 7625/24, del Grup Parlamentari Socialista,

relativa a mantenir els serveis de valoració de discapacitat
de les zones d'Inca i Manacor i evitar el seu
desmantellament, davant la Comissió d'Assumptes Socials
(procediment d'urgència).

D'acord amb el que preveuen els articles 181 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el Grup
Parlamentari Socialista presenta la proposició no de llei següent
perquè sigui tramitada davant la comissió esmentada, pel
procediment d'urgència.

Motivació del procediment d'urgència: Davant aquesta
preocupant informació apareguda als mitjans de comunicació
i sense disposar de cap confirmació oficial, per part del
PSIB-PSOE consideram urgent i necessari traslladar de forma
contundent el rebuig de tots els grups d'aquesta cambra a una
decisió unilateral, incomprensible i desencertada que posa en
perill la correcta prestació dels serveis públics.

L’Estatut d’Autonomia de les Illes Balears, en l’article 30.15,
assigna a la comunitat autònoma la competència exclusiva,
entre altres matèries, en acció i benestar social; polítiques de
protecció i suport a les persones amb discapacitats físiques,
psíquiques i sensorials, i polítiques d’atenció a les persones
dependents.

Pel que fa a la valoració, la qualificació i el reconeixement del
grau de discapacitat, l’article 31.12 de l’Estatut estableix que
correspon a la comunitat autònoma de les Illes Balears el
desenvolupament legislatiu i l’execució de la legislació bàsica
de l’Estat en matèria de seguretat social, exceptuant les normes
que en configuren el règim econòmic.

La Llei 4/2009, d’11 de juny, de serveis socials de les Illes
Balears, en l’article 6, assenyala que entre les necessitats
d’atenció prioritària es troben la discapacitat física, psíquica o
sensorial. Així mateix, l’article 7, sobre drets de les persones
destinatàries dels serveis socials, recull el dret d’aquestes
persones a rebre una valoració de la seva situació. En el seu
article 17, disposa que formen part dels serveis socials
especialitzats els equips tècnics de valoració, que tenen com a
funció principal valorar i diagnosticar les situacions de
necessitat social. L’article 21.4.d), entre les prestacions
tècniques dels serveis socials, assenyala la valoració
singularitzada i el diagnòstic social. Aquesta és precisament la
funció dels equips de valoració de la discapacitat de les
persones.

El Decret 91/2019, de 5 de desembre, pel qual es regulen el
procediment per al reconeixement del grau de discapacitat i els
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principis generals del procediment per al reconeixement del
grau de dependència i es modifica el decret 83/2010, de 25 de
juny, pel qual s’estableixen els principis generals del
procediment per al reconeixement de la situació de
dependència, la intensitat de protecció dels serveis i el règim de
compatibilitat de les prestacions del sistema per a l’autonomia
i l’atenció a la dependència en l’àmbit de la comunitat
autònoma de les illes balears, i es crea la xarxa pública
d’atenció a la dependència de les Illes Balears, estableix que el
personal tècnic de valoració i orientació de la discapacitat i de
la dependència s’organitza en equips tècnics territorialitzats,
d’acord amb les zones que descriu aquest decret.

En l’article 6 d’aquest mateix decret, estableix que equips de
valoració s’organitzen en zones territorials, distribuïts entre les
illes de Mallorca, Menorca i Eivissa i Formentera, de
conformitat amb els criteris següents:

A l’illa de Mallorca s’estableix, com a mínim, per cada 200.000
habitants, un equip multiprofessional de valoració i orientació
de la discapacitat i tres tècnics valoradors de la dependència.

S’ha de garantir, com a mínim, la presència d’un equip de
valoració i orientació de la discapacitat i de la dependència
d’atenció comarcal als municipis de Manacor i Inca.

La descentralització territorial dels equips de valoració de
discapacitat és fonamental per diverses raons. En primer lloc,
perquè assegura l’accessibilitat i la proximitat d’un servei
públic essencial i redueix la necessitat de desplaçaments llargs
i costosos fins als centres principals. Això és especialment
rellevant en una illa com Mallorca, on la distribució geogràfica
pot dificultar l'accés equitatiu als serveis. En segon lloc, la
descentralització permet reduir temps d'espera, ja que una
millor distribució dels recursos pot ajudar a descongestionar els
centres urbans principals, com Palma i ofereix un servei més
àgil i eficient als usuaris.

A més, els centres descentralitzats permeten una atenció més
propera i personalitzada, ajustant-se millor a les necessitats
específiques de les comunitats locals. Els professionals poden
conèixer millor el context local i proporcionar valoracions més
adequades. Per altra banda, la descentralització contribueix a
una major inclusió social i laboral de les persones amb
discapacitat i facilita el seu accés a serveis essencials sense les
barreres logístiques que poden comportar els desplaçaments a
zones més llunyanes.

D’altra banda, la descentralització és sinònima d’equitat
territorial i permet distribuir els serveis públics de manera justa
entre la geografia mallorquina, al mateix temps que combat la
desigualtat territorial i assegura que totes les persones,
independentment de la seva ubicació, tinguin els mateixos
drets.

Aquest dimecres s’ha fet públic que la Conselleria de Famílies
i Afers Socials del Govern de les Illes Balears ha decidit deixar
de prestar el Servei de Valoració i Orientació de la Discapacitat
que, fins a la data, s’oferia a Manacor i a Inca i que a partir del
pròxim dilluns dia 3 de juny només passarà a oferir-se a Palma,
en un únic centre ubicat al carrer Joan Crespí.

Així, el desmantellament d'aquests serveis a les zones d'Inca i
Manacor, obliga la ciutadania a fer aquests tràmits únicament
a Palma, a part representa una greu vulneració dels drets de les
persones amb discapacitat, obligant-les a desplaçaments
innecessaris i costosos que podrien dificultar l'accés a les
avaluacions i als recursos necessaris. Davant aquesta
preocupant informació apareguda als mitjans de comunicació.

En conclusió, la descentralització dels equips de valoració de
discapacitat a Mallorca, amb centres a Manacor i a Inca, és un
pas fonamental cap a un sistema de serveis socials més just,
accessible i eficient, la qual cosa beneficia tant als usuaris com
als professionals implicats.

És per tots aquests motius, que el Grup Parlamentari Socialista
presenta la següent

Proposició no de llei

1. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a donar compliment al Decret 91/2019, de 5 de
desembre, pel qual es regulen el procediment per al
reconeixement del grau de discapacitat, i per tant, a no
desmantellar els serveis de valoració de discapacitat d’Inca i
Manacor.

2. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a seguir apostant per la descentralització dels serveis
públics per tal de garantir l’atenció de proximitat a les persones
que precisen d’aquests serveis.

3. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a incrementar el personal de valoració de discapacitat
i de dependència, així com a avançar en la millora salarial del
conjunt del personal de dependència.

4 de juny de 2024
El diputat
Omar Lamin i Abeidi
El portaveu
Iago Negueruela i Vázquez

C)
RGE núm. 7672/24, del Grup Parlamentari Popular,

relativa a Barnahus, davant la Comissió d'Assumptes
Socials.

D'acord amb el que preveuen els articles 181 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el Grup
Parlamentari Popular presenta la proposició no de llei següent
perquè sigui tramitada davant la comissió esmentada.

Barnahus (o “Casa de la Infància” en islandès) és un model
d'atenció integral on tots els departaments que intervenen en un
cas d'un abús sexual infantil es coordinen i treballen sota el
mateix sostre per atendre el nin o la nina víctima. És una
resposta interdisciplinària i interinstitucional per a la
coordinació de les recerques penals a tots els professionals
pertinents (Judicatura, Fiscalia, Forces i Cossos de Seguretat de
l'Estat, treballadors socials i professionals de la medicina,
inclosa psicologia i medicina forense especialment formats per
a aquest fi) en un entorn segur per a la infància, amb la finalitat
de donar una resposta coordinada i eficaç i evitar que es
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produeixi una revictimització durant la recerca i els
procediments judicials. El model Barnahus situa la importància
de l'interès pel menor en el centre dels procediments de recerca,
tenint en compte que la narració dels fets realitzada per la nena
o el nen, és clau per a identificar i investigar aquest tipus de
violència, tant penal, com de protecció i terapèutic. L'objectiu
és assegurar la coordinació paral·lela de la recerca penal i de
l'actuació dels serveis de protecció a la infància.

És fonamental el coneixement d'habilitats de comunicació
específiques amb aquesta mena de víctimes, nins i adolescents,
i les entrevistes forenses les realitza un sol professional (encara
que tots els membres rellevants de l'equip multidisciplinari i
interinstitucional la poden observar en viu i interactuar amb el
professional) es graven audiovisualment per evitar duplicar
entrevistes i això evita que hagi d'anar a judici oral. L'entrevista
s'adapta a l'edat, al desenvolupament i als antecedents culturals,
i té en compte les necessitats especials.

Les instal·lacions de les Barnahus estan situades en un entorn
adequat i discret per a infants, accessible i segur, preparades
per a persones amb discapacitat o necessitats especials.
Compten amb àrees separades i insonoritzades que garanteixen
la privacitat.

Els principals criteris comuns d'aquest model són:
• Les entrevistes forenses es duen a terme seguint un protocol

basat en l'evidència, que garanteixen la qualitat i quantitat
de l'evidència obtinguda.

• La validesa probatòria de la declaració del nin o la nina està
garantida mitjançant actuacions apropiades, seguint els
principis del “degut procés”.

• S'ofereix una avaluació mèdica amb finalitats de recerca
forense, que garanteix el seu benestar físic i la recuperació
del nin o la nina.

• S'ofereixen serveis de suport psicològic i serveis terapèutics
a curt i llarg termini per tractar el trauma de la nina o del
nin, i per als familiars i cuidadors no agressors.

• Es realitza una avaluació sobre les necessitats de protecció
de la víctima i els possibles germans i/o germanes en la
família.

• Formació contínua i desenvolupament de competències dels
professionals.

• Prevenció: compartir informació i sensibilitzar.

Què passa a Espanya quan un nin o una nina diu que és abusat
sexualment? A vegades el nin o la nina li ho explicarà a la seva
professora, que informarà el director. Tot seguit, el menor serà
citat al despatx del director perquè li compti el succeït.
Després, el director comunicarà a la mare la versió del menor,
a la qual haurà de tornar a comptar el succeït, novament, abans
d'acudir als SS de la zona. Posteriorment, una treballadora
atendrà la nina o el nin i els derivarà a l'hospital, on podrà
parlar amb un psicòleg i es fa una valoració del cas, d'aquí a un
terapeuta i a la policia a posar la denúncia..

Una vegada interposada la corresponent denúncia, el jutjat
d'instrucció i el fiscal de menors la rep i s'obre la corresponent
instrucció. Per dictar mesures cautelars, el jutge de guàrdia
haurà de citar el nin o la nina per escoltar-lo, el gravarà en
vídeo per evitar que declari en el judici, i encarregarà un
informe tècnic de credibilitat de testimoniatge del menor que
pot trigar fins a 12 mesos, necessari per a tancar la instrucció.

En total hauran passat més de tres anys, el petit o la petita haurà
comptat els fets a vuit persones de quatre departaments
diferents: policia, hospitals, serveis de protecció i jutjats. El
resultat és que set de cada deu casos oberts per abús sexual no
arriben a judici per falta de proves.

Save the Children és l'organització líder en la promoció del
model Barnahus a Espanya, assessorant per a la seva
implementació i assegurant mitjançant propostes que es
compleixen els estàndards de qualitat, recollint dades i
intercanviant informació.

Desenvolupat originàriament pel National Children’s Advocacy
Center dels Estats Units, el model va ser introduït i adaptat al
context europeu per Islàndia en 1998. El model Barnahus va
ser reconegut en 2015 com una pràctica prometedora pel
Comitè de les Parts del Conveni del Consell d'Europa sobre la
Protecció dels Nins i Nines contra l'Explotació i l'Abús Sexual
(Comitè de Lanzarote).

L'article 34 de la Convenció de les Nacions Unides sobre els
Drets del Nin recull l'obligació dels estats de protegir els nins
i les nines enfront d'aquesta mena de violència. La Llei
orgànica 8/2021, de protecció integral a la infància i a
l'adolescència enfront de la violència, és única a Europa pel seu
enfocament integral per a la protecció de la infància, que abasta
mesures de sensibilització, prevenció, detecció precoç i
reparació, i dóna una notable importància a les capacitats dels
professionals que treballen amb i per als nins i les nines, així
com la participació infantil.

La seva efectivitat està basada en l'evidència. Són múltiples els
estudis empírics que han demostrat que aquest model ajuda a
reduir la victimització secundària i millora el tracte cap al
menor i la seva família.

Per tot l'anteriorment exposat, el Grup Parlamentari Popular
presenta la següent

Proposició no de llei

1. El Parlament dels Illes Balears insta el Govern dels Illes
Balears a impulsar i facilitar la implantació d'un centre
autonòmic on el model d'atenció sigui el model d'atenció
integral interdisciplinària i interinstitucional que promou el
model islandès anomenat BARNAHUS.

2. El Parlament dels Illes Balears insta el Govern dels Illes
Balears a impulsar i facilitar la implantació del model Barnahus
en els diferents consell insulars, així com coordinar l'elaboració
dels protocols d'actuació per a tots els agents implicats, amb la
finalitat d'una millor atenció dels menors víctimes de violència
sexual de les Illes.

3. El Parlament dels Illes Balears insta el Govern dels Illes
Balears a promoure la creació de grups de treball
multidisciplinaris i interinsulars per aprofitar les experiències
i sinergies produïdes en cada fase del projecte.

5 de juny de 2024
La diputada
Marta Pereira i Santín
El portaveu
Sebastià Sagreras i Ballester
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D)
RGE núm. 7712/24, del Grup Parlamentari Socialista,

relativa a diagnosi de les potencialitats de la indústria
remanufacturera a les Illes Balears, davant la Comissió
d'Economia.

D'acord amb el que preveuen els articles 181 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el Grup
Parlamentari Socialista presenta la proposició no de llei següent
perquè sigui tramitada davant la comissió esmentada.

La indústria remanufacturera és un sector econòmic dedicat a
recuperar i restaurar productes usats i a retornar-los a un estat
inicial i funcional. Aquest tipus d'indústria, arrelada a zones
industrials, i fins el moment, molt específica en la indústria de
l’electrònica, el motor o l’electrodomèstica; podria tenir una
aplicació rellevant dins d’una estratègia d’economia sostenible
a una regió insular, i amb recursos finits, com són les Illes
Balears.

De fet, la indústria remanufacturera representa l'essència de
l’economia circular, amb un model econòmic que prioritza la
reutilització, la reparació i la remanufactura de productes per
reduir els residus i l'ús de recursos naturals. Per tant, definir les
possibles aplicacions d’aquest model econòmic, és
especialment important a Balears, una zona amb un entorn
natural fràgil, una economia fortament dependent del turisme
i una problemàtica amb la generació de residus i el seu
tractament.

Així doncs, la integració de pràctiques de remanufactura pot
ajudar a diversificar l'economia, reduir la dependència del
turisme i fomentar la sostenibilitat, tres ítems imprescindibles
per preservar i millorar el capital natural, minimitzant l'ús de
recursos finits i maximitzant l'eficiència dels materials i
productes al llarg del seu cicle de vida, integrant-se plenament
en aquesta economia circular. De tal manera que l’aposta per
aquesta indústria, podria ajudar a reduir els residus, crear nous
llocs de treball, fomentar la innovació i donar nova vida a la
producció local tradicional.

A les Illes Balears, la indústria tradicional local, com
l'artesania, pot beneficiar-se enormement de la remanufactura.
Aplicar pràctiques de remanufactura a aquesta indústria pot
revitalitzar l'economia local, protegir el patrimoni cultural i
contribuir a la sostenibilitat. Per tant, és essencial que el
Govern de les Illes Balears explori i promogui la indústria
remanufacturera com una peça clau en el futur econòmic de la
regió.

La remanufactura representa una oportunitat única per a les
Illes Balears per progressar cap a una economia més sostenible
i diversificada. A través de la realització d'una diagnosi de les
seves potencialitats, l'anàlisi de les seves aplicacions en la
indústria tradicional local i la seva integració en una estratègia
global d'economia circular, es pot augmentar el pes de diversos
sectors en l'economia balear, disminuint la dependència del
sector turístic.

Per la qual cosa, el Grup Parlamentari Socialista, presenta la
següent 

Proposició no de llei

1. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a elaborar una diagnosi sobre les potencialitats de la
indústria remanufacturera a les Illes Balears.

2. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a estudiar les possibles aplicacions de la producció
remanufacturera a les Illes Balears aplicada a la indústria
tradicional local.

3. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a estudiar les possibles aplicacions de la producció
remanufacturera en la indústria artesanal local.

4. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a estudiar les possibles aplicacions de la producció
remanufacturera a les Illes Balears dins d'una estratègia global
d'economia circular.

5. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a promoure la creació de cooperatives de treballadores
i treballadors en la indústria remanufacturera, i a fomentar
l'autoocupació i l'empoderament col·lectiu.

6 de juny de 2024
El diputat
Marco Antonio Guerrero i Moreno
El portaveu
Iago Negueruela i Vázquez

E)
RGE núm. 7738/24, del Grup Parlamentari VOX,

relativa a reprovació al Govern d'Espanya després de
l'aprovació de la Llei d'amnistia, davant la Comissió
d'Assumptes Institucionals i Generals.

D'acord amb el que preveuen els articles 181 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el Grup
Parlamentari VOX presenta la proposició no de llei següent
perquè sigui tramitada davant la comissió esmentada.

El 30 de maig de 2024 es va aprovar, amb 177 vots a favor i
172 en contra, la Llei orgànica d'amnistia per a la normalització
institucional, política i social a Catalunya. Una jornada negra
en la història d'Espanya, que representa un atac
extraordinàriament greu a la unitat nacional, la convivència
entre espanyols, la democràcia i l'estat de dret. L'atemptat més
greu als espanyols honrats que compleixen la llei des de 1978.

Després d'anys de cessions constants als partits separatistes,
Sánchez ha acabat de perpetrar un acte de corrupció sense
precedents: que un polític amnistiï un altre polític a canvi dels
seus vots per mantenir-se en el poder, ataqui així greument la
unitat d'Espanya, la igualtat de tots els espanyols i contravingui
el nostre ordenament jurídic.

En efecte, l'aprovació de la llei d'amnistia per beneficiar
l'expresident escapolit de la Generalitat, Carles Puigdemont, i
la resta d'encausats o condemnats pel cop d'estat ocorregut
l'octubre de 2017, és una aberració jurídica sense precedents en
l'ordenament jurídic espanyol que esborra no sols les penes,
sinó les conductes il·legals protagonitzades per delinqüents ja
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condemnats. No es pot permetre que l'amnistia es configuri
com a contrapartida d'una negociació política en un estat
democràtic i de dret com Espanya.

Les conseqüències de la Llei d'amnistia són d'una gravetat
sense precedents: s'humilia la nació, es legitima el colpisme i
es desacredita l'estat de dret, tota vegada que suposa reconèixer
que va ser just el procés de secessió i injust el dret que el va
sancionar, la qual cosa sens dubte suposa dinamitar el nostre
estat constitucional i democràtic de dret. L'amnistia  dóna la raó
política als colpistes i legitima l'intent de secessió del 1-O.

S'atempta greument contra el principi de separació de poders,
ja que s'està privant els tribunals d'enjudiciar els presumptes
delictes comesos pels amnistiats, així com d'executar el jutjat
en totes aquelles causes relacionades amb el denominat
“procés”. Es tracta d'una nova «bufetada» al Poder Judicial, i
al Tribunal Suprem en particular, ja que deslegitimaria la seva
actuació enfront del desafiament separatista de 2017.

L'amnistia a la carta per als encausats del cop d'estat de 2017
suposa també la vulneració del principi d'igualtat entre tots els
espanyols, recollit en l'article 14 de la Constitució, que
prohibeix que a uns espanyols se'ls apliqui la llei i a uns altres
no. És una “llei d'impunitat” per als colpistes catalans
exclusivament en benefici de Pedro Sánchez i del Partit
Socialista.

Es pot afirmar que, des d'un punt de vista substantiu, la Llei
orgànica d'amnistia per a la normalització institucional, política
i social a Catalunya és inconstitucional. Durant la tramitació del
text legislatiu s'han comès infraccions del procediment
legislatiu de tal magnitud que s'han alterat el procés de
formació de la voluntat en les cambres amb vulneració de
l'article  23 de la CE. Així ho van reconèixer en nombroses
ocasionis membres del govern d'Espanya, bona part dels
diputats que ara han donat suport a la norma i fins i tot el
mateix Pedro Sánchez. Tot això abans de les passades eleccions
generals, la qual cosa implica que varen ocultar als espanyols
la seva disposició a amnistiar el colpisme a canvi de romandre
en el poder. Ho van fer fins que els espanyols ja haguessin
parlat a les urnes sense conèixer la falta de límits en la cessió
de Pedro Sánchez i el Partit Socialista.

Amb la Llei orgànica d'amnistia es vulnera el principi de
seguretat jurídica de l'article 9.3 CE, el principi de legalitat
penal de l'article 25.1 CE, el dret a la igualtat de l'article 14 CE
i l'atribució  exclusiva de la potestat jurisdiccional als jutges i
magistrats que conté l'article 117 CE; el dret a la dignitat
humana consagrat en l'article 10 CE i el dret a la tutela judicial
efectiva de l'article 24 CE; les disposicions finals primera i
segona de la llei orgànica són inconstitucionals perquè duen a
terme una modificació encoberta de la Carta Magna per
incorporar amb caràcter permanent l'amnistia al nostre
ordenament jurídic sense seguir el procediment específic per a
això recollit en els articles 167 i 168 CE.

Aquesta Llei d'amnistia ha tirat endavant amb el suport dels
diputats socialistes Pepe Mercadal Baquero, Milena Herrera
García i Francina Armengol Socias, així com el diputat de
sumar Vicenç Vidal Matas, perpetrant un acte de traïció sense
precedents, lliurant la nostra sobirania i conculcant la igualtat
de tots els espanyols.

La nostra regió sempre ha estat lleial a Espanya i aquest acte
suposa una traïció als ciutadans de les Illes Balears.

És insuportable veure uns delinqüents colpistes vanar-se des de
la tribuna del Congrés dels Diputats d'haver humiliat el Govern
de la nació. VOX els va seure en la banqueta i els va ficar a la
presó. Sánchez els ha alliberat i amnistiat. Nosaltres tornarem
a ficar-los a la presó, que és on han d'estar tots aquells que
volen acabar amb la igualtat de tots els espanyols.

Espanya i els espanyols sempre han estat molt per sobre dels
seus pitjors governants, i els ciutadans de les Illes Balears
també ho estaran perquè tenen el seu govern autonòmic
disposat a defensar-los. VOX continuarà liderant la resposta
davant el cop de Sánchez i els seus socis com hem fet des que
es va anunciar la intenció de Pedro Sánchez de dur a terme el
major acte de corrupció possible com és amnistiar delinqüents
i colpistes a canvi dels seus vots per aconseguir una
investidura.

Per tot això, el Grup Parlamentari VOX en el Parlament de les
illes Balears presenta la següent 

Proposició no de llei

El Parlament de les Illes Balears manifesta el seu rebuig al
president del Govern, Pedro Sánchez, i a tot el seu govern, per
cedir a les pretensions del separatisme i aprovar la Llei
d'amnistia, llei contrària a la unitat d'Espanya, la igualtat de tots
els espanyols, la nostra democràcia, la Constitució i l'estat de
dret.

6 de juny de 2024
El diputat
Sergio Rodríguez i Farré
La portaveu
Manuela Cañadas i Pinilla

F)
RGE núm. 7739/24, del Grup Parlamentari Mixt,

relativa a rebuig a l'ampliació del port de Palma, davant la
Comissió d'Ordenació Territorial, Habitatge, Mobilitat,
Mar i Cicle de l'Aigua.

D'acord amb el que preveuen els articles 181 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el Grup
Parlamentari Mixt presenta la proposició no de llei següent
perquè sigui tramitada davant la comissió esmentada.

El 16 de maig la publicació especialitzada Gaceta Náutica
publicava en exclusiva un pla que recollia les principals
novetats del projecte de remodelació del port de Palma que
l'Autoritat Portuària Balear planeja dur a terme. En aquesta
notícia, es recollien unes ampliacions alarmants, especialment
davant la situació de crisi climàtica i saturació turística que
sofreix la ciutat de Palma. Així, segons l'article signat per José
Luis Miró, l'Autoritat Portuària de les Balears, dirigida pel seu
actual president Javier Sanz, planeja, entre altres
modificacions, la construcció d'un gran dic exterior per a
l'atracada de petroliers, l'eixample extern del primer tram del
Dic de l'Oest -que veurà augmentada la seva superfície en
gairebé 11 hectàrees- i la creació d'una o diverses marines per
a grans eslores en la cara interior del Moll Vell.
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El 17 de maig, un dia després, el Diario de Mallorca es va fer
ressò d'aquesta publicació en una notícia titulada "El Port de
Palma ampliarà el Dic de l'Oest, crearà una marina de grans
iots i traslladarà les drassanes". També en aquesta peça es
recollia una ampliació del Dic de l'Oest del Port de Palma que
guanyaria "110.000 metres quadrats" així com la creació, "en
perpendicular a aquest i en la zona exterior, d'un nou dic, sense
abric, perquè atraquin petroliers i vaixells amb mercaderies
perilloses". Els plans de creixement del Port de Palma
incorporen també altres dues novetats molt significatives: la
creació d'una marina per a iots de grans eslores de 35.000
metres quadrats en el Moll Vell i el trasllat de les drassanes.
Així, l'Autoritat Portuària de les Balears modifica els criteris
del seu anterior pla per al port, de l'any 2021, i ara aposta per
crear una nova zona per a vaixells d'esbarjo dedicada a les
grans eslores.

A més, després de la polèmica generada, l'Autoritat Portuària
de les Balears ha admès que "planeja l'ampliació d'alguns
espais del port de Palma" i que inclou "increments de superfície
de terra destinats a la reparació i manteniment d'embarcacions
en la zona del dic de l'Oest", i la possibilitat de "desenvolupar
una nova zona destinada a la nàutica recreativa".

La notícia, que arriba en un moment d'ampli descontentament
social per la massificació turística que sofreixen les Illes
Balears i d'aparent consens polític per prendre mesures per
limitar-la ha generat desconfiança entre la societat civil. La
Plataforma contra els Megacreuers ha mostrat el seu rebuig a
l'ampliació del Port de Palma i ha exigit al Partit Popular, que
"per coherència" amb les propostes que va desenvolupar en
matèria turística la setmana passada "es manifesti clarament" en
contra del projecte. En aquesta línia, han criticat que aquest
"macroprojecte" s'hagi realitzat sense "una consulta adequada
als residents, minvant la participació ciutadana en decisions
crucials per a la comunitat".

Per tot el que ha estat exposat es presenta la següent 

Proposició no de llei

1. El Parlament de les Illes Balears rebutja qualsevol projecte
d'ampliació del Port de Palma amb atenció al seu impacte
ambiental i a l'efecte d'agudització de la massificació turístics
que ja sofreix Palma, Mallorca i les Illes Balears.

2. El Parlament de les Illes Balears insta l'Autoritat Portuària de
les Balears a fer públic el projecte d'ampliació del Port de
Palma.

3. El Parlament de les Illes Balears insta l'Autoritat Portuària de
les Balears a paralitzar el projecte d'ampliació del Port de
Palma i a iniciar un procés de participació i consulta amb la
ciutadania palmesana per a consensuar el futur del port.

4. El Parlament de les Illes Balears insta l'Autoritat Portuària de
les Balears a recaptar i fer pública com més aviat millor la
perceptiva Declaració d'Impacte Ambiental.

5. El Parlament de les Illes Balears insta el Consell de
Ministres a no autoritzar cap despesa destinada a l'ampliació
del Port de Palma.

6 de juny de 2024

La diputada
Cristina Gómez i Estévez
El portaveu
Josep Castells i Baró

G)
RGE núm. 7751/24, del Grup Parlamentari Socialista,

relativa a garantir una pesca sostenible i acabar amb el
furtivisme i el comerç fraudulent, davant la Comissió
d'Economia.

D'acord amb el que preveuen els articles 181 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el Grup
Parlamentari Socialista presenta la proposició no de llei següent
perquè sigui tramitada davant la comissió esmentada.

Els oceans de les Illes Balears estan experimentant una gran
pressió: només una fracció molt petita de la seva àrea està
protegida de la pesca, gairebé 78 espècies marines es troben en
perill, la població ha augmentat en 500.000 habitants des de
1997, i hi ha una presència notable de residus plàstics. A més,
consumim deu vegades més peix del que la flota local captura.
Tot i això, encara hi ha oportunitats per restaurar aquests
ecosistemes i promoure una pesca que sigui mes respectuosa
amb el planeta i amb les persones.

Si tenim en compte el futur dels peixos, és essencial promoure
pràctiques de pesca que garanteixin la seva supervivència a
llarg termini. Malgrat que la pesca professional i recreativa
exerceix una pressió notable sobre la mar Balear, podem
convertir aquesta activitat en una aliada poderosa per a la seva
conservació.

La pesca costanera de les Illes Balears es considera artesanal
per la seva proximitat a la costa i l'ús de tècniques tradicionals.
Aquesta flota local, en les darreres dècades, ha donat suport a
iniciatives positives com la creació de reserves marines i el
reconeixement del valor dels productes locals. Això la situa en
una posició idònia per convertir-se en un exemple de
sostenibilitat a la Mediterrània.

Els nostres pescadors de les Balears estan plenament
compromesos amb la preservació dels nostres mars i la pràctica
de la pesca sostenible. Mitjançant la seva dedicació i esforç
constant, treballen per assegurar que els recursos marins siguin
gestionats de manera responsable per a les generacions futures.
Les Confraries de Pescadors de les Balears lideren aquesta
tasca, promovent el consum del producte local certificat com a
Peix Nostrum i treballant cap a objectius que assegurin la
conservació dels recursos pesquers, la reducció de l'impacte
ambiental de la pesca i l'aplicació de criteris de sostenibilitat.

Per facilitar aquesta tasca als nostres pescadors, és urgent
promoure productes pesquers que provinguin de pesqueres
gestionades de manera sostenible i que ofereixin productes de
qualitat amb un mínim impacte ambiental. La gestió
responsable dels recursos marins és fonamental per a la
preservació del patrimoni pesquer local i dels valors que aquest
representa.

Acabar amb la pesca il·legal és crucial per protegir els nostres
oceans i garantir la sostenibilitat dels recursos marins. La
activitat il·legal, juntament amb la venda fraudulent de peix,
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posa en perill tots els esforços destinats a conservar la vida
marina. Desafortunadament, a les Illes Balears, encara es donen
casos de pescadors que operen de manera il·legal a les reserves
marines, professionals i aficionats que no compleixen les
regulacions, i establiments i consumidors que adquireixen peix
obtingut il·legalment. Tot i disposar d'una legislació avançada
per regular la pesca i la venda de peix, aquestes pràctiques
continuen sent una realitat preocupant. Les infraccions comeses
per una petita minoria poden tenir greus conseqüències per a
tota la comunitat, posant en perill els mitjans de vida de molts
pescadors i el futur del nostre ecosistema marí.

Per tot açò, el Grup Parlamentari Socialista presenta la següent 

Proposició no de llei

El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a:

1. Elaborar plans de gestió pesquera (per territori, illa, espècies,
arts) i comitès de cogestió per garantir la sostenibilitat del
recurs pesquer i millorar la rendibilitat del pescador. Mínim de
12 plans de cogestió establerts el 2027.

2. Implementar un sistema de recollida de dades actualitzat i
efectiu per conèixer les captures reals del sector recreatiu i
professional. Posar en marxa un programa d’observadors a
bord per validar i centralitzar informació sobre captures
accidentals d’espècies vulnerables (rajades, cetacis, aus,
mamífers marins).

3. Reforçar la vigilància i la inspecció per garantir el
compliment de les regulacions establertes en pesca professional
i recreativa. Duplicar la dotació respecte de 2022.

4. Invertir en implementació de tècniques de pesca més
selectives per reduir les captures accidentals d’espècies en
perill i/o de baix valor comercial, i/o per sota de la talla
mínima. Mínim de 10 mesures implementades abans de 2027.

5. Supervisar el nombre de llicències de pesca recreativa
(quantitat de dies de pesca totals), condicionar la seva obtenció
al coneixement de la normativa existent i la seva renovació a la
provisió de dades reals de captures i compliment de normativa.

7 de juny de 2024
La diputada
Malena Riudavets i Suárez
El portaveu
Iago Negueruela i Vázquez

H)
RGE núm. 7752/24, del Grup Parlamentari Socialista,

relativa a impuls a un pla de conservació i recuperació
d'hàbitats i espècies vulnerables, davant la Comissió
d'Economia.

D'acord amb el que preveuen els articles 181 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el Grup
Parlamentari Socialista presenta la proposició no de llei següent
perquè sigui tramitada davant la comissió esmentada.

La mar que envolta les nostres illes alberga una gran diversitat
d'espècies marines i hàbitats que no es troben en altres parts del
món. Aquest conjunt forma part del nostre capital natural i
genera béns i serveis per a la societat. Per tant, la conservació
d'aquests ecosistemes és crucial per preservar aquesta
biodiversitat única.

Els ecosistemes marins exerceixen un paper fonamental en la
regulació del clima, la captura de carboni, la protecció
costanera i el manteniment de la salut dels oceans.

La pesca, el turisme i altres activitats econòmiques depenen de
la salut d'aquests ecosistemes marins. Un pla de conservació
garantiria la sostenibilitat a llarg termini d'aquestes activitats,
protegint així els mitjans de vida de moltes persones.

Els ecosistemes saludables són més resistents a l'efecte del
canvi climàtic, com l'augment de la temperatura de l'aigua i
l'acidificació. La conservació d'aquests ecosistemes ajuda a
mantenir la seva capacitat per a adaptar-se a aquests canvis.

És evident que existeix una gran diferència entre els serveis que
ens ofereix la mar i el que invertim a protegir-la. Com a éssers
humans, tenim la responsabilitat moral de protegir i preservar
la naturalesa per a les generacions futures. Un pla de
conservació i recuperació en la reflectiria el nostre compromís
amb aquesta responsabilitat.

Els nostres ecosistemes marins són part integral de la identitat
cultural de la nostra comunitat. La seva conservació és
essencial per mantenir viva aquesta connexió cultural i
transmetre-la a les generacions futures.

En resum, la implementació d'un pla de conservació i
recuperació d'hàbitats i espècies vulnerables, tal i com planteja
el Pacte Blau, és fonamental per protegir la biodiversitat i els
ecosistemes marins, així com per garantir la sostenibilitat
econòmica, la resiliència davant el canvi climàtic i el
compliment de la nostra responsabilitat moral cap al medi
ambient.

Per tot açò, el Grup Parlamentari Socialista presenta la següent 

Proposició no de llei

El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a:

1. Posar en marxa un pla de seguiment de les espècies i els
hàbitats marins vulnerables per conèixer millor el seu estat de
conservació i les pressions a les quals estan sotmesos. Mínim
de 15 plans en marxa el 2027.

2. Elaborar, aprovar i implementar un pla de restauració i
recuperació de badies somes per a totes les Illes Balears.
Mínim de 10 plans en marxa el 2027.

3. Elaborar, aprovar i implementar plans de conservació i
recuperació d’espècies vulnerables de la mar balear (taurons i
rajades, mamífers marins, cavallets de mar). Mínim de 5 plans
en marxa el 2027.



BOPIB núm. 49 -  14 de juny de 2024 4249

4. Elaborar plans de viabilitat per a la recuperació d’espècies
extintes a l’àmbit regional com l’escat, el peix guitarra o el vell
marí.

5. Crear un telèfon d’atenció ciutadana 24/7 per facilitar la
denúncia d’infraccions a la mar i el litoral balear i facilitar el
desplegament de mitjans necessaris.

7 de juny de 2024
La diputada
Malena Riudavets i Suárez
El portaveu
Iago Negueruela i Vázquez

I)
RGE núm. 7754/24, del Grup Parlamentari Socialista,

relativa a impuls per a la creació de refugis climàtics,
davant la Comissió d'Economia.

D'acord amb el que preveuen els articles 181 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el Grup
Parlamentari Socialista presenta la proposició no de llei següent
perquè sigui tramitada davant la comissió esmentada.

Les onades de calor s’han convertit en un fenomen recurrent a
les Illes Balears, amb un augment constatat en freqüència,
intensitat i durada, que la ciència atribueix a un canvi climàtic
inequívoc, inusual i de causes antròpiques. També resulta
especialment significatiu el sobreescalfament de la mar
Mediterrània, amb un augment de la temperatura superior a la
global, cosa que anuncia la seva tropicalització, i amb ella un
augment de l’evaporació marina. Això comporta un augment de
la salinització de l’aigua, amb la qual cosa es posa en perill tot
l’ecosistema marí. Les costes i platges de Balears són i seran
especialment vulnerables a l’esperable augment del nivell de la
mar, per augment del volum de l’aigua líquida quan augmenta
la seva temperatura. A això s’hi suma l’indiscutible increment
de la temperatura mitjana de l’aire en superfície al llarg de les
darreres dècades. A cada episodi de calor extrema, la ciència ha
anat advertint que s’està entrant en un terreny desconegut,
davant del qual cal activar totes les alarmes.

Aquests factors inestabilitzen ja els ecosistemes terrestres de les
illes, amb uns importants i inquietants efectes en el territori i el
paisatge, en el turisme, la salut, l’agricultura i la mateixa
economia. Cada nou episodi de sequeres, pluges torrencials i
altres esdeveniments meteorològics extrems comporta una nova
i gran despesa en compensació de danys materials i humans.
Per aquestes raons, la crisi climàtica és el major desafiament de
la nostra generació.

Aquesta crisi està insistentment verificada per les dades. De fet,
el mes d’abril de 2024, el Servei de Canvi Climàtic de
Copernicus (C3S), de la Comissió Europea, i l’Organització
Meteorològica Mundial (OMM), tot posant a disposició de la
societat informació fidedigna sobre la situació climàtica
passada, present i futura de Europa, han certificat que l’any
2023 ha estat l’any més càlid d’ençà que es tenen registres
instrumentals de temperatura (1850), amb una temperatura
mitjana mundial en superfície d’1,45 °C per damunt dels nivells
preindustrials. A Europa també va ser l’any més càlid, amb 1,0
°C per damunt de la mitjana mundial i 2,6 °C por damunt dels

nivells preindustrials. Fa un any amb onades de calor extrema,
grans incendis forestals, inundacions i greus sequeres.

No s’espera que l’any 2024 rompi aquesta tendència, ja que el
que passà el 2023 és una tendència continuada, i de fet, els tres
primers mesos de l’any també han estat de rècord mundial de
temperatures.

Els impactes de la crisi climàtica en la salut de les persones són
també evidents i greus. Segons el Sistema espanyol de
vigilància diària de la mortalitat a Espanya (sistema MoMo),
l’estiu de l’any 2023, hi va haver a Espanya 3.009 morts
humanes atribuïbles als excessos de temperatura, moltes d’elles
coincidents en el temps amb els períodes d’onada de calor.
Aquestes dades confirmen dramàticament que l’exposició a les
altes temperatures i a les onades de calor representen un risc
significatiu per a la salut de les persones, principalment les més
vulnerables, com les persones majors, la població infantil,
dones embarassades o pacients amb malalties cròniques.

Malgrat tot, també hi ha notícies i dades positives que
demostren que si des de la política es treballa de valent en una
mateixa direcció, es deixa el negacionisme de banda i s’avança
amb fermesa del costat de la ciència, es poden mitigar els mals
del canvi climàtic antropogènic i avançar en la necessària
transició energètica, per protegir les generacions futures i la
nostra mateixa. Per exemple, l’any 2023 la producció
d’electricitat a partir de fonts renovables d’energia fou la més
alta registrada fins ara al continent europeu, amb un 43% de la
demanda coberta per parcs fotovoltaics i eòlics amb recursos
renovables de vent, aigua i sol.

Tot plegat, impulsar la creació d’una Xarxa de Refugis
Climàtics, a cada una de les Illes, amb espais condicionats dins
dependències públiques que ofereixin condicions de frescor i
seguretat a la ciutadania, és una acció directament enfocada a
protegir-nos dels efectes de la calor moderada i extrema. Una
xarxa de refugis climàtics també és una forma d’ajudar la
creació i l'ampliació de la infraestructura verda dels nostres
municipis, amb més arbres i ombres als nostres carrers, i alhora
ajudar a millorar el benestar i la salut dels ciutadans de Balears
en aquells moments del dia en què les temperatures esdevenen
insuportables, estalviant deshidratacions, cops de calor,
esgotament i altres problemàtiques associades a la calor. La
creació de refugis climàtics és, sense dubte, una iniciativa que
ajuda a seguir avançant en notícies i dades positives.

La totalitat dels 53 municipis de Mallorca està adherida al
Pacte de Batlies impulsat per la Unió Europea per lluitar contra
l’emergència climàtica, on destaca Mallorca com una de les
regions més compromeses amb el PAESC. Això es va
aconseguir durant la passada legislatura, amb el Consell com a
coordinador territorial.

A Menorca, municipis com Maó, Mercadal, Sant Lluis i Es
Castell formen part del Pacte de les Batlies i han desenvolupat
els seus PAESC per reduir emissions de CO2 i millorar
l'eficiència energètica.

A Eivissa, municipis com Eivissa (Vila) i Sant Josep de Sa
Talaia han pres mesures per desenvolupar els seus PAESC, tot
i que no tots els municipis han completat encara el procés
d'adhesió.
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Pel que fa a Formentera, el consell insular ha mostrat un
compromís ferm amb la sostenibilitat energètica i la lluita
contra el canvi climàtic, adoptant diverses iniciatives per
millorar l'eficiència energètica i promoure l'ús d'energies
renovables. Participa activament en el Pacte de les Batlies amb
mesures concretes com la promoció del transport sostenible i
la millora de la gestió energètica.

En conjunt, pràcticament tots els municipis de les Illes
col·laboren per avançar en la lluita contra el canvi climàtic i
mitigar els efectes negatius sobre la salut i el benestar
relacionats amb les onades de calor.

El Govern de les Illes Balears, l’any 2019, declarà
l’Emergència Climàtica i es comprometé a lluitar de manera
clara, prioritària i transversal contra l’escalfament global,
comprometent-se a desenvolupar polítiques locals i regionals
d’adaptació al canvi climàtic. Per tant, el propi Govern també
pot ser un ferm aliat a l’hora de dur endavant iniciatives de
lluita contra el canvi climàtic.

Per tot l’exposat, el Grup parlamentari Socialista presenta la
següent

Proposició no de llei

1. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a impulsar la creació d'una Xarxa de Refugis Climàtics
a Mallorca, Menorca, Eivissa i Formentera. Aquesta xarxa
estarà formada per espais condicionats dins dependències
públiques de cada una de les illes, que oferiran condicions
ambientals de frescor i seguretat a la ciutadania.

2. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a vetllar i contribuir a l'ampliació de la infraestructura
verda als municipis de les Illes Balears, amb més arbres i
superfícies ombrejades als carrers on hi manquen o siguin
escassos.

3. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a mantenir actives les polítiques de lluita contra la crisi
climàtica com una política transversal de primer nivell en tota
l’acció de govern i a implicar-hi així totes les conselleries. 

4. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a reforçar les mesures de desacceleració de
l’escalfament global, i a adoptar polítiques per fomentar la
producció d’energia renovable, l’ús del transport públic i els
mitjans de transport sostenibles.

7 de juny de 2024
La diputada
Malena Riudavets i Suárez
El portaveu
Iago Negueruela i Vázquez

J)
RGE núm. 7755/24, del Grup Parlamentari Popular,

relativa a que el Ministeri de Justícia procedeixi a la
dotació dels mitjans materials i humans per garantir una
justícia eficaç a les Illes Balears, davant la Comissió
d'Assumptes Institucionals i generals.

D'acord amb el que preveuen els articles 181 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el Grup
Parlamentari Popular presenta la proposició no de llei següent
perquè sigui tramitada davant la comissió esmentada.

En la inauguració de l'any judicial 2023-24 a Balears, el
magistrat i president del TSJIB Carlos Gómez va afirmar que
és necessària la dotació de 27 nous jutges per donar resposta a
la càrrega de treball que sofreix l'administració de Justícia. A
més de jutges, el magistrat va posar de manifest que a més es
necessiten jutjats, en concret 19 nous jutjats. Va recordar, a
més, que els advocats, mitjançant el seu col·legi professional
havien denunciat la situació límit en què es troba
l'administració de Justícia, a la vora del col·lapse, ja que
s'assenyalen judicis per al cap de tres anys.

El Tribunal Superior de Justícia de Balears (TSJIB) deixa
constància en la seva Memòria de 2022 que aquest document
té com a finalitat, a més de complir l'obligació establerta per la
Llei orgànica del Poder Judicial en el seu article 152.1.9.e,
plasmar la situació de l'administració de Justícia a Balears, els
seus èxits i les seves mancances.

Tal com en la memòria de 2022 es deixa constància, la Justícia
posseeix una dimensió de servei públic essencial, ja que la
ciutadania té dret que els conflictes es resolguin en un temps
raonable, conforme el que es disposa en l'article 6 de la
Convenció Europea de Drets Humans. La tutela judicial
efectiva exigeix que la resposta judicial es produeixi en un
temps adequat, per al que es necessiten mitjans materials i
personals suficients.

Segons la memòria de 2022, si bé es fan ingents esforços dels
jutges i de les jutgesses de Balears per incrementar la resolució
d'assumptes, un dels grans problemes que minven l'eficàcia de
l'administració de Justícia a Balears es troba en la jurisdicció
contenciosa administrativa en ser aquesta la que ha registrat un
increment major d'assumptes (19,85%) i l'única que no ha
reduït la litispendència, que ha augmentat significativament
(21,68%).

A més, una altra de les necessitats peremptòries que posa de
manifest la memòria de 2022 és la creació d'una nova secció
civil en l'Audiència Provincial, o, com a solució alternativa per
a una major agilitat, la creació d'una nova plaça per a les
seccions tercera i quarta.

A la vista de les dades exposades en la memòria 2022, el
nombre d'ingrés d'assumptes en l'Audiència Provincial ha
crescut respecte de les dades de la memòria anterior. La
situació s'agreuja per un constant degoteig de baixes per
malaltia, que en gran part té el seu origen en l'edat dels titulars.
A més, la interinitat del funcionariat continua sent un problema
endèmic a Balears, segons deixa constància la memòria, causat
fonamentalment per la insularitat i l'alt cost de la vida, per la
qual cosa en el document s'assenyala la conveniència d'adequar
el complement de destí per insularitat, per equiparar-lo amb el
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dels funcionaris que desenvolupen les seves tasques en
l'arxipèlag canari, la qual cosa contribuiria a estabilitzar les
plantilles.

En relació amb el partit judicial de Palma, la memòria deixa
constància de l'increment significatiu de la càrrega de treball
durant 2022, i es posa de manifest la insuficiència del nombre
de jutjats per donar una resposta adequada a la ciutadania. La
memòria, en referència als assumptes d'ordre civil, assenyala
que “La situació és preocupant per la saturació de la jurisdicció
i la necessitat de nous jutjats”.

Quant a l'ordre mercantil, la memòria posa de manifest que “els
números continuen assenyalant la insuficiència de jutjats”, igual
que en l'ordre contenciós-administratiu, la memòria deixa
patent que “té una elevadíssima càrrega de treball” i que “El
nombre de jutjats és totalment insuficient per a la càrrega
existent i prestar un servei adequat”, i malgrat haver aprovat la
creació d'un quart jutjat “és insuficient per donar resposta
adequada a aquesta jurisdicció”.

A pesar que no realitzin funcions jurisdiccionals, en relació
amb els Registres Civils, en la memòria del TSJIB es deixa
constància de la insuficient dotació de personal i la inadequada
dotació de mitjans, per la qual cosa “resulta necessari l'augment
en la plantilla o el reforç en els Registres Civils principals”.

Per tot això, el Grup Parlamentari Popular presenta la següent

Proposició no de llei

El Parlament dels Illes Balears insta el Ministeri de Justícia a
la dotació dels mitjans humans i materials necessaris de
conformitat amb els sol·licitats en la Memòria de 2022 del
Tribunal Superior de Justícia per garantir una justícia eficaç en
l'àmbit de les Illes Balears.

7 de juny de 2024
La diputada
Cristina Gil i Membrado
El portaveu
Sebastià Sagreras i Ballester

K)
RGE núm. 7756/24, del Grup Parlamentari Popular,

relativa a impuls de la monitorització i el control dels fluxos
turístics, davant la Comissió de Turisme, Comerç, Treball,
Cultura i Esports.

D'acord amb el que preveuen els articles 181 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el Grup
Parlamentari Popular presenta la proposició no de llei següent
perquè sigui tramitada davant la comissió esmentada.

El turisme és la nostra principal indústria, som destí referent a
nivell internacional i exportadors de coneixement. Des del
Partit Popular sempre l'hem defensat i hem defensat també la
necessitat d'una bona gestió turística, una gestió que sigui
transversal i que passi per la coordinació interinstitucional i
amb el sector privat, el turístic i el vinculat: una gestió que
inclogui normes que permetin créixer en valor i que no es basin
únicament en la prohibició; una gestió que millori la vida de la
gent, la dels seus treballadors i la dels residents.

Aquests últims anys hem viscut l'increment de places
turístiques, però també de places turístiques il·legals que han
vingut tibant la convivència, i hem vingut sofrint, a més, una
falta de planificació i dimensionament de serveis.

Davant això, el Govern dels Illes Balears va anunciar el passat
dia 8 de maig l'obertura d'espais de diàleg per a dur a terme la
transformació del nostre model turístic, la seva evolució i
millora, espais de diàleg com la primera Mesa per a un pacte
social i polític per la sostenibilitat, amb representació política
i sectorial.

Però per mitigar els efectes negatius de la nostra principal
indústria a més fan falta mesures, mesures com l'anunciada el
Consell de Mallorca de reducció de places, com les anunciades
pel Govern de reforç de la seguretat i les inspeccions per a
frenar el turisme irresponsable, o com l'anunciada pel Consell
d'Eivissa de limitar l'arribada de vehicles.

En aquest sentit el Govern ha posat en marxa un pla pilot que
monitoritzarà amb eines tecnològiques, els fluxos d'alguns
punts turístics saturats en temporada alta, Es Trenc a Mallorca;
Ses Salines a Eivissa; i Cala En Turqueta, a Menorca.
L'objectiu és quantificar amb dades fiables la càrrega turística
en determinades zones de les Illes.

Aquest pla pilot s'ha presentat com una iniciativa en resposta a
la massificació de platges emblemàtiques de Balears que estan
sofrint «un turisme massiu i l'efecte anomenada de les xarxes
socials, la qual cosa porta a una innegable congestió en els
mesos punta en temporada alta».

De fet, durant la legislatura passada la nostra formació hem
vingut presentant iniciatives en aquesta línia, fins i tot esmenes
als pressupostos per a impulsar les noves tecnologies com a
mecanisme per a la gestió de fluxos turístics. També exemple
a seguir, és el treball realitzat per la UIB respecte del control de
fluxos turístics de palma arran de l'arribada de creuers i
excursions programades; mesures que siguin preventives i no
pal·liatives; mesures que optimitzin els serveis públics i per
tant millorin la competitivitat. 

Es tracta de tenir la informació abans i poder millorar
l'experiència  turística. Es tracta d'ampliar aquest sistema pilot
de control de fluxos turístics de platges, a la majoria dels llocs
d'afluència turística, i es tracta de poder tenir coneixement i
dades per a una millor gestió, i prendre les millors decisions.

L'estudi de la congestió turística és un tema recurrent davant la
preocupació que es produeixi una deterioració de les
condicions de vida dels residents o de les experiències viscudes
pels turistes.

Per tot l'exposat, el Grup Parlamentari Popular presenta la
següent

Proposició no de llei

1. El Parlament dels Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a continuar treballant juntament amb els consells
insulars, amb el sector turístic i amb la UIB en la diversificació
turística de les nostres illes, potenciant les línies de recerca,
desenvolupament i innovació.
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2. El Parlament dels Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears que el pla pilot posat en marxa recentment de
monitoratge de fluxos turístics amb eines tecnològiques amb la
finalitat de quantificar amb dades fiables la càrrega turística en
determinades zones de les Illes, s'ampliï i implementi de
manera progressiva a la resta de llocs d'interès i afluència
turística. La col·laboració amb els consells insulars i els
ajuntaments serà també necessària segons les seves capacitats
tecnològiques i de serveis prestats en les seves localitats.

3. El Parlament dels Illes Balears insta el Govern dels Illes
Balears a treballar en la difusió, la implantació i l'ús de manuals
de bones pràctiques mediambientals, socials i de convivència
de cadascun dels llocs d'atracció turística mitjançant eines
digitals, tant per a residents com per a visitants.

4. El Parlament dels Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a treballar a generar sistemes de control de fluxos
vehicles, amb l'objectiu d'obtenir totes les dades necessàries per
prendre les millors decisions.

5. El Parlament dels Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a la recerca de fonts de finançament per a desenvolupar
aquestes eines.

7 de juny de 2024
La diputada
María Salomé Cabrera i Roselló
El portaveu
Sebastià Sagreras i Ballester

L)
RGE núm. 7790/24, del Grup Parlamentari MÉS per

Mallorca, relativa a reforma de la Residència de
Llucmajor, davant la Comissió d'Assumptes Socials.

D'acord amb el que preveuen els articles 181 i següents del
Reglament del Parlament de les Illes Balears, el Grup
Parlamentari MÉS per Mallorca presenta la proposició no de
llei següent perquè sigui tramitada davant la comissió
esmentada.

El 14 de desembre de 2006 es va aprovar la Llei 39/2006, de
promoció de l'autonomia personal i atenció a la dependència,
que té com a principal objectiu vetllar per les persones que, pel
fet de trobar-se en situació d'especial vulnerabilitat, requereixen
ajudes per dur a terme les activitats essencials de la vida diària,
assolir més autonomia personal, i poder exercir plenament els
seus drets de ciutadania. Amb aquesta finalitat, i en aplicació
de l'article 16 de l'esmentada llei, des de les institucions de les
Illes Balears s'està impulsant la Xarxa Pública d'Atenció a la
Dependència (d'ara endavant, la Xarxa) que pugui donar
resposta als drets ciutadans que es deriven de l'entrada en vigor
d'aquesta llei.

El Consell de Govern de 9 de juny de 2017 va aprovar el Pla
d'Actuació per a l'ampliació de la Xarxa Pública de Serveis
Socials per tal de cobrir el dèficit actual de places assistencials
del sistema públic de serveis socials on es desenvolupen les
línies d'actuació per donar resposta a aquesta situació.

Dins el Pla d'actuació, estructurat en dos eixos, hi ha l'eix 1,
que fa referència a l'optimització de recursos existents, i que

inclou la reforma i l'adaptació de la residència municipal de
Llucmajor.

El 23 de setembre de 2022 es va firmar el conveni entre la
Conselleria de Famílies i Afers Socials, l'IMAS i l'Ajuntament
de Llucmajor per tal d'iniciar les obres de reforma i adaptació.
Aquest inclou les fases de desenvolupament del projecte: 
• 1a Fase. Projecte d'execució de la Reforma Integral de la

Residència que ha de contemplar obres en dos trams.
• 2a Fase. Obres del primer tram. Aquesta fase inclou la

contractació de les obres corresponents a l'adaptació d'11
places a la normativa vigent de centres residencials per a
persones majors dependents i l'execució de les obres
corresponents a aquesta fase.

• 3a Fase. Contractació i execució del segon i darrer tram
d'obres. Aquesta fase incorpora el total d'obra pendent
descrita al projecte de reforma. 

Un cop finalitzada aquesta segona fase la Residència tindrà
totes les seves places autoritzades per a persones dependents i
la totalitat de l'equipament apte perquè sigui prestat.

En el pressupost de 2023, l'aportació consignada per a aquest
projecte era de 1.108,808 milions d'euros. En la memòria del
Consorci de Recursos Sociosanitaris de la Conselleria de
Famílies i Afers socials es troba consignada una partida per
valor de 325.575€. Aquesta partida no inclou l'execució de la
fase 2 consignada en el conveni. La formulació de la fase 1, que
és la tramitació del projecte executiu requereix uns 4 / 6 mesos
de tramitació. Creim que és un calendari poc ambiciós i poc
realista, que endarrereix innecessàriament l'inici de les obres de
la residència de Llucmajor.

Per aquest motiu, el Grup Parlamentari MÉS per Malllorca
presenta la següent 

Proposició no de llei

1. El Parlament de les Illes Balears insta la Conselleria de
Famílies i Afers Socials a accelerar la tramitació del projecte
executiu de reforma de la residència.

2. El Parlament de les Illes Balears insta la Conselleria de
Famílies i Afers Socials a realitzar les modificacions de crèdit
que siguin oportunes perquè l'inici de les obres sigui durant el
2024.

10 de juny de 2024
La diputada
Marta Carrió i Palou
El portaveu
Lluís Enric Apesteguia i Ripoll
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3.16. SOLALICITUDS DE COMPAREIXENÇA

Ordre de Publicació

A)
RGE núm. 7629/24, del Grup Parlamentari MÉS per

Mallorca, relatiu a solAlicitud de compareixença urgent del
president de l'Autoritat Portuària de Balears, Sr. Javier
Sanz Fernández, sobre el projecte d'ampliació del port de
Palma.

La Mesa del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia
12 de juny de 2024, conformement amb els articles 46.3, 106
i 107 del Reglament de la cambra, admet a tràmit l'escrit
esmentat, que solAlicita que la Comissió d'Ordenació Territorial,
Habitatge, Mobilitat, Mar i Cicle de l'Aigua acordi la
compareixença urgent del president de l'Autoritat Portuària de
Balears, per tal d'informar sobre el tema indicat a l'enunciat.

Motivació del procediment d'urgència: davant les informacions
aparegudes en mitjans de comunicació sobre l'ampliació del
port de Palma.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

3.17. INFORMACIÓ

Ordre de Publicació

La Mesa de la Comissió no permanent d’investigació sobre
les irregularitats produïdes en la celebració de contractes amb
l’empresa Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas, SL, per
part del Govern de les Illes Balears des de l’any 2020 fins a la
data del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia 21 de
maig  de 2024, admeté a tràmit la sol·licitud de modificació del
pla de treball de la comissió següent.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

A) 
RGE núm. 7113/24, dels Grups Parlamentaris Popular

i VOX, de sol·licitud de modificació del pla de treball de la
Comissió no permanent d’investigació sobre les
irregularitats produïdes en la celebració de contractes amb
l’empresa Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas, SL,
per part del Govern de les Illes Balears des de l’any 2020
fins a la data.

Els grups parlamentaris sotasignats, sol·liciten una modificació
del Pla de Treball de la Comissió d'ivestigació, consistent en la
reducció de compareixents.

Punt únic. Es proposa una modificació del punt quart del Pla de
treball, de tal manera que es retirin les sol·licituds de
compareixença subsegüents:

1. Sr. Emiliano García Page
2. Sra. Concepción Saavedra
3. Sra. María lsabel Berga Figuerola
4. Sr. lgnacio García
5. Sra. María Somalo San Juan

21 de maig de 2024
Els portaveus
Sebastià Sagreras i Ballester
Manuela Cañadas i Pinilla

Ordre de Publicació

La Mesa de la Comissió no permanent d’investigació sobre
les irregularitats produïdes en la celebració de contractes amb
l’empresa Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas, SL, per
part del Govern de les Illes Balears des de l’any 2020 fins a la
data del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia 31 de
maig  de 2024, admeté a tràmit la sol·licitud de modificació del
pla de treball de la comissió següent.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

B) 
RGE núm. 7496/24, dels Grups Parlamentaris Popular

i VOX, de sol·licitud de modificació del pla de treball de la
Comissió no permanent d’investigació sobre les
irregularitats produïdes en la celebració de contractes amb
l’empresa Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas, SL,
per part del Govern de les Illes Balears des de l’any 2020
fins a la data.

Els grups parlamentaris sotasignats exposen que, en referència
als compareixents sol·licitats, Sr. Koldo García lzaguirre i Sr.
Javier Hidalgo Gutiérrez, els serveis del Parlament de les llles
Balears han realitzat fins a sis intents de contacte a través de
diferents direccions i sistemes, per recaptar la seva presència.
També s'ha recorregut a I'lnstitut Nacional d'Estadística (lNE),
i ni tan sols així ha estat possible obtenir resposta i fer la
comunicació pertinent.

Proposen que, tal com fan suposar les circumstàncies
exposades, en el cas que el Sr. Koldo García lzaguirre i el Sr.
Javier Hidalgo Gutiérrez no compareguin davant la Comissió
d'investigació el dia 3 de juny, data de la finalització de les
compareixences, s'entengui que aquesta comissió d'investigació
renuncia a la recaptació de les seves compareixences.

30 de maig de 2024
Els portaveus
Sebastià Sagreras i Ballester
Manuela Cañadas i Pinilla

Ordre de Publicació

La Mesa de la Comissió no permanent d’investigació sobre
les irregularitats produïdes en la celebració de contractes amb
l’empresa Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas, SL, per
part del Govern de les Illes Balears des de l’any 2020 fins a la
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data del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia 3 de
juny  de 2024, admeté a tràmit la sol·licitud de modificació del
pla de treball de la comissió següent.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

C) 
RGE núm. 7580/24, dels Grup Parlamentari MÉS per

Mallorca, de sol·licitud de modificació del pla de treball de
la Comissió no permanent d’investigació sobre les
irregularitats produïdes en la celebració de contractes amb
l’empresa Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas, SL,
per part del Govern de les Illes Balears des de l’any 2020
fins a la data.

El Grup Parlamentari MÉS per Mallorca proposa la
modificació del Pla de treball:

I. L’ampliació de les compareixences amb:
a) Antònia Perelló Jorquera
b Esperanza Reverte Lorenzo
c) Jacobo Pombo García
d) Juan Pombo García
e) Koldo García Izaguirre
f) Lourdes Aguiló Bennassar
g) Manuela García Romero
h) Margalida Prohens i Rigo
i) Miguel Ángel Tellado Filgueira

II. Ampliació de les sol·licituds de documentació:
a) A la Fiscalia Especial contra la Corrupció i la

Criminalitat Organitzada: índex documental de tot allò aportat
pel Servei de Salut de les Illes Balears el dia 19 de juliol del
2022.

b) Al Servei de Salut de les Illes Balears: totes les
resolucions de contractes fetes pel Servei de Salut de les Illes
Balears en el període 2020-2024.

III. Ampliació del termini de feina de la Comissió no
permanent d'investigació:

a) Data d’aprovació de les conclusions: 28 de juny de 2024.

3 de juny de 2024
El portaveu
Lluís Enric Apesteguia i Ripoll

Ordre de Publicació

D)
Substitució de les preguntes amb sol·licitud de resposta

oral davant el Ple RGE núm. 7659, 7671 i 7653/24. 

La Mesa del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia
12 de juny de 2024, es dóna per assabentada de la substitució
de les preguntes esmentades, presentades pels diputats Ares
Fernández i Lombardo, del Grup Parlamentari Socialista, i
Ferran Rosa i Gaspar, del Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca, i per la diputada Manuela Cañadas i Pinilla, del Grup
Parlamentari VOX, relatives a matrícules universitàries, a
càrrega de visitants al Parc Nacional de Cabrera i a fallida
d'FTI Group, per les preguntes RGE núm. 7781, 7784 i

7787/24, relatives a contractació de metges, a previsió de
contractació de metges per al segon semestre de l'any i a
creixent inseguretat als nostres municipis, respectivament.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

Ordre de Publicació

E)
Continuació de la tramitació i obertura de terminis per

a la presentació d'esmenes de la Proposició de llei RGE
núm. 5653/24. 

La Mesa del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia
12 de juny de 2024, un cop presa en consideració pel Ple de la
cambra, en sessió de dia 28 de maig de 2024, la proposició de
llei esmentada, de modificació de la Llei 9/2017, de 3 d'agost,
de regulació de les corregudes de bous i de protecció dels
animals a les Illes Balears, conformement amb l'article 139.6
del Reglament del Parlament, acorda d'obrir un termini de 15
dies (que finalitzarà dia 13 d'agost de 2024) per tal que els
grups parlamentaris recaptin opinions i perquè els serveis de la
cambra elaborin un dossier documental; i, un cop transcorregut
aquest termini, d'obrir-ne un altre també de 15 dies perquè s'hi
puguin presentar esmenes davant la Comissió d'Assumptes
Institucionals i Generals (que finalitzarà dia 2 de setembre de
2024).

Així mateix, la Mesa acorda que aquesta proposició es
declara no exempta de la tramitació del procediment de
participació ciutadana previst al títol XIV del Reglament del
Parlament. Informada la Junta de Portaveus en sessió de dia 12
de juny de 2024, i atès que no hi ha cap petició per a l'aplicació
del procediment de participació ciutadana, no s'hi aplica
aquesta tramitació.

Igualment, s’ordena obrir un termini per tal que els
ciutadans i les ciutadanes de les Illes Balears, mitjançant
associacions representatives dels seus interessos formalment
inscrites en el Registre d’Associacions del Govern, puguin
presentar propostes d’esmenes fins que acabi el termini de
presentació d’esmenes ja esmentat, és a dir fins a dia 2 de
setembre de 2024.

Finalment, s'acorda de trametre aquest projecte de llei a la
Comissió General de Consells Insulars de composició paritària
Parlament-Consells Insulars, conformement amb l'article 8.1.d)
del Reglament de la dita comissió, per tal que s'hi pugui
posicionar mitjançant un acord de caràcter no vinculant.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

https://web.parlamentib.es/repositori/publicacions/11/bopibs/bopib-11-048.pdf#page=19
https://web.parlamentib.es/repositori/publicacions/11/bopibs/bopib-11-042.pdf#page=31
https://web.parlamentib.es/repositori/publicacions/11/bopibs/bopib-11-042.pdf#page=31
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Ordre de Publicació

F)
Continuació de la tramitació i obertura de terminis per

a la presentació d'esmenes de la Proposició de llei RGE
núm. 6519/24. 

La Mesa del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia
12 de juny de 2024, un cop presa en consideració pel Ple de la
cambra, en sessió de dia 28 de maig de 2024, la proposició de
llei esmentada, de control de l'afluència de vehicles a l'illa
d'Eivissa per a la sostenibilitat turística, conformement amb
l'article 139.6 del Reglament del Parlament, acorda d'obrir un
termini de 8 dies (que finalitzarà dia 5 d'agost de 2024) per
tal que els grups parlamentaris recaptin opinions i perquè els
serveis de la cambra elaborin un dossier documental; i, un cop
transcorregut aquest termini, d'obrir-ne un altre també de 8 dies
perquè s'hi puguin presentar esmenes davant la Comissió
d'Ordenació Territorial, Habitatge, Mobilitat, Mar i Cicle de
l'Aigua (que finalitzarà dia 14 d'agost de 2024).

Així mateix, la Mesa acorda que aquesta proposició es
declara no exempta de la tramitació del procediment de
participació ciutadana previst al títol XIV del Reglament del
Parlament. Informada la Junta de Portaveus en sessió de dia 12
de juny de 2024, i atès que no hi ha cap petició per a l'aplicació
del procediment de participació ciutadana, no s'hi aplica
aquesta tramitació.

Igualment, s’ordena obrir un termini per tal que els
ciutadans i les ciutadanes de les Illes Balears, mitjançant
associacions representatives dels seus interessos formalment
inscrites en el Registre d’Associacions del Govern, puguin
presentar propostes d’esmenes fins que acabi el termini de
presentació d’esmenes ja esmentat, és a dir fins a dia 14
d'agost de 2024.

Finalment, s'acorda de trametre aquest projecte de llei a la
Comissió General de Consells Insulars de composició paritària
Parlament-Consells Insulars, conformement amb l'article 8.1.d)
del Reglament de la dita comissió, per tal que s'hi pugui
posicionar mitjançant un acord de caràcter no vinculant.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

Ordre de Publicació

G)
Sol·licitud de sessió extraordinària de la Comissió de

Salut (RGE núm. 7791/24). 

La Mesa del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia
12 de juny de 2024, admet a tràmit l'escrit esmentat, presentat
per 12 diputats adscrits als Grups Parlamentaris MÉS per
Mallorca i Socialista, i, conformement amb l'establert als
articles 71.2 del Reglament de la cambra i 45.5 de l'Estatut
d'Autonomia de les Illes Balears, acorda d'incloure a l'ordre del
dia d'una sessió plenària l'adopció d'acord sobre la celebració
de la sessió extraordinària de la Comissió de Salut, amb l'ordre
del dia següent:

Punt únic. Compareixença RGE núm. 5886/24, de la Sra.
Francisca Sureda Llull, sobre la necessitat d'iniciar
iniciatives legislatives que afavoreixin la prevenció del
consum del tabac i puguem assolir el 2030 la primera
generació sense fum.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

Ordre de Publicació

H)
Rectificació de la Proposició no de llei RGE núm.

7199/24. 

La Mesa del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia
12 de juny de 2024, admet a tràmit l'escrit RGE núm. 7674/24,
presentat pel Grup Parlamentari Socialista, i acorda de
rectificar la proposició no de llei esmentada, relativa a
reconeixement i suport a les infermeres de la comunitat
autònoma de les Illes Balears, en el sentit següent:

"Afegir darrera del punt 6:

7. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a realitzar un pla d’indicadors de l'impacte de
les cures infermeres sobre la salut de la població.

8. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a donar suport a aquells projectes que milloren
el trasllat de l’evidència científica a la pràctica clínica, com
el projecte BPSO i potenciar i incentivar la recerca en
cures, promovent la conciliació entre la investigació i la
pràctica clínica. La investigació constitueix una eina bàsica
per al desenvolupament professional.

9. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a impulsar els projectes de promoció de la
salut liderats per les infermeres.

10. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a continuar amb el desenvolupament de les
categories d’especialistes amb la reconversió gradual de
places, la definició de llocs de feina i les convocatòries
d’oferta pública d’ocupació específica per a infermeres
especialistes.

11. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a continuar incentivant la permanència a la
comunitat autònoma."

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

https://web.parlamentib.es/repositori/publicacions/11/bopibs/bopib-11-045.pdf#page=26
https://web.parlamentib.es/repositori/publicacions/11/bopibs/bopib-11-045.pdf#page=26
https://web.parlamentib.es/repositori/publicacions/11/bopibs/bopib-11-043.pdf#page=90
https://web.parlamentib.es/repositori/publicacions/11/bopibs/bopib-11-047.pdf#page=59
https://web.parlamentib.es/repositori/publicacions/11/bopibs/bopib-11-047.pdf#page=59
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Ordre de Publicació

I)
Retirada de la sol·licitud de compareixença RGE núm.

2947/24. 

La Mesa del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia
12 de juny de 2024, admet a tràmit l'escrit RGE núm. 7782/24,
presentat pel Grup Parlamentari Socialista, i accepta la retirada
de la sol·licitud de compareixença esmentada, de la consellera
de Salut, davant la Comissió de Salut, sobre la resolució
contractual de l'expedient amb l'empresa Soluciones de Gestión
y Apoyo a Empresas, SL.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

Ordre de Publicació

J)
Escrit RGE núm. 7594/24, presentat per la Sindicatura

de Comptes, d'Informe 233/2024, del Compte General de
l'Ajuntament de Palma corresponent a l'exercici 2021. 

La Mesa del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia
12 de juny de 2024, admet a tràmit l'escrit esmentat, presentat
per la Sindicatura de Comptes de les Illes Balears, i acorda de
tramitar-lo davant la Comissió d'Hisenda i Pressuposts.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

Ordre de Publicació

K)
Tramitació pel procediment d'urgència per a la

Interpel·lació RGE núm. 5902/23. 

La Mesa del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia
12 de juny de 2024, admet a tràmit l'escrit RGE núm. 7816/24,
presentat pel Grup Parlamentari Mixt, i, conformement amb els
articles 106 i 107 del Reglament de la cambra i la Resolució de
Presidència reguladora de l'aplicació del procediment
d'urgència a les iniciatives parlamentàries no legislatives,
acorda que la interpel·lació esmentada, relativa a política
general del Govern en matèria de turisme, sigui tramnitada per
aquest procediment.

Motivació del procediment d'urgència: atesa la necessitat de
donar resposta a la preocupació creixent entre la societat sobre
la massificació turística, que s'ha fet evident durant les darreres
setmanes amb manifestacions a Eivissa, a Mallorca i a Menorca
per denunciar aquesta problemàtica.

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

4. INFORMACIONS

Ordre de Publicació

A)
Substitucions de membres a les Comissions de l'Estatut

dels Diputats i les Diputades, de Participació Ciutadana, de
Peticions i de Reglament, i a la Diputació Permanent, per
part del Grup Parlamentari VOX.

La Mesa del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia
12 de juny de 2024, admet a tràmit els escrits RGE núm. 7540
i 7541/24, presentats pel Grup Parlamentari VOX, i es dóna per
assabentada de les substitucions següents:

Comissió de l'Estatut dels Diputats i les Diputades
Patricia de las Heras i Fernández substitueix Sergio
Rodríguez i Farré

Comissió de Participació Ciutadana
María José Verdú i Torres substitueix Agustín Nicolás
Buades i Rul·lán

Comissió de Peticions
Manuela Cañadas i Pinilla substitueix Idoia Ribas i Marino

Comissió de Reglament
Patricia de las Heras i Fernández substitueix Idoia Ribas i
Marino

Diputació Permanent
Manuela Cañadas i Pinilla substitueix Idoia Ribas i Marino,
com a membre titular
Patricia de las Heras i Fernández substitueix Sergio
Rodríguez i Farré, com a membre suplent

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

Ordre de Publicació

B)
Comptabilitat del Grup Parlamentari VOX-Actua

Baleares, corresponent a l'any 2023 (X legislatura).

La Mesa del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia
12 de juny de 2024, es va donar per assabentada de l'escrit
RGE núm. 7761/24, presentat per Jorge Campos i Asensi, en
nom de VOX-Actua Baleares, en relació amb el compte anual
del seu grup parlamentari corresponents a l'any 2023 de la X
legislatura; i  de conformitat amb l'article 29.2 del Reglament
de la cambra i amb l'Acord sobre la presentació davant la Mesa
de la comptabilitat dels grups parlamentaris, n'ordena la
publicació al BOPIB i a la pàgina web del Parlament.

Grup Parlamentari VOX-Actua Baleares

Palma, a 12 de juny de 2024
El president del Parlament

Gabriel Le Senne i Presedo

https://web.parlamentib.es/repositori/publicacions/11/bopibs/bopib-11-035.pdf#page=72
https://web.parlamentib.es/repositori/publicacions/11/bopibs/bopib-11-035.pdf#page=72
https://web.parlamentib.es/repositori/publicacions/11/bopibs/bopib-11-046.pdf#page=45
https://web.parlamentib.es/repositori/PUBLICACIONS/4/bopibs/bopib-04-152.pdf#page=31
https://web.parlamentib.es/repositori/PUBLICACIONS/4/bopibs/bopib-04-152.pdf#page=31
https://web.parlamentib.es/repositori/PUBLICACIONS/4/bopibs/bopib-04-152.pdf#page=31
http://web.parlamentib.es/repositori/PUBLICACIONS/10/bopibs/bopib-10-069.pdf#page=51
http://web.parlamentib.es/repositori/PUBLICACIONS/10/bopibs/bopib-10-069.pdf#page=51
https://contingutsweb.parlamentib.es/ASTP/10/ComptabilitatGGPP/Compt_GPVOX_2023.pdf
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	RGE núm. 7228/24, de la diputada Manuela Cañadas i Pinilla, del Grup Parlamentari VOX, relativa a relació del Govern de les Illes Balears amb Delegació del Govern
	RGE núm. 7239/24, del diputat Iago Negueruela i Vázquez, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a accions i sostenibilitat
	RGE núm. 7467/24, de la diputada Marta Carrió i Palou, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a reducció del nombre de visitants
	RGE núm. 7457/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a  desmantellament dels serveis de valoració de discapacitat
	RGE núm. 7458/24, de la diputada Carol Marquès i Portella, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a  sostenibilitat en les polítiques hidràuliques
	RGE núm. 7456/24, del diputat Ares Fernández i Lombardo, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a  beneficis socials del Decret llei 3/2024
	RGE núm. 7449/24, de la diputada María José Verdú i Torres, del Grup Parlamentari VOX, relativa a  resultats del pla de xoc sobre llistes d'espera
	RGE núm. 7454/24, del diputat Carles Bona i Casas, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a  derogació del Decret llei 2/2020
	RGE núm. 7482/24, de la diputada Amanda Fernández i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a decret llei negociat
	RGE núm. 7461/24, de la diputada Pilar Costa i Serra, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a  decret llei òmnibus i transparència
	RGE núm. 7459/24, de la diputada Mercedes Garrido i Rodríguez, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a  habitatge digne i assequible
	RGE núm. 7462/24, del diputat Marc Pons i Pons, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a límits a la construcció en sòl rústic
	RGE núm. 7453/24, del diputat Josep Castells i Baró, del Grup Parlamentari Mixt, relativa a consens per a la modificació de la Llei Menorca Reserva de Biosfera


	1.3. TEXTOS REBUTJATS
	1.3.3. MOCIONS
	Punts 1, 5, 8 i 11 a 14 de la Moció RGE núm. 7005/24, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a política general en matèria de memòria democràtica
	Punts 2 a 5, 11 i 12 de la Moció RGE núm. 7365/24, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a política general en matèria de model econòmic

	1.3.4. PROPOSICIONS NO DE LLEI
	Punts 1 a 5 de la Proposició no de llei RGE núm. 7067/24, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a reducció del nombre de vols

	1.4. COMPAREIXENCES
	Compareixença de la consellera d'Habitatge, Territori i Mobilitat, davant el Ple de la cambra, per tal de donar compte del compliment del punt 1 de la Resolució derivada de la Moció RGE núm. 7834/23, relativa a política general en matèria d'habitatge (RGE núm. 6492/24). 

	1.5. INFORMACIONS
	 Ajornament de les preguntes amb sol·licitud de resposta oral davant el Ple RGE núm. 7455, 7452, 7450, 7464, 7466, 7451 i 7463/24.
	Presa en consideració de la Proposició de llei RGE núm. 6519/24
	Presa en consideració de la Proposició de llei RGE núm. 5653/24
	 Resolució del Parlament de les Illes Balears per la qual es convalida el Decret llei 2/2024, de 10 de maig, pel turisme responsable i la millora de la qualitat a zones turístiques, de modificació del Decret llei 1/2020, de 17 de gener (RGE núm. 6789/24).
	 No tramitació com a projecte de llei pel procediment d'urgència per al Decret llei 2/2024, de 10 de maig, pel turisme responsable i la millora de la qualitat a zones turístiques, de modificació del Decret llei 1/2020, de 17 de gener (RGE núm. 6789/24).



	2. COMISSIONS PARLAMENT
	2.1. TEXTOS APROVATS
	2.1.2. RESOLUCIONS DERIVADES  DE PROPOSICIONS NO DE LLEI
	RGE núm. 5343/24, relativa a millores pendents als ports de Menorca
	RGE núm. 6292/24, relativa a defensa dels processos d'avaluació ambiental participats i dels manteniment de la Comissió de Medi Ambient de les Illes Balears
	RGE núm. 9356/23, relativa a captació de talent a IdISBa
	RGE núm. 4247/24, relativa a compra pública de productes ecològics i quilòmetre zero
	RGE núm. 6564/24, relativa a revisió de l'impost de matriculació d'embarcacions
	RGE núm. 6798/24, relativa a establiment d'obligacions de servei públic a la ruta marítima entre els ports de Ciutadella i Alcúdia
	RGE núm. 2257/24, relativa a millora de la prevenció i la defensa del risc d'incendis
	RGE núm. 3464/24, relativa a foment de la formació dual ocupacional per a la dinamització dels sectors productius estratègics i tradicionals
	RGE núm. 1565/24, relativa a major apoderament i participació activa de les persones amb trastorn de l'espectre autista (TEA) i de les seves famílies
	RGE núm. 2053/24, relativa a prevenció de la mutilació genital femenina


	2.3. TEXTOS REBUTJATS
	2.3.2. PROPOSICIONS NO DE LLEI
	Punts 1, 2, 3, 6, 7 i 8 de la Proposició no de llei RGE núm. 5343/24, del Grup Parlamentari Mixt, relativa a millores pendents als ports de Menorca
	Punts 2 a 6 de la Proposició no de llei RGE núm. 6292/24, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a defensa dels processos d'avaluació ambiental participats i del manteniment de la Comissió de Medi Ambient de les Illes Balears
	Punt 2 de la Proposició no de llei RGE núm. 4247/24, del Grup Parlamentari Mixt relativa a compra pública de productes ecològics i quilòmetre zero
	RGE núm. 6426/24, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a millor repartiment dels beneficis del treball

	2.4. COMPAREIXENCES
	Compareixença de la Sra. Valentina Milano, professora de la Universitat de les Illes Balears. 

	2.5. INFORMACIÓ
	RGE núm. 7113/24, relatiu a la modificació del Pla de treball de la comissió
	Debat de l'escrit RGE núm. 4240/24, del director de l'Ens Públic de Radiotelevisió de les Illes Balears.
	Rebuig de la sol·licitud de compareixença RGE núm. 5914/24.
	Rebuig de la sol·licitud de compareixença RGE núm. 6517/24.
	RGE núm. 7496/24, relatiu a la modificació del Pla de treball de la comissió



	3. TEXTOS EN TRAMITACIÓ
	3.7. PROPOSTES DE CONCLUSIONS  DAVANT COMISSIÓ
	La Mesa de la Comissió no permanent d’investigació sobre les irregularitats produïdes en la celebració de contractes amb l’empresa Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas, SL, per part del Govern de les Illes Balears des de l’any 2020 fins a la data, del Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia 5 de juny de 2024, admeté a tràmit les propostes de conclusions de l'esmenada comissió.
	RGE núm. 7686/24, del Grup Parlamentari  Mixt, relativa a proposta de conclusions de la Comissió no permanent d’investigació sobre les irregularitats produïdes en la celebració de contractes amb l’empresa Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas, SL, per part del Govern de les Illes Balears des de l’any 2020 fins a la data.
	RGE núm. 7690/24, del Grup Parlamentari  Socialista, relativa a proposta de conclusions de la Comissió no permanent d’investigació sobre les irregularitats produïdes en la celebració de contractes amb l’empresa Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas, SL, per part del Govern de les Illes Balears des de l’any 2020 fins a la data.
	RGE núm. 7691/24, del Grup Parlamentari  Popular, relativa a proposta de conclusions de la Comissió no permanent d’investigació sobre les irregularitats produïdes en la celebració de contractes amb l’empresa Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas, SL, per part del Govern de les Illes Balears des de l’any 2020 fins a la data.
	RGE núm. 7692/24, del Grup Parlamentari  VOX, relativa a proposta de conclusions de la Comissió no permanent d’investigació sobre les irregularitats produïdes en la celebració de contractes amb l’empresa Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas, SL, per part del Govern de les Illes Balears des de l’any 2020 fins a la data.
	RGE núm. 7693/24, del Grup Parlamentari  MÉS per Mallorca, relativa a proposta de conclusions de la Comissió no permanent d’investigació sobre les irregularitats produïdes en la celebració de contractes amb l’empresa Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas, SL, per part del Govern de les Illes Balears des de l’any 2020 fins a la data.

	3.9. MOCIONS
	RGE núm. 7758/24, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a política general del Govern en relació amb el preu de l'habitatge, derivada de la Interpellació RGE núm. 6800/24.

	3.10. PREGUNTES AMB SOLLICITUD DE RESPOSTA ESCRITA
	RGE núm. 7527/24, de la diputada Amanda Fernández i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a composició de la comissió ètica per supervisar quotes a escoletes concertades.
	RGE núm. 7529/24, de la diputada Amanda Fernández i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a fixació de preus per a les escoletes.
	RGE núm. 7530/24, de la diputada Amanda Fernández i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a fixació de preus per zones a les escoletes concertades.
	RGE núm. 7531/24, de la diputada Amanda Fernández i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a sancions davant incompliments derivats del Reglament o Comissió ètica per supervisar quotes de les escoletes concertades a les famílies.
	RGE núm. 7532/24, de la diputada Amanda Fernández i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a actuacions de la Conselleria d'Educació amb les escoletes de la xarxa complementària o concertades que apliquen tarifes escessives.
	RGE núm. 7533/24, de la diputada Amanda Fernández i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a centres de la xarxa complementària que passen a escoletes concertades.
	RGE núm. 7534/24, de la diputada Amanda Fernández i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a nombre d'escoletes concertades en l'actualitat.
	RGE núm. 7542/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a infraestructures sociosanitàries (1).
	RGE núm. 7543/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a infraestructures sociosanitàries (2).
	RGE núm. 7544/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a infraestructures sociosanitàries (3).
	RGE núm. 7545/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a infraestructures sociosanitàries (4).
	RGE núm. 7546/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a infraestructures sociosanitàries (5).
	RGE núm. 7547/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a infraestructures sociosanitàries (6).
	RGE núm. 7548/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a infraestructures sociosanitàries (7).
	RGE núm. 7549/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a infraestructures sociosanitàries (8).
	RGE núm. 7550/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a infraestructures sociosanitàries (9).
	RGE núm. 7551/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a infraestructures sociosanitàries (10).
	RGE núm. 7552/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a infraestructures sociosanitàries (11).
	RGE núm. 7553/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a infraestructures sociosanitàries (12).
	RGE núm. 7554/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a infraestructures sociosanitàries (13).
	RGE núm. 7555/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a infraestructures sociosanitàries (14).
	RGE núm. 7556/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a infraestructures sociosanitàries (15).
	RGE núm. 7557/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a infraestructures sociosanitàries (16).
	RGE núm. 7558/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a infraestructures sociosanitàries (17).
	RGE núm. 7559/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a infraestructures residencials (1).
	RGE núm. 7560/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a infraestructures residencials (2).
	RGE núm. 7561/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a infraestructures residencials (3).
	RGE núm. 7562/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a infraestructures residencials (4).
	RGE núm. 7563/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a infraestructures residencials (5).
	RGE núm. 7564/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a atenció a la dependència.
	RGE núm. 7565/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de casos grau I a Eivissa.
	RGE núm. 7566/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de casos grau I a Formentera.
	RGE núm. 7567/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de casos grau I a Mallorca.
	RGE núm. 7568/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de casos grau I a Menorca.
	RGE núm. 7569/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de casos grau II a Eivissa.
	RGE núm. 7570/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de casos grau II a Formentera.
	RGE núm. 7571/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de casos grau II a Mallorca.
	RGE núm. 7572/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de casos grau II a Menorca.
	RGE núm. 7573/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de casos grau III a Eivissa.
	RGE núm. 7574/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de casos grau III a Formentera.
	RGE núm. 7575/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de casos grau III a Mallorca.
	RGE núm. 7576/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a increment de casos grau III a Menorca.
	RGE núm. 7577/24, del diputat Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a ajuda a domicili.
	RGE núm. 7666/24, de la diputada Maria Ramon i Salas, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a Comissió ètica de les escoletes concertades (1).
	RGE núm. 7667/24, de la diputada Maria Ramon i Salas, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a Comissió ètica de les escoletes concertades (2).
	RGE núm. 7668/24, de la diputada Maria Ramon i Salas, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a fons públics per a escoletes concertades (1).
	RGE núm. 7669/24, de la diputada Maria Ramon i Salas, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a fons públics per a escoletes concertades (2).
	RGE núm. 7694/24, de la diputada Joana Gomila i Lluch, del Grup Parlamentari Mixt, relativa a resposta als docents menorquins que han obtingut plaça a les Pitiüses.
	RGE núm. 7716/24, del diputat Marco Antonio Guerrero i Moreno, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a denúncia de presumptes irregularitats en alguna federació esportiva de les Illes Balears.
	RGE núm. 7717/24, del diputat Marco Antonio Guerrero i Moreno, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a autorització o sol·licitud de concessió sobre el port d'Es Canar a Santa Eulària del Riu.
	RGE núm. 7744/24, de la diputada Amanda fernández i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a norma on queda reflectida la possibilitat d'obtenir l'aptitud del període de proves del procediment selectiu convocat per resolució de la directora general de Personal Docent de 5 de desembre de 2022 sense haver superat el termini de 5 mesos.
	RGE núm. 7745/24, de la diputada Amanda Fernández i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a motiu que fonamenta la reducció del període de proves de la Sra. Isabel Salas.
	RGE núm. 7746/24, de la diputada Amanda Fernández i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a consideració del fet d'optar a un càrrec de confiança com a força major degudament acreditada.
	RGE núm. 7747/24, de la diputada Amanda Fernández i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a aportació de sol·licitud i documentació acreditativa en relació al període de proves de la sra. Salas feta abans del 16 d’octubre de 2023.
	RGE núm. 7748/24, de la diputada Amanda Fernández i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a documentació acreditativa per justificar que optar a un lloc de treball com a càrrec de confiança és una força major.
	RGE núm. 7749/24, de la diputada Amanda Fernández i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a documentació acreditativa de força major que va adjuntar a la sol·licitud la Sra. Isabel Salas per poder reduir el seu termini de pràctiques.
	RGE núm. 7750/24, de la diputada Amanda Fernández i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a resolució del director general de Personal Docent i Centres Concertats confirmant reducció de termini de pràctiques de la sra. Isabel Salas.
	RGE núm. 7763/24, del diputat Ferran Rosa i Gaspar, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a motius de suspensió de la L312.
	RGE núm. 7764/24, del diputat Ferran Rosa i Gaspar, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a motius de suspensió de la L312 (2).
	RGE núm. 7765/24, del diputat Ferran Rosa i Gaspar, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a motius de suspensió de la L312 (3).
	RGE núm. 7766/24, del diputat Ferran Rosa i Gaspar, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a pas a nivell a Santa Maria.
	RGE núm. 7767/24, del diputat Ferran Rosa i Gaspar, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a pas a nivell a Santa Maria (2).
	RGE núm. 7768/24, del diputat Ferran Rosa i Gaspar, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a pas a nivell a Santa Maria (3).
	RGE núm. 7769/24, del diputat Ferran Rosa i Gaspar, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a pas a nivell a Santa Maria (4).
	RGE núm. 7770/24, del diputat Ferran Rosa i Gaspar, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a pas a nivell a Santa Maria (5).
	RGE núm. 7771/24, del diputat Ferran Rosa i Gaspar, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a pas a nivell a Santa Maria (6).
	RGE núm. 7785/24, de la diputada Amanda Fernández i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a regulació de la Comissiò ètica.

	3.11. PREGUNTES AMB SOLLICITUD DE RESPOSTA ORAL DAVANT PLE
	RGE núm. 7781/24, del diputat Ares Fernández i Lombardo, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a contractació de metges.
	RGE núm. 7784/24, del diputat Ferran Rosa i Gaspar, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a previsió de contractació de metges per al segon semestre de l'any.
	RGE núm. 7787/24, de la diputada Manuela Cañadas i Pinilla, del Grup Parlamentari VOX, relativa a creixent inseguretat als nostres municipis.
	RGE núm. 7817/24, de la diputada Idoia Ribas i Marino, del Grup Parlamentari VOX, relativa a inversió en carreteres.
	RGE núm. 7818/24, de la diputada Patricia de las Heras i Fernández, del Grup Parlamentari VOX, relativa a mesures per atallar el problema de l'"okupació".
	RGE núm. 7820/24, del diputat Josep Castells i Baró, del Grup Parlamentari Mixt, relativa a mesures per fer front a la massificació turística.
	RGE núm. 7821/24, del diputat Lluís Enric Apesteguia i Ripoll, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a illes sostenibles.
	RGE núm. 7822/24, de la diputada Maria Ramon i Salas, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a procés d'escolarització.
	RGE núm. 7823/24, de la diputada Carol Marquès i Portella, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a parc públic d'habitatges de lloguer.
	RGE núm. 7824/24, del diputat Marc Pons i Pons, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a restriccions a la circulació.
	RGE núm. 7825/24, de la diputada Irantzu Fernández i Prieto, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a excessos laborals.
	RGE núm. 7826/24, de la diputada Patricia Gómez i Picard, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a tancar centres de salut.
	RGE núm. 7827/24, del diputat Ares Fernández i Lombardo, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a matrícules universitàries.
	RGE núm. 7828/24, del diputat Llorenç Pou i Garcias, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a rebaixes fiscals.
	RGE núm. 7829/24, de la diputada Amanda Fernández i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a Institut per a la Convivència i l'Èxit Escolar.
	RGE núm. 7830/24, de la diputada Mercedes Garrido i Rodríguez, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a model del port de Palma.
	RGE núm. 7831/24, de la diputada Pilar Costa i Serra, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a resposta a les reclamacions dels sectors socials.
	RGE núm. 7832/24, del diputat Iago Negueruela i Vázquez, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a dem,ocràcia i diàleg.
	RGE núm. 7833/24, de la diputada Cristina Gómez i Estévez, del Grup Parlamentari Mixt, relativa a EPRTVIB i llengua de signes.
	RGE núm. 7834/24, de la diputada María José Verdú i Torres, del Grup Parlamentari VOX, relativa a principals prioritats actuals de salut pública a les Illes Balears.
	RGE núm. 7847/24, de la diputada Manuela Cañadas i Pinilla, del Grup Parlamentari VOX, relativa a infraestructures actuals a les Illes Balears i adequació a les necessitats dels residents.

	3.14. PROPOSICIONS NO DE LLEI  DAVANT COMISSIÓ
	RGE núm. 7539/24, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a defensa de la convivència democràtica, la tolerància, el respecte i contra la proliferació dels discursos d'odi, davant la Comissió d'Assumptes Institucionals i Generals.
	RGE núm. 7625/24, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a mantenir els serveis de valoració de discapacitat de les zones d'Inca i Manacor i evitar el seu desmantellament, davant la Comissió d'Assumptes Socials (procediment d'urgència).
	RGE núm. 7672/24, del Grup Parlamentari Popular, relativa a Barnahus, davant la Comissió d'Assumptes Socials.
	RGE núm. 7712/24, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a diagnosi de les potencialitats de la indústria remanufacturera a les Illes Balears, davant la Comissió d'Economia.
	RGE núm. 7738/24, del Grup Parlamentari VOX, relativa a reprovació al Govern d'Espanya després de l'aprovació de la Llei d'amnistia, davant la Comissió d'Assumptes Institucionals i Generals.
	RGE núm. 7739/24, del Grup Parlamentari Mixt, relativa a rebuig a l'ampliació del port de Palma, davant la Comissió d'Ordenació Territorial, Habitatge, Mobilitat, Mar i Cicle de l'Aigua.
	RGE núm. 7751/24, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a garantir una pesca sostenible i acabar amb el furtivisme i el comerç fraudulent, davant la Comissió d'Economia.
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